
DELAVSKA
ENOTNOST

DANES:
RUBRIKA -POGOVORI 60-:
Franc Mrevlje: EKONOMSKE

ENOTE — SODOBNA OR
GANIZACIJA PODJETJA

Božo Strman: EKONOMSKE NA
JEMNINE STANOVANJ IN 
PREDPISI LJUDSKIH ODBO
ROV

Dr. France Bučar: AMERIŠKI 
SINDIKATI

Sobota, 30 januarja 1960 
štev. 4, leto XVIII.

f
\

Razpis tem ob desetletnici delavskega samoupravljanja

N

Komisija za delavsko samoupravljanje pri predsedstvu 
Republiškega sveta ZSJ za Slovenijo in uredništvo -Delav
ske enotnosti- razpisujeta ob desetletnici delavskega samo
upravljanja nagrade za prispevke s področja delavskega sa
moupravljanja.

S tem razpisom želimo povečati zanimanje za poglob
ljeno proučevanje delavskega samoupravljanja. Ob deset
letnici delovanja delavskih svetov naj bi skupine ali posa
mezniki ocenili to delo ter izdelali analize na osnovi predla
ganih tem. Takšno poglobljeno študijsko proučevanje bo prav 
gotovo prispevalo k izboljšanju metod in vsebine dela teli 
organov. Komisija za razpis meni, da bomo s tem primerno 
poudarili ta pomemben dogodek letošnjega leta.

L
Razpis tem:

1. VSEBINA IN METODE DELA DELAVSKEGA SVETA
Pri proučevanju te teme je treba med drugim upošte

vati: Uveljavljanje delovnega kolektiva kot nosilca delav
skega samoupravljanja; materialne osnove samoupravljanja; 
medsebojno razmerje organov v podjetju — to so odnosi 
med delavskim svetom in upravnim odborom, odnosi med 
delavskim svetom in upravo podjetja in metode dela sindi
kata v odnosu do dela delavskega sveta; stik delavskega 
sveta s kolektivom, priprave na zasedanje delavskega sveta 
ter sistem komisij pri DS in UO; izobraževanje članov DS 
in UO, volitve DS in UO, pripombe na pravno ureditev de
lavskega samoupravljanja, tako glede na pristojnosti, odnose 
kot metode dela DS in UO itd.

Skupina ali posameznik lahko prouči temo v celoti ali 
del teme.

2. KADROVSKO-SOCIALNA SLUŽBA V PODJETJU
Organizacija in vsebina: Oblike dela kadrovsko-social- 

nega sektorja; stalne službe za nagrajevanje, kadrovanje, 
varnost pri delu, komunalne zadeve in vse druge službe ne
posredne skrbi za človeka; izobraževalni centri, koordinacija 
dela teh služb in njihova organizacija itd.

3. VLOGA IN MESTO PODJETJA V KOMUNI
Obdelati je treba ves sklop problemov v odnosih med 

podjetji in komuno ter pri tem upoštevati organe samo
upravljanja v podjetju in komunalno samoupravo. Med dru

gim tudi: demokratičnost v odnosih med komuno in podjet
ji; vlogo in mesto delavskega samoupravljanja v teh odnosih; 
intereki komune in interesi kolektivov v medsebojnih na
sprotjih; skrb za človeka v odnosih med podjetjem in ko
muno; vloga zborov proizvajalcev v komuni itd.

Način obdelave teme ali njenega dela prepuščamo ude
ležencem natečaja.

II.
Natečaj je anonimen. Udeleže se ga lahko skupine ali 

posamezniki, upravni odbori ali delavski sveti. Rok za do
stavo sestavkov je 1. okt. 1960. Pozneje prispelih del komi
sija ne bo ocenjevala. Podelitev nagrad bo 28. novembra 1960.

Prispevke pošiljajte v dveh izvodih pod šifro, v posebni 
kuverti priložite poln naslov. Dela je treba pošiljati na na
slov: Komisija za delavsko samoupravljanje pri RS ZSJ za 
Slovenijo — Razpis ob desetletnici delavskega samouprav
ljanja, Ljubljana, Miklošičeva 26.

Udeleženci natečaja lahko dobe podrobnejša navodila na 
Komisiji za družbeno upravljanje pri Republiškem svetu.

III.
Ocenjevalno komisijo sestavljajo člani komisije za de

lavsko samoupravljanje pri predsedstvu RS ZSJ za Slove
nijo in člani uredništva -Delavske enotnosti-. Predsednik 
komisije je Jože Borštnar, podpredsednik RS ZSJ za Slove
nijo.

Komisija si pridržuje pravico, da predložene prispevke 
objavi v -Delavski enotnosti- oziroma v -Pogovorih 60- ali 
pa da jih izda v posebni knjigi. Vsi objavljeni prispevki bodo 
honorirani po predpisih o avtorskih pravicah,

IV.
NAGRADE:

Z prvi nagradi po 150.000 dinarjev
2 drugi nagradi po 100.000 dinarjev
2 tretji nagradi po 80.000 dinarjev
4 nagrade po 10.000 dinarjev.
Komisija si pridržuje pravico, da podeli namesto določe

nih prvih, drugih itd. več manjših nagrad, če obdelava ne 
zadovoljuje kriterijev razpisa, toda tako, da ostane skupna 
vrednost nagrad vselej 600.000 dinarjev.

Komisija za razpis tem ob desetletnici delavskega 
samoupravljanja — Predsednik: Jože Borštnar

TONA IN DINAR
Na »tehtnici nagrajevanja«

Delavski svet kočevskega rudnika je minulo, sredo 
Prvič zasedal v letošnjem letu. Tema razgovora je bila 
stara že skoraj leto dni in vendar — nova- Govorili so 
0 povsem drugačnem načinu nagrajevanja, kot je bil 
v veljavi doslej in kot je še v veljavi v vseh naših 
rednikih. Samo nakopana tona premoga, pa čeprav jo 
Prodamo na videz za drag denar, za nas ni vselej 
Upnosna — so dejali nekateri med tem pomenkom, 
kadeti moramo, koliko nas stane, in dinar na »teht
nico«.
. Med resne besede o stroških 
111 tonah, kontih in ekonomskih 
^Uotah se je vmešala tudi vedra 

na račun tega ali onega, ki 
te novi način nagrajevanja razu- 

po svoje -skopuško- ali pa 
“■lokalistično-, češ, moja enota, 
teoji stroški.

Zaključek razprave je bil op- 
■bnističen. Ce bomo nakopali več 
10 če bodo stroška manjši, bodo

prejemki večji. Zato so za pravil
nik o tem načinu nagrajevanja 
glasovali vsi.

Takoj za tem so tudi vsi gla
sovali, da je treba pripraviti vse 
potrebno za izvolitev obratnih 
delavskih svetov. Rečeno je bilo: 
spremljanje stroškov prek eko
nomskih enot in nagrajevanje, 
ki ga uveljavljamo danes, narav
nost terja tudi decentralizacijo

upravljanja. Ko se bo predlagani 
sistem uveljavil in ko bodo eko
nomske enote zaživele v pravem 
pomenu besede, bo treba organi
zirati obratne delavske svete. To 
pa ne bo šele pojutrišnjem ali čez 
leto dni, temveč že kar jutri, za
to moramo danes sklepati o tem.

Zato razen osrednjega delav
skega sveta še štirje obratni de
lavski sveti.

Seveda pot do vseh teh za
ključkov ni bila ravna in trud 
ne majhen. Izgovorjenih je bilo 
nič koliko besedi, sklicanih vrsta 
sestankov in popisana gora pa
pirja. Izpopolniti je bilo treba 
način obračunavanja materialnih 
sredstev in knjiženja. Uveljaviti 
popolnejšo organizacijo obračuna 
stroškov po delovnih nalogih, na 
strojnem obratu in drugih me
stih, določiti ekonomske enote in 
stroškovna mesta, izračunati ko

likšen delež osebnih dohodkov je 
bil vsebovan v toni premoga za 
jamo, površinski kop, separacijo 
in ekonomsko enoto -konjski pro
met-, za avtopark in splošni sek
tor in konec koncev, tudi za fi
nančni sektor. Skratka, računo
vodstvo je bilo treba poenostavi
ti tako, da bodo slehernemu ra
zumljive številke, pa naj gre za 
pare ali milijone, kako je dose
žen tinančni učinek in kako na
stajajo stroški.

Prelistajmo pravilnik o nagra
jevanju po enoti proizvoda ko
čevskega premogovnika.

V temeljnih določbah je reče
no, da je višina osebnih dohodkov 
posamezne samostojne obračun
ske enote in podjetja kot celote 
neposredno odvisna od dosežene 
proizvodnje, proizvodnih stro
škov in doseženega dohodka pod- 

'Nartain*vHnna 4 »iram1

Člen v vericri
Izobraževalna središča v pod

jetjih niso več novost, saj njih 
rojstvo sega v leto 1956. Spočetka 
so vzbudila mnogo prepirov. To
da izobraževalna središča so pre
stala življenjsko preizkušnjo in 
lani so bila naposled tudi urad
no priznana, tako da zdaj ni več 
dvoma, ali so nam potrebna. Da
nes imamo v Sloveniji že 34 tak
šnih središč za strokovno izobra
ževanje. Čeprav se vsa še niso 
razvila, so n km vendar že živ pri
mer, kako zastaviti izobraževalno 
delo,' da bo vsklajeno s potreba
mi sodobne proizvodnje in z zah
tevami naših proizvajalcev.

Ko zdaj razpravljamo o spre
membah v strokovnem izobraže
vanju in ko iščemo nove oblike 
za izobraževanje delavcev, se na
ša pozornost osredotoča prav na 
izobraževalna središča v podjet
jih. Vse bolj in bolj uvidevamo, 
da so le-ta osnovni člen v verigi 
vprašanj strokovnega izobraževa
nja. Če bomo tega zmogli, potem 
bomo lahko rešili tudi druga 
vprašanja. Zato zdaj usmerjamo 
vse sile za razvoj izobraževalnih 
središč. Njihova preizkusna do
ba je potekla In čas je, da jih 
začnemo na široko ustanavljati, 
vsepovsod, kjer njih ustanovitev 
upravičuje gospodamostni račun. 
Izdelani so že pregledi gospodar
skih možnosti in potreb za usta
novitev izobraževalnih središč. 
Skoraj vsako tretje podjetje v in
dustriji bi si ga lahko ustanovilo. 
Če smo do zdaj še odlašali z usta
novitvijo izobraževalnega sredi
šča, ker ni bilo izkušenj, poslej 
ne smemo več čakati

Včasih smo upravičeno zah
tevali sredstva za lastno izobra
ževalno delo. Podjetja niso niče
sar dobila iz sklada za kadre, v 
katerega so obvezno prispevala 
del dohodka. Lani se je položaj 
odločno spremenil. 40 odstotkov 
sklada za kadre je že ostalo pod
jetjem. Letos je položaj še boljši. 
Lani so vsa podjetja v Sloveniji 
dobila okoli 600 milijonov dinar
jev iz sklada za kadre, letos pa 
bo ta znesek predvidoma dosegel 
milijardo 300 milijonov. Republi
ka in okraji so lani razpolagali s 
705 milijoni, letos pa bodo s pri
bližno 750 milijoni. Pri tem je 
seveda treba upoštevati, da so do
bili lani okraji in republika še 
sredstva iz leta 1958, ko je bilo 
40 odstotkov sklada za kadre blo
kiranega, zaradi česar je bila 
lanska vsota temu primemo več
ja, kakor je letošnja. Če pa od
štejemo blokirana sredstva iz leta 
1958, potem lahko ugotovimo, da 
se letošnji republiški in okrajni 
skladi s tem ne zmanjšujejo, ko 
gospodarskim organizacijam po
večujemo sredstva za izobraževa
nje.

Zakonodajalec je v uredbi o 
skladih za gospodarske kadre ja
sno določil, za kaj se lahko pri
spevek, ki ostane gospodarskim 
organizacijam, uporablja. Z njim 
lahko podjetja grade, opremljajo 
in vzdržujejo izobraževalna sre
dišča, plačujejo stroške izobraže
vanja delavcev, ki jih pošljejo v 
druge izobraževalne ustanove, 
grade, opremljajo in vzdržujejo 
šole, če je podjetje ustanovitelj 
takšne šole ali če šola vzgaja ka

der, kd je potreben podjetju. 
Sredstva iz sklada za kadre, ki 
z njimi razpolaga podjetje, niso 
torej povsem prosta sredstva in 
jih lahko uporabljamo samo v 
določene namene.

Po uredbi mora vsaka gospo
darska organizacija v začetku le
ta izdelati program uporabe pri- 
spevka za kadre. Kdor pa hoče 
izdelati tak program, mora seve
da najprej ugotoviti, kakšne so 
njegove potrebe po izobraževa
nju, izdelati program izobraževa
nja. Lani mnoga podjetja niso 
izdelala takega programa. Pred
pisi so namreč zelo pozno izšli in 
nekatera podjetja niso bila pri
pravljena na spremembe v delit
vi sklada za kadre. Toda letos ne 
bo več dopustno, da bi kateroko
li podjetje trošilo sredstva iz 
sklada za kadre, ne da bi imelo 
izdelanega programa.

Lani so ponekod nesmotrno 
trošili denar in ga uporabili tudi 
za take izdatke, ki jih po predpi
sih nikakor ni mogoče kriti iz 
prispevka za kadre. Bili so pri
meri, da so iz teh sredstev tudi 
plačevali nadomestilo za osebni 
dohodek tistemu, ki je bil na te
čaju ali v šoli, zlasti pa štipendi
je, ki bi jih morali črpati iž skla
da skupne porabe, kakor poprej, 
ko podjetje še ni razpolagalo z 
določenim zneskom iz sklada za 
kadre. Nedopustno je tudi, da bi 
se prispevek za kadre uporabljal 
za razne poučne izlete, kot se je 
lani še mnogokje primerilo.

Delavski sveti bi morali naj- 
odgovorneje gospodariti s sred
stvi, ki so jim namensko prepu
ščena za izobraževano delo. Ko 
bodo v kratkem sprejemali za
ključne račune, naj natančno 
pregledajo, kako je bil lani upo
rabljen ta denar, kajti za ta 
sredstva mora biti sestavljen tu
di poseben zaključni račun. Po
glavitno pa je, da letos progra
miramo izobraževalno delo. Vsa
ko podjetje, ki ne bo ustanovilo 
lastnega izobraževalnega središča, 
bo moralo skleniti pogodbo s ti
stimi izobraževalnimi ustanovami 
izven podjetja, ki bodo prevzele 
skrb za izobraževanje delavcev 
tega podjetja. Majhna podjetja 
naj zato že zdaj razmišljajo, s 
kom se bodo povezala, da morda 
ustanove skupno izobraževalno 
središče, oziroma pri kom si bodo 
zagotovila določene usluge.

Sleherno obotavljanje pri tem 
bo škodilo sami gospodarski or
ganizaciji. Ne bi se skliceval na 
predpise, ki nalagajo podjetjem 
takšno odgovornost. Skliceval bi 
se na prebujeno zanimanje de
lavcev za izobraževanje. Delavci 
si žele ob novem nagrajevanju 
po delu pridobiti izobrazbo, ki 
jim bo pomagala, da bodo laže 
in bolje delali, da bodo dosegli 
večji delovni učiij^k na delovnem 
mestu. Ce ne bodo vodstva pod
jetij in delavski sveti pravočasno 
spoznali novih nalog, ki jih po
rajajo nove težnje delavcev, bo
do kmalu dospeli v spor s kolek
tivom. Tudi njihova prizadeva
nja za večjo proizvodnost ne bo
do uspešna, če ne bodo usposobi
li delavcev za bolj proizvodno
del°- IVO TAVČAR

Te dni praznuje 47 delovnih kolektivov desetletnico volitev prvih posvetovalnih — delavskih svetov. Ponekod so ta pomembni dogodek v razvoja našega družbenega življenja lepo proslavili — 
ponekod pa ga še bodo. Proizvajalci teh podjetij se s ponosom spominjajo rojstva prvih organov delavskega upravljanja, kajti ustvarili so mnogo več, kot smo pred desetimi leti pričakovali. Na sliki 

* 6 M gtiri podjetja, ki so v januarju praznovala desetletnico opravljanja: Železarna Jesenice, Železarna Ravne, Rudnik svinca Mežica in tovarna »Iskra«
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POSVETOVANJE PREDSEDNIKOV SINDIKALNIH PODRUŽNIC 
PRI REPUBLIŠKEM ODBORU SINDIKATA KOVINARJEV

O planu naj odloča 
ves kolektiv

Na posvetovanju predsednikov sindikalnih podruž- njevati različne ovire, ki mu one- 
nic podjetij elektro m kovinske industrije, ki je bilo p°£°čajo doseči večjo storilnost 
pred dnevi v Ljubljani, so govorili o osnovnih značil- ^“vs^h drugih"vprašanj,1^ 
nostih družbenega plana za tekoče leto m se precej za- Se z njim povezujejo, 
držali na nekaterih činiteljih, ki bistveno vplivajo na Take slabosti v podjetjih so 
izpolnjevanje plana. do neke mere pogojene s tem, da

tudi različne razprave o osnovnih
Republiški odbor sindikata za 23 Vo in v elektrogospodarstvu' značilnosti plana in dogovori v 

kovinarjev Slovenije je prikazal za 10°/o'v primerjavi s preteklim sestavi plana bolehajo za tehno- 
nekaj podatkov o gibanju gospo- letom. Razprava na posvetovanju kratizmom. Govorijo o odstotkih, 
darstva v preteklem letu. Proiz- je pokazala, da so v mnogih ko- pri pogojih za komunalo izpol- 
vodnja je bila v kovinski indu- lektivih postavljali razmetoma njenje planskih nalog pa nava- 
striji meseca decembra lani za visoke plane, toda kljub temu po jajo normalno preskrbo s surovi- 
58 Vo večja, kot v istem obdobju mnenju predsednikov sindikalnih nami, rjohro kvaliteto materiala, 
leta 1958. V elektroindustriji pa podružnic obstoje vse možnosti, normalno dobavo pogonske ener- 
ie bila višja za 26 Vo. Prvi podat- da bo plan pravočasno izpolnjen gije in še nekaj znanih pogojev, 
ki kažejo, da je bila proizvodnja in celo presežen. ki nedvomno obstajajo. Premalo
v preteklem letu v kovinski in- Posvetovanje ie oodrobneie Pa °k takih primerih razprav- 
dustriji za 23»/o večja kot v letu obravnavalo, kak0Jso delavci so- kal?0, z boljšim plačeva-
1958, v- elektroindustriji pa za delovali pri sprejemanju planov, P° del°y.nem učinku doseči
26 Vo. Tako ugodni rezultat, so kakSnu ležnje s0 se ^oj^vjle z večjo produktivnost in prmzvod- 
nedvomno tudi rezultat solidne;- najrazličnejših strani, kaj vse P-i0- kako zagotoviti uspešno de-

V torek, 26. januarja 1960 je imela občni zbor sindikalna po
družnica pri Trgovinski zbornici LRS. V razpravi po poročilu so 
predlagali novemu odboru, da bi organiziral skupne sestanke sin
dikalnih podružnic vseh zbornic, na katerih bi se člani sindikata 
seznanili s problemi in delovanjem tudi na drugih gospodarskih 
področjih. Sindikalna podružnica je že lani organizirala več preda
vanj, s tem delom pa bodo nadaljevali tudi letos, ko bodo za člane 
prirejali predavanja o finančnih predpisih, o modernizaciji trgo
vine, o delavskem upravljanju v trgovskih podjetjih’ itd. Zavzeli 
se bodo tudi za pošolsko izobraževanje svojih'članov. Organizirali 
bodo več strokovnih ekskurzij, za oddih in razvedrilo svojih čla
nov pa bodo poskrbeli še z večjim številom izletov, letovanji na 
morju itd. <

TRETJI PLENUM ZVEZE 
SINDIKATOV JUGOSLAVIJE

nea,uii.,i.J iuu, *‘-j uajrazncnejsin strani, Kai vse ~i------------------
V mah dvorani Doma sindika- Ivan Božičevič. (Njegov referat še spreskrbe s surovinami, njih nameravajo storiti da bi bil plan ‘ovanJe delavskega samouprav- 

tov v Beogradu je bil včeraj III. bomo objavili v prihodnjih »Po- boljše kvalitete itd., toda v ogrom- izpolnjen. Najprej nekaj kon- 1jalVa in s smot.rao razdelitvijo 
" ' ’ • - ■ ..................... 'udi re- krmnih nri™Jnl. sredstev zagotoviti rešitev mno-

v .ucuel.«uu jc uu vi-ciaj nomo ODjavin v prinocmjin »Fo- nuijsc icvaiiicic nu., iuua v jzpoinjen. Najpre
plenum Centralnega sveta Zveze govorih 60-“ — čez štirinajst dni večini je to obenem tudi re- kretnih primerov:
sindikatov Jugoslavije, na kate- zultat stimulativnega načina na-
rem so razpravljali o družbenih . razPraV0 ln os^al° g«adivo s g^ajeVanja' '^'g^srečtijemo v . Sindikalna podružnica v Stroj- bi vplivalo na večji delovni uči-
odnosih v kolektivih in komunah. P^anama Pa v prihodnji številki vgej1 podjetjih koviivske in elek- nl tovarni v irbovljah je orgn- nek. Pozabljajo, da je od oseb-
Referat »Nekateri problemi druž- naseSa ista)- troinclustrije. Za tekoče leto je mzirala razpravo o planu med nega počutja delavca odvisno, ali
benih odnosov v delovnih kolek- Na plenumu so izvolili tudi predvideno, da se bo proizvod- delavci in le-ti so se zavzeli za bo lahko uspešno opravljal svoje 
tivih in komunah«« je prebral pod- delegate za V. kongres SZDL Ju- nja v kovinski industriji pove- ugodnejše razmerje med serijsko vsakodnevne naloge. Včasih pre-
predsednik Centralnega sveta goslavije. čala za 12 "Z«, v elektroindustriji m kvalitetnejšo proizvodnjo in zrejo pomen strokovnega znanja,

(tali se druge koristne predloge, ki se prav tako pojavlja kot eden 
Delavci podjetja Elektro-signal od činiteljev, ki v marsičem lah- 
v Ljubljani so sprejeli povečanje ko vplivajo na normalno izpol- 
plana za 100 milijonov din (vred- njevauje proizvodnih obveznosti, 
nosti) ob istem številu delovne Nagrajevanje po delovnem učin- 
sile, ker so ugotovili, da jim ku je Sprožilo mnoge procese, 
obračun po ekonomskih etiotah oblikuje nove poglede na mnoga 
omogoča, da dosežejo večjo de- praktična vprašanja in tudi na 
lovno storilnost. Tovarna »Pia- skrb za normalno in nemoie.no 
men« v Kr.opi predvideva 20°/o delo v proizvodnji, torej postav- 
povečanje proizvodnje. Na sindi- 1 ja izpolnitev plana v drugačno 
kalnem sestanku so razpravljali luč. Proizvajalci se danes zani- 

ij.anja '?,oz?os^ da Pravun° ™ ^ predlogu plana, in med drugim majo, kaj so napravili, koliko so 
dijo podjetje in usmenjo s 3 je bilo sprejeto stališče, naj se si- napravili, saj je od tega odvisen 
dejavnost v tiste probleme, ta so stem plačevanja po enoti izdelka njihov osebni dohodek 
pereči in Jih je treba nujno re- neko]iko iZp0poinii da bi dosegli

Skeptiki nimajo prav
XVI. plenum sindikata graličarjev poziva vse kolek tive, naj uvedejo 

bolj stimulativne oblike nagrajevanja

Razširjeni XVI. plenum Centralnega odbora sindi
kata graličarjev Jugoslavije, ki je bil pred dnevi v 
Beogradu, je pozval vse kolektive grafične industrije 
in industrije papirja, naj sprejmejo bolj stimulativne 
oblike nagrajevanja ter pri tein upoštevajo specifič
nosti svojega poslovanja.

Ijanja možnost, da pravilno vo-

ševati«. *-----~~ - -i -r --*:*’ — “Z Na posvetovanju so zato po-
Na koncu je plenum formuli- goj^večjf rlelovnTTtorilnosti Pin STetl11 nnJvec pozornosti nagraje-

ral naloge. Strinjal se je s tem, ^ Lj projzvodnjj y xovnrnj ko vanju, strokovnemu tzobrazeva-
da je treba v vseh podjetjih, kjer vinsJke' galanteriJ]e v Ljubljanj so nju. skrbi za delovnega človeka

nmruynnain vpliUnct nnpmi in __ _ i • -i ■ i J . in npkntprnn f rilffim nroblemom.Ugotovili so, da so neumestne uvedbo bolj stimulativnega na- to omogočajo velikost, pogoji m se zedinili, da plan povečajo v l? nekaterim drugim problemom,
pripombe nekaterih voditeljev, grajevanja, so uvedla v tako ime- raven organizacije, uvesti obra- primerjavi z lanskim letom po ugotovljeno je »bilo, da mnoga
češ da v teh panogah ni mogoče novane obračunske enote dejan- aun P° ekonomskih enotah. V koij£;nj za 4oo/0> p0 vrednosti pa P0<1JetJa predvidevajo spremem-
in da tudi ni treba uvajati oblik sko neke vrste obračun po proiz- drugih podjetjih, kjer takih po- za 22 o/0_ prj tem so u<r0tovili, da 0Zlr?rna 9oP0^nlt.Ye opstoječe-

ih enotah 6°jev za sedaj še ni, pa bi sprem- bo nujno treba izpopolniti sist1 SSppS ilif tel
odnos v domnevno specifičnih po- de na kraj nastanka, temveč jih grajevanja pa kompleksnem ucm- y Telekorminikacijah je plan za Podjetja se namera
gojih, v katerih delujejo ta pod- najpogosteje razbijejo po določe- ku. Plenum meni, da je glede na 210/0 višji kot v preteklem letu. 1va-,° P0T0vatl oa ostan-
jetja, čeprav je dosedanja praksa nem ključu. To je pripravljalna doslej dosežene rezultate mogoče pjedvidevajo pa povečanje de- kov plačevanja po času, osebno
demantirala tako pojmovanje, faza, skozi katero je šla lani ve- uvesti naprednejše kompleksne jovne sj]e za 4 o/0> 0Sta)0 zvišanje ocenitev bodo zamenjala z dru-
Specifičnosti ne onemogočajo uva- čina podjetij, ki so s 1. januar- oblike nagrajevanja v vseh pod- projZVodnje pa bodo dosegli -i sprejemljivimi krite-
janja bolj stimulativnih oblik na- jem 1960 zares uvedla obračun po jetjih papirne industrije. predvsem z večjo produktivnost- r'i'. na osnov,1 kategorizacije del
grajevanja, zlasti še, ker je tSko ekonomskih enotah. Plenum prav tako poziva stro- j0 jn boljšim izkoriščanjem pro- postavila tarife za delo
nagrajevanje mogoče in ga je tu- Naj povzamemo enega izmed kovna združenja in sindikalne fo- izvodilih kapacitet. V podjetju so ln_ uredila še mnoga druga prak-
di treba prilagoditi posebnim po- zaključkov te komisije o delu or- rume, naj podjetjem pomagajo uvedli obračunavanje po eko- Rčna vprašanja, ki povzročajo
trebarn in možnostim vsakega ganbv upravljanja v kolektivih, pri iskanju ustreznih metod za nomskih enotah in izpopolnili ob- marsikdaj politične probleme,
kolektiva posebej. Dosedanje iz- kjer so uvedli obračun po eko- boljše nagrajevanje in pri uve- stoječi plačni sistem, tako da Mnogi kolektivi teže da si- 
kušnje kažejo, da na ta način nomskih enotah: »Organi uprav- Ijavljanju teh metod. Priporoča predvidevajo, da bi do konca leta stem plačevanja oblikujejo tako,
tudi v teh panogah prav kot dru- Ijanja v podjetjih, ki poslujejo ustanavljanje centrov, prirejanje plan celo presegli. • da bodo zaslužki odvisni od de-
god občutno narašča produktiv- po ekonomskih enotah, dobivajo seminarjev in sestavljanje stro- N . . lovnega in ekonomskega učinka,
nost dela in z njo ekonomičnost bolj polno delovno vsebino. Kon- kovnih komisij, ki bi proučevale ka?e^ da sindikalne nodruž’ da bodo povezani s poslovnim
proizvodnje. kretni rezultati, ki jih je mogoče te probleme ter usposabljale ka- h-} Kažejo, cin sinmKalne podruz- x nodietia in kar ie

V podjetju »Zagrebačka karto- ugotoviti v vsaki ekonomski eno- dre, da se bodo spoprijeli z no- nl9e ,n delavc.1 nlso b1!' glavno da bodo ’ določeni do
naža«« so 1. januarja 1959 uvedli ti, zagotavljajo organom uprav- vimi nalogami. Pri sprejemanju plana, takih pri- |1eai;n0’Re^blj?k7 Odbor bo na7 »i^n^mcuv, . merov pa je se mnogo, lodn ae,lu', ^epupiiSKl ocioor do naredni obračun po ekonomskih ------------------------------------------------------------------------------ ------ --- povgod ni tnko Sljšali in bralj pobudo podjetij organiziral raz-

smo o primerih, ko je o planu prave posameznih gospodarskih 
razpravljalo le vodstvo podjetja organizacij v manjših skupinah, 
brez sodelovanja delavcev, bili so , . podrobneje ugotovili sla-
primeri, ko je upravni odbor ali bosi1 nagrajevanja v nekaterih

enotah, s tem da je podjetje de
lovalo leto dni poprej v preiz
kusnem obdobju. Dosegli so zavi
danja vredne rezultate. Proizvod
nja v tonah je narasla v prvih 
devetih mesecih leta 1959 v pri
merjavi z istim obdobjem leta
1958 za 33,7 odstotka, pri čemer 
je bilo zaposlenih le šest odstot
kov več ljudi. Proizvodnja v to
nah na zaposlenega je bila leta
1959 za dobrih 25 odstotkov večja 
kot v letu 1958. Če bi cene ostale 
iste, bi skupni dohodki narasli za 
17,6 odstotka, dohodek pa za 11,6 
odstotka. Podjetje pa je znatno 
znižalo prodajne cene in si izbolj
šalo položaj v konkurenci z dru
gimi podjetji na trgu.

Med pripravami na ta plenum 
je skupna komisija Centralnega 
odbora sindikata grafičarjev in 
Združenja grafičnih podjetij Ju
goslavije proučila nove oblike na-

Sindikalne organizacije, podjetja in ustanove 
v Ljubljani

ki bi želele ustanoviti svoj pevski zbor po ugodnih pogojih 
(soba in klavir na razpolago), naj pošljejo svoje predloge 

ali se za dogovor obrnejo na

pevski zbor »IVAN CANKAR«
LJUBLJANA — NOVI TRG št. 2

delavski svet sprejel plan brez podjetjih, na osnovi kritičnih pn- 
razprave. Znani so primeri, ko P0lnb pa oblikovali program izpo- 
sindikalne organizacije v neka- polnjevanja sistema nagrajevanja 
terih podjetjih niso čutile potre- v tekočem*letu. Prav tako je bilo 
be, da se zoperstavijo tehno- sklenjeno, da bodo za manjša 
kratskim razpravam. Kako naj v podjetja organizirali skupno z 
takih podjetjih pričakujejo, da Zavodom za izobraževanje v de- 
bo delavec spremljal izpolnjeva- lavskem in družbenem upravlja- 
nje plana, si prizadeval odstra- nju kratek seminar.

Ker bo delo na področju stro-

PRVI OBČNI ZBORI SINDIKALNIH PODRUŽNIC V CELJSKI OBČINI

Razveseljiv začetek
skih enotah. Povsod so se po- načina nagrajevanja, 
kazali dobri rezultati. Druga pod- nju delavskega samoupravljanja 
jetja, ki so se pripravljala na zboljšanju organizacije dela in

kovnega izobraževanja v teko
čem letu med najpomembnejšimi, 
so na posvetovanju govorili tudi 
o tem, kako naj v podjetjih pri
stopijo k oblikovanju novega 
profila delavca, ki ustreza da
našnji stopnji razvoja proizva-

Letos so se občni zbori začeli notranjih odnosov - tplikcs.^da nizacije v podjetjih, in ker je bila jalnih sil in praktičnim zahte- 
grajevanja v dvajsetih kolektivih prej kot minula leta. Ni čudno, nimajo težav, ko sestavljajo let- kadrovska politika daljnovidna, vain proizvodnje in upravljanja,
grafične in papirne industrije, saj so naše sindikalne organi- na poročila. To tako pomembno so ze mnogi sindikalni odborniki yse nove kadre za različna de-
Nekatera izmed teh podjetij so že zacije storile v minulem letu - delo pa terja tudi, da izvršni od- obiskali seminar ki sta ga orga- ,ovna mesta naj bi p^etja iz-
prej uvedla obračun po ekonom- pri uveljavljanju spodbudnejš^a vTtu Slkalni svet^pom^o D^lavsk; obraževala sama na osnovi last-

1959 — ne samo zaradi lanskotet- univerze. Prvi devetdnevni šemi- 11111 programov in potreb. Zato 
nih morebitnih slabosti, ampak nar v Teharju se je že končal. se bodo sindikalne podružnice 
tudi zato, ker letos čakajo sindi- Še trije takšni seminarji bodo v zavzele, naj v kolektivih izdelajo 
kate nič manj pomembne naloge Teharju, v Celju pa se bo v po- programe izobraževanja na osno- 
kot lani. nedeljek začel seminar za sin- vi njihovih potreb. Številna kon-

V negospodarskih organizaci- dihalne odbornike manjših pod- kretna stališča ki so bila spre- 
jah, ki nimajo samostojnih obra- jetij, ki bo trajal devet dnL Vse- jeta na p0sve1o'Vanju. temelje na 
čunov, so se občni zbori že zaceli bina bo ista kot na šoli v Tehar-
(med prvimi je bila sindikalna ju, vendar bo seminar le popol- *aklj™ zadnjega plenuma 
podružnica Okrajnega higienske- dne. Republiškega odbora, omogočajo
ga zavoda). Lahko rečemo, da so V gospodarskih organizacijah Slnaikalmm podružnicam, da se 
se sindikalne podružnice, ki so pa bodo občni zbori sindikalnih lotijo dela na širši osnovi in za- 
že izvedle občne zbore, temeljito podružnic takoj, ko bodo ugoto- radi dvojnih nalog ne izgubljajo 
pripravile nanje (tudi s pomočjo vili, kakšni so bili rezultati po- celote. Posvetovanje bo koristilo 
občinskega sindikalnega sveta), slovanja v minulem letu. Tudi pripravam za občne zbore sindi- 
precej bolje kot prejšnja reta, te sindikalne organizacije že te- kalnih podružnic, za volitve de- 
in da so bili zato njihovi občni meljito pripravljajo obračun svo- iavskjb svetov in tudi pripravam 
zbori povsod kar dobri. Spreme- jega lanskoletnega^ delovanja. na prosiavo desete obletnice de-

predsednik Občinskega laYske6a samoupravljanja.

DELAVSKA ENOTNOST 
Ustanovljena 20. novembra 1942 
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tiska CZP »Ljudska pravica « - Poštnina plačana v gotovini
nile so tudi odnos do kadrov. O 
bodočih vodstvih sindikalnih po
družnic so razpravljale vse orga-. sindikalnega sveta Celje Marjan Rožič

7 dni
v;.*;!' -te'-'

v sindikatih
Občinski sindikalni svet Sev

nica je imel 18. januarja 196®
sejo, na kateri so razpravljali 0 
pritožbi uslužbenke Splošnega tr
govskega podjetja, ki ji je de
lavski svet podjetja izdal odločbo 
za vselitev v novo stanovanjSi 
direktor podjetja pa tega ni do
volil. Občinski sindikalni svet 3e 
sklenil, da se mora odločba de
lavskega sveta izvršiti.

V podjetju »Avtopromet«* Go
rjanci so imeli 22. januarja l®6® 
sindikalni sestanek. Razpravljal*
so o reorganizaciji socialne služ
be. Nameravali so razpravljat* 
tudi o občnem zboru podružnice, 
vendar niso, ker je bil sestanek 
slabo pripravljen in sta si pred
sednik in tajnik podružnice prav 
ta dan vzola dopust. Delavci so 
spraševali, kaj je s 5 % dopolnil
nim prispevkom, ki ga je pred
pisala občina. Na to vprašanje bi 
moral odgovoriti odbornik zbora 
proizvajalcev (direktor podjetja)* 
ki se je temu izognil in je odšel 
s sestanka.

Na plenumu občinskega sindi
kalnega sveta Ptuj, ki je bil l®« 
januarja 1960, so med drugim ob" 
ravnavali tudi prpgram politične 
sindikalne šole, ki bo v okvir11
delavske univerze izobraževala 
sindikalno članstvo. V zvezi 2 
občnimi zbori so razpravljali 0 
organizacijskih in kadrovskih 
pripravah ter o tem, kaj naj nfl 
občnih zborih obravnavajo.

Republiški odbor komunalnih 
in obrtnih delavcev je imel 1®* 
januarja 1960 9. sejo predsedstva, 
na kateri so govorili o novern 
zakonu o hišnikih in gospodinj
skih pomočnicah ter o raznih te
kočih vprašanjih. Sklenili so, da 
je treba pri stanovanjskih skup
nostih ustanoviti sindikalne po
družnice, ki naj včlanjajo tam 
zaposlene hišnike, gospodinjske 
pomočnice in ljudi iz servisov in 
ustanov.

Na seji Občinskega sindikal
nega sveta Ljubljana-Rudnik, ki 
je bila 19. januarja 1960, so raz
pravljali o združitvi občinskega 
sindikalnega sveta Velike Lašče 
z občinskim sindikalnim svetom: 
Ljubljana-Rudnik, o problemih 
družbenega upravljanja ter 0 
pripravah za občne zbore sindi
kalnih podružnic.

Republiški odbor sindikat 
zdravstvenih delavcev je imel 2l« 
januarja 1960 18.-sejo sekreta
riata. Na dnevnem redu je bil° 
delo komisije za izdelavo novega 
osnutka sistema o nagrajevanj® 
zdravstvenih delavcev.

Organizacijsko politični odbor 
pri Republiškem svetu Zveze sin
dikatov Slovenije je 20. januarja 
na razširjeni seji, kateri so pri
sostvovali vsi tajniki okrajnih 
sindikalnih svetov, razen raznih 
organizacijskih vprašanj obrav
naval sistem in metode dela sin
dikalnih organov in organizacij 
ter priprave za volitve delegatov 
za kongrese strokovnih sindika
tov, ki bodo v tem letu.

Ugotovili so, da je dobršen 
del sindikalnih svetov sposoben 
reševati vprašanja, na katere- za
devajo. Pri delu jim pomagaj® 
razne komisije aktivov, strokov
nih delavcev itd. Na temelju ana
liz, ki jih izdelujejo ti pomožni 
organi, sindikalna vodstva uspeš
neje delujejo.

Okrajni sindikalni svet Celje* 
Komisija za nagrajevanje in pro
duktivnost pri OSS Celje j®
8. jan. razpravljala o nadaljnjih 
akcijah sindikatov na področl® 
nagrajevanja po učinku. Sodijo* 
da je za proučevanje tega siste
ma nagrajevanja potreben širšj 
krog strokovnih delavcev, zlasti 
iz tistih gospodarskih organizacij* j 
ki imajo na tem področju že do
ločene izkušnje. Komisija je ime
novala 8-članski strokovni sveti 
v katerem so poleg članov še za
stopniki okrajnih zbornic in okraj
ne zadružne zveze. V tem mesec® 
bD komisija organizirala v vseh 
občinah posvetovanja s predsed
niki sindikalnih podružnic, pred
sedniki delavskih svetov, sekre
tarji osnovnih organizacij ZK, di
rektorji in z vsemi, ki proučujejo 
sistem nagrajevanja.

Na razširjeni seji Republiške
ga odbora kmetijskih, živilskih 
tobačnih delavcev Jugoslavije, ki 
je bila v sredo, 13. januarja 16®®* 
so govorili predvsem o delu re
publiškega odbora v preteklem 
letu in organizacijsko političnih 
vprašanjih, nato o rezultatih an
kete o delu organov upravljanja 
v kmetijstvu, živilski ter tobačni , 
industriji ter o problemih stro
kovnega izobraževanja. Sklen'® 
so, da bo tretji plenum republi
škega odbora v prvi -polovici fe
bruarja in razpravljal o občnih 
zborih sindikalnih podružnic in 0 
nagraje. -nju v kmetijstvu.
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VELIKA SKRB TAKO PA NE!
VENDAR VČASIH NAPAČNE METODE

z ve
nski ljudski 
prav gotovo

rečeno, 
za vse

leto nazaj plačala iz svojega do
hodka dodatno stopnjo prometne
ga davka. Nekateri predstavniki 
podjetij so opozarjali, da bo takš
no plačevanje prispevkov porušilo

nese« tolikšne obremenitve.
Občinski sindikalni svet Celje 

je pozneje grajal takšen način zbi
ranja sredstev ljudskega odbora. 
V svojem dopisu pravi tole:

»Menimo, da razgovori z di
rektorji trgovskih podjetij o povi
šanju prometnega davka (za 0,7 
odstotka) niso demokratični in ru
šijo v načelu delavsko samouprav
ljanje. Če lahko trgovska podjetja 
povečajo svoje dajatve s tem, da 
ne nastajajo nesorazmerja med 
skladi in osebnimi dohodki, je tre
ba te stvari urediti samo s sode
lovanjem samoupravnih organov. 
Zato je nujno potrebno klicati na 
takšne razgovore ne samo direk
torje kot upravne zastopnike pod
jetij, temveč tudi predsednike de
lavskih svetov kot predstavnike 
samoupravnih organov. Občinski 
sindikalni svet razume finančne

Občinski ljudski odbor Celje je pred časom objavil kajti dohodek kolektiva »n« pre- 
odloke. Če bi katerikoli organ sprejel odlok 

‘Javnostjo za nazaj in bi to prizadelo občinski Ij 
°dbor, bi proti takšnemu načinu le-ta 
Ogovarjal.

Gre za odloke 01
-7 povišanju stopnje prometnega davka z veljav

nostjo od 1. januarja 1959;
— povišanju najemnin za trgovske lokale za 100 

°dstotkov, prav tako z veljavnostjo od 1. jan. 1959, in 
-— zvišanju prometnega davka na maloprodajo'za 

leto 1960 od poprejšnjih 2 odstotkov, oziroma 2,7 od- 
8totka, na 4 odstotke.
Priznati je treba, da si je ob- za leto 1959. Drugače 

^ski ljudski odbor Celje doslej trgovska podjetja naj bi 
*elo prizadeval pospeševati raz- 

družbenih kmetijskih posestev 
J’ svoji okolici, zato da trg s kme- 
djskimi pridelki ne bi bil odvisen 
samo od zasebnih proizvajalcev 
7 od nakupa pridelkov iz odda- 
‘ienejših krajev. Kmetijstvo misli 

vnaprej pospeševati, to je, vlo- 
dokajšnja sredstva za nadalj

nji razvoj družbenih kmetijskih
Posestev.

Prav tako je treba priznati, in 
‘0 zatrjujejo trgovski delavci sa- 
n^i- da ima občinski ljudski odbor 
razumevanje za razvoj in moder
nizacijo trgovin. Z anketo, ki jo 
ja izvedel v okviru stanovanjske 
skupnosti (to bomo analizirali še 
Posebej), je dobil podatke, kakšne 
Pstanove bo treba graditi, skratka, 
irnj bo treba storiti za dvig živ- 
benjskega standarda.

Skratka, ti in drugi ukrepi go- 
v°re o tem, da si občinski ljudski 
Odbor prizadeva pomagati delov
nemu človeku, da bo bolje živel,
Pn naj gre za nalaganje sredstev 
Za razvoj družbenih kmetijskih 
Posestev, ali sodobnejših trgovin,
Sradnjo stanovanj itd. Za vse to 
80 Povsem razumljivo, potrebna 
Precejšnja sredstva.

Ob dosedanjem načinu obliko- 
Vanja občinskih proračunov se- 
y®da ni bilo moč pričakovati, da 
o° ljudski odbor sam zbral dovolj 
Sredstev za urejanje prej naštetih 
^ari, temveč je bila tu nujno po- 
Psbna pomoč gospodarskih orga- 
Oizacij. Te so lani tudi pokazale 
^Umevanje in izločile iz svojih 
^ladov skupne uporabe dokajš
nja sredstva za obrate družbene 
Pobrane, gradnjo stanovanj in 
P°dobnih stvari, ki posredno ali 
Q«posredno vplivajo na dvig živ
ljenjske ravni prebivalcev komu- 
Pe. Toda kljub obojestranskemu 
Prizadevanju je ■— zmanjkalo de
narja. Zato je bilo treba pridobiti 
določena sredstva za »izvršitev 
Proračuna«. Toda način, s katerim 
si je občina »pomagala«, ni spre
jemljiv.

Stanovanjska uprava je okto
bra lani obvestila (na osnovi skle
pa občinskega ljudskega odbora)
Vsa trgovska podjetja, ki imajo v 
Pa j emu lokale, da morajo z ve
ljavnostjo od 1. januarja 1959, pla
kati 100 odstotkov več najemnine,

1. oktobra naprej pa je treba 
* znesek plačati hkrati z mesečno 
Pajemnino. V dopisu je sicer re
jeno, da bo stanovanjska uprava 
sporazumno z njimi dovolila ob
rečno odplačevanje, če bi kje pri
šli zaradi omenjenega zvišanja v 
bnančne težave. Sredstva, zbrana 
Pa ta način, pa bi se zbirala v po
sebnem namenskem skladu za 
Vzdrževanje in obnovo lokalov.

Nagrajevanje po učinku je sprostilo boj za vedno nove kubike. 
Globoko v jaških in pod vedrim nebom se razlega pesem dela. 
Vsaka nova tona črnega zlata pomeni za vsakogar izmed njih lep

ši jutrišnji dan
Novembra lani so bili na ob

činski ljudski odbor poklicani di- 
v^ktorji trgovskih podjetij. Rečeno 
JPn je bilo, naj prepričajo samo- 
PPravne organe, da le-ti prista- 
Pnjo na zvišanje prometnega dav- 
“P od poprejšnjih 2 % še za 0,7 %

razmerja, kajti sredstva je treba 
plačati ali iz skladov podjetja ali 
na račun sklada osebnega dohod
ka. Nekateri delavski sveti so po
zneje opozorili občinski ljudski 
odbor, da lahko plačajo le recimo 
0,4 % prometnega davka za nazaj,

DELAVSKI SVETI
od 31. januarja do 11. februarja
31. I. Rudnik Zagorje Tovarna kemičnih

1. II. Rudnik Hrastnik izdelkov, Celje
2. II. Rudnik Senovo 5. II. Predilnica Litija
3. II. Rudnik Velenje 11. II. LIP, Pivka na Kr.

Danes zaključujemo koledar volitev prvih delavskih 
svetov, ki so bili izvoljeni v naši republiki v januarju in fe- 
bnjarju leta 1950. Posvetovalne delavske svete je izvolijo 47 
podjetij. Udeležba na teh volitvah je bila v povprečju 78-od- 
stotna. Stoodstotno udeležbo pri volitvah so dosegli v rudni
ku Senovo, cementarni Anhovo in v LIP Pivka na Krasu. 
95 odstotkov delavcev pa je glasovalo v Kemični tovarni Ru
še, Mestni plinarni Maribor, Rudniku Trbovlje, Hidromon- 
taži Maribor, Rudniku Idrija, Tobačni tovarni Ljubljana itd. 
V kolektivih, ki so volili takrat delavske svete, je bilo za
poslenih 63.477 delavcev in nameščencev. V prve delavske 
svete je bilo izvoljenih vsega skupaj 1918 članov, od tega 
1307 delavcev, 78 inženirjev, 156 tehnikov in 477 uslužben
cev. Delavski sveti kolektivov, ki so prvi izvolili delavske 
svete, so v nekaj mesecih zbrali mnogo dragocenih izkušenj 
ter omogočili, da smo že po šestih mesecih, to je 27. junija 
1950 razpravljali in sprejeli zakon o delavskem samouprav
ljanju.

težave občine in tudi pozdravlja 
vsa tista trgovska podjetja, ki so 
s temi dajatvami prostovoljno po
magala povečati občinske sklade, 
vendar meni, da mora vsako 
takšno urejanje temeljiti na de
mokratični podlagi.«

Ta dva odloka sta, kot vidimo, 
prizadela kolektive trgovskih pod
jetij in lahko trdimo, tudi okrnila 
pravice samoupravnih organov, 
kajti le-ti so bili postavljeni pred 
dejstvo. Zadnji odlok o zvišanju 
prometnega davka na maloproda
jo za leto 1960 pa postavlja pred 
izvršeno dejstvo volivce in če, re
cimo, ne bo sprejet, postavlja v 
neenakopraven položaj potrošnike.

Pred časom so na zborih voliv
cev v celjski občini razpravljali o 
plačevanju krajevnega samopri
spevka, ki naj bi ga uporabili za 
gradnjo otroških varstvenih usta
nov, šol, potrošnih centrov in pod. 
Državljani so menili, da bi se temu 
najbrž izognila večina obrtnikov 
in kmetov. Zato so na številnih 
zborih volivcev odklonili takšen 
način zbiranja sredstev za okrepi
tev občinskega proračuna. Oba 
zbora občinskega ljudskega odbo
ra pa sta zadnje dni decembra 
lani razpravljala o drugačnem na
činu zbiranja sredstev, in sicer o 
zvišanju občinskega prometnega 
davka na maloprodajo na 0,4 %. 
Ta odlok je bil sprejet, vendar s 
pridržkom, da morajo o tem izreči 
svojo dokončno besedo vsi zbori 
volivcev.

Odločitev o tem je bila torej 
prepuščena vsem prebivalcem, to 
je zborom volivcev in zborom vo- 
livcev-proizvajalcev. Toda odde
lek za finance občinskega ljudske
ga odbora je z dne 31. decembra 
1959. leta razposlal okrožnico vsem 
trgovskim podjetjem, da je treba 
zaračunavati pri prodaji blaga na 
drobno (razen pri alkoholnih pi
jačah) občinski prometni davek v 
višini 4 %. Potrošniki-volivci, ki 
jim je bilo torej s prej omenjenim 
pridržkom dano na voljo, da se od
ločijo za tolikšen prometni davek 
ali ne, so že ves mesec postavljeni 
pred dejstvo, da ga morajo pla
čevati.

Takšna metoda je vsekakor 
nesprejemljiva. Toda ob tem gre 
še za neko drugo pomembnejše 
vprašanje. Občinski ljudski odbor 
računa, da bo na ta način prido
bil okoli IH milijonov dinarjev v 
letu 1960. Samo polovico zneska 
meni porabiti za gradnjo potroš
nih centrov, skratka, za razvoj 
trgovine. V resnici pa bi vsa 
sredstva, pridobljena na ta način, 
(to je najemnine za lokale in zne
sek na račun prometnega davka) 
bilo treba vložiti za razvoj trgo
vine, ne pa ga'trošiti za druge na
mene, kot na primer za »dotacijo 
občinskemu proračunu«, kar se 
je dogodilo lani s povišanjem 
prometnega davka z veljavnostjo 
za nazaj za 0,7 odstotkov.

Predstavniki občine menijo, 
da zaradi uvedbe te dodatne 
stopnje ne bodo smele trgovine 
zvišati cen, ker so, kot trdijo, 
»boljše stoječe«, že lani »spora
zumno« pomagale proračunu ob
čine. Takšna trditev je zgrajena 
na majavih temeljih. Trgovine 
bodo morale vsekakor zvišati ce
ne za znesek povečanih najemnin 
in zvišani prometni davek. To 
bodo lahko storile letos na račun 
zvišanja cen, za minulo leto pa 
tega ni moč prevreči na breme 
potrošnikov, ker je sploh nemo
goče od potrošnika zahtevati ne
kaj več za blago, ki ga je kupil 
pred meseci. Črpanje sredstev na 
ta način pa pomeni zmanjševati 
že tako minimalna sredstva tr
govskih podjetij za njihov raz
voj, pomeni zavirati tudi najeno
stavnejšo reprodukcijo.

Čeprav upoštevamo, da bi 
imela trgovska podjetja nedvom
no del koristi od takšnih vplačil, 
je treba reči, da je uveljavljanje 
odlokov z veljavnostjo nazaj ne
sprejemljivo za smotrno gospo
darjenje, kajti s tem tako ali dru
gače nastajajo nesorazmerja v 
delitvi dohodka, razmerja so dru
gačna kot so se zanje odločili or
gani upravljanja v začetku leta.

Predstavniki občinskega ljud
skega odbora Celje utemeljujejo 
takšen način pridobivanja sred
stev za občinski proračun tudi s 
temi utemeljitvami:

»Komuna v svojih dohodkih ne 
sme zaostajati za jugoslovanskim 
povprečjem, če hoče zadovoljivo 
reševati najnujnejše naloge. Gi
banje osebnih dohodkov v minu
lem letu kaže, da so se le-ti zvi
šali za okoli 35 odstotkov, kar je 
prav gotovo nad jugoslovanskim 
povprečjem. Zato ob tako ugod
nem razvoju ni moč trpeti zosta- 
janja dohodkov občinskih skla
dov, ker se potem nesorazmerja 
samo povečujejo.«

Iz takšne utemeljitve lahko 
razberemo dve stvari, in sicer 
prvič — da občinski odborniki 
gledajo na oblikovanje občinskih 
proračunov še vedno po starem, 
in premalo upoštevajo, da so le-ti 
odvisni od večjega ali manjšega 
osebnega dohodka zaposlenih; in 
drugič — da so zelo zaskrbljeni, 
ker osebni dohodki zaposlenih ta
ko hitro naraščajo — seveda za
radi spodbudnejšega nagrajeva
nja. Prav ta zaskrbljenost in pri
zadevanje, da osebni dohodki ne 
bi »preveč porasli«, pa komuni 
izpodkopuje tiste vire, iz katerih 
bi morala, če ne že letos, pa vsaj 
k letu osorej, občutno okrepiti 
svoje sklade. Zavoljo takšnega 
napačnega izhodišča potem tudi 
ni čudno, če so uveljavljeni ukre
pi, ki rušijo razmerja med skladi 
trgovskih podjetij in uveljavlja
jo stvari mesec ali dva prej, kot 
o tem dokončno izreče besedo ve
čina volivcev.

Kot je že rečeno uvodoma, so 
potrebe celjske občine velike, to
da metode, ki so jih začeli uve
ljavljati, da bi te potrebe zado
voljili, so nedvomno nesprejem
ljive, in o tem bo veljalo razmis- 
sliti. Občinski sindikalni svet Ce
lje sicer meni, da so z zvišanjem 
prometnega davka res enako ob
remenjeni vsi občani, sodi pa, da 
je to stvar, o kateri bi morali re
či svojo besedo zbori volivcev. 
Mnenje volivcev pa žal za sedaj, 
čeprav je odlok že uveljavljen, še 
ni znano.

Peter Dornik

Spoštovani tovariš urednik'
Rad bi povedal nekaj misli 

ob članku »-Kaj pa je to!-, ki je 
bil objavljen v Delavski enot
nosti dne 23. januarja tega leta.

Zaradi jasnosti je potrebno 
uvodoma ponoviti osnovno mi
sel oziroma hotenje omenjenega 
članka. Članek poskuša kritizi
rati zbiranje sredstev za vzgojo 
kadrov v nekem štajerskem 
okraju. Ne bo izdana nobena 
skrivnost, če se mimogrede po
ve, da se v članku misli na ma
riborski okraj. Kritika v članku 
je v bistvu zelo nejasna in pol
na raznih namigovanj; članek 
je pisan v stilu, ki je bliže sen
zacionalistično skonstruiranim 
filmskim tekstom o »divjem za- 
padu- kot pa resnemu in objek
tivnemu pisanju o tako važnem 
problemu- kakor so materialne 
in organizacijske osnove vzgoje 

• strokovnih kadrov.
Vsaka kritika, predlog ali 

pripomba, ki se nanaša na ome
njeno problematiko, mora pred
vsem izhajati iz trenutne mate
rialne, organizacijske in pro- 
gramske situacije glede vzgoje 
strokovnih kadrov. Ta trenutna 
situacija pa je zelo neurejena, 
ima močno prehodno in impro
vizatorsko obeležje. Poglejmo 
samo sklade za kadre, ki so bili 
ustanovljeni pred nekolikimi le
ti. Spočetka so imeli zelo moč
no poudarjeno centralistično 
obeležje z močnimi organizacij
skimi in materialnimi pristoj
nostmi federacije. Vsak nov let
ni družbeni plan je v tem po
gledu prinašal nove spremem
be. Postopoma so se prenašale 
materialne, organizacijske in 
operativne pristojnosti od vrha 
navzdol. Tako smo v nekoliko 
letih prehodili pot od federacije 
preko republike in okrajev do 
občine oziroma podjetja, kjer je 
sedaj osnovni poudarek in od
govornost za strokovno izobra
ževanja; seveda hkrati s to od
govornostjo naj tam ostane tudi 
glavni del materialnih sredstev 
in drugih materialnih osnov, 
nujno potrebnih za resno stro
kovno izobraževanje delavcev in 
za vzgojo novih, mladih indu
striji potrebnih kadrov.

V tem prehodnem obdobju 
pa so seveda vsako leto in vsak 
zase popolnoma upravičeno in v 
skladu s svojimi pristojnostmi 
razni organi in predvsem okraji 
napravili svoje načrte in so že 
začeli izpolnjevati nekatere od 
njih. Marsikje so začeli graditi 
nove objekte, šole- internate, in
dustrijske delavnice itd. Ko so 
se omenjeni načrti in programi 
V okrajih sprejemali, je njiho
vo materialno osnovo predstav
ljala tedaj veljavna materialna 
delitev skladov za kadre. V lan
skem, in še bolj izrazito z letoš
njim družbenim zveznim pla
nom pa je delitev skladov do
živela, kot rečeno, precejšnje 
spremembe zlasti v materialno 
korist podjetij. Spričo takega 
popolnoma pravilnega razvoja 
stvari so pa trenutno v materi
alnem pogledu in ponekje tudi 
v programskem in principial- 
nem obviseli v zraku mnogi na
črti in že začete akcije. To je 
zelo značilno za okraje. Začeto 
delo je tako rekoč obstalo na 
pol poti. Zaradi tega so se mno
gi okraji, in med njimi mari
borski, znašli s svojimi načrti 
in programi glede graditve ma
terialnih osnov za vzgojo stro
kovnih kadrov in strokovnega 
šolstva trenutno v dokaj neza- 
vidnem položaju. Prejšnji načr-

ti niso izpeljani do kraja. Bila 
bi velika materialna škoda in 
tudi nevšečne politične posledi
ce, če bi začete stvari ostale na 
pol poti. Zato je razumljivo in 
v nekem smislu objektivno iz
siljeno, da se išče izhod iz da
nega položaja; zato se predla
gajo bolj ali manj posrečene re
šitve, bolj ali manj demokratič
ne metode za zbiranje material
nih sredstev z namenom- da se 
stari načrti izvrše.

Se tak vnet zagovornik de
mokratičnih in samouprav
nih pravic delovnih kolektivov 
in decentralizacije materialnih 
sredstev nasploh, in skladov za 
kadre še posebej, ne more in 
ne sme pokazati popolnoma ni
hilističnega odnosa do trenutne, 
prej omenjene objektivne in 
prehodne situacije. Zato bi bila 
bolj na mestu, kot dokaj nejas
na kritika, zahteva in še bolj 
dobrodošel predlog, da se z ozi
rom na novo nastalo situacijo 
prejšnje načrte ponovno predi- 
skutira, spremeni in prilagodi 
sedanji že zelo jasni koncepciji 
nadaljnjega razvoja takega iz
redno važnega družbenega pod
ročja, kot je strokovno izobra
ževanje delavcev in vzgoja stro
kovnih kadrov.

Da ne bi bilo nesporazuma, 
se mi zdi potrebno tudi ob tej 
priliki povedati še naslednje. 
Razumeti konkretno situacijo, 
ki je nastala glede skladov za 
kadre z ozirom na razvoj pre
teklih let, pokazati posluh in 
biti pripravljen sodelovati pri 
tem, da se na najbolj ustrezen 
način rešijo nekatere naloge, ki 
so objektivna posledica bližnje 
preteklosti, seveda ne pomeni 
brezprincipialni molk in brez- 
principialni prakticizem. To ne 
pomeni, da kdor koli od kogar 
koli zahteva, da naj si poslušno 
zatisne oči in ušesa ob srečanju 
s preveč poudarjeno centrali- 
stično-operativno in politično- 
ekskluzivno podobo okraja. Ta
ki’ podobi in koncepciji, če res 
je, in kjer je, pa se lahko uspeš
no zoperstavi samo taka kriti
ka, ki bi imela pred seboj jasne 
cilje in perspektivo in jasen 
pregled nad konkretno situacijo 
in • objektivnimi možnostmi. Ta
ki centralistično-operativni in 
politično-ekskluzivni miselnosti 
in praksi, ki se po mojem mne
nju že čuti v nekaterih okrajih, 
se lahko uspešno zoperstavijo v 
interesu nadaljnjega demokra
tičnega razvoja in v smislu vse 
večjega utrjevanja vloge komu
ne in delovnih kolektivov samo 
tisti kritični pogledi in pripom
be, ki bodo do kraja razumeli, 
ali ki se bodo vsaj trudili ra
zumeti vso zapletenost, težav
nost in materialno in družbeno 
protislovnost, povezanost in za- 
visnost našega burnega družbe
nega dogajanja. Toda vsega ob
žalovanja je vredno dejstvo, da 
omenjeni članek nima nič od 
vsega tega. V članku ni nobene 
analize stvarnega stanja, nobe
nih jasnih predlogov, stališč in 
ciljev. Pač pa je v njem mnogo 
skrivnostnega namigovanja in 
neslanega podtikanja, ki se raz
preda sem in tja od senzacio
nalnosti do nejasnosti in od 
skromnega poguma do neumest
ne pikrosti. Zato se je članek s 
tem, kakršen je, po mojem mne
nju diskvalificiral kot resen kri
tičen prispevek. Upravičeno je 
svoj naslov »Kaj pa je to!« na
slovil samemu sebi. Se več! Iz
silil odgovor, ki se glasi: »TA
KO PA NE!« STANE kavciC

------------ -

Devetega februarja ob 9.30 bo v prostorih In
štituta za zgodovino delavskega gibanja (bivša 
Ljudska skupščina). Trg revolucije številka 1

PLENUM REPUBLIŠKEGA SVETA ZSJ 
ZA SLOVENIJO

Dnevni red:
1. Strokovno izobraževanje (referent tov. Ivo 

Tavčar).
2. Razno. Iz pisarne RS

V.___________________________ J
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ZAČETNI USPEH
spodbuda za izpopolnjevanje

Na zadnjem plenumu Okrajnega sindikalnega sveta 
Kranj so govorili o uspehih nagrajevanja v gospodar
stvu v lanskem letu. Izvolili so tudi novega tajnika 
OSS tov. Rozmana, doslej tajnika občinskega sindikal
nega sveta Radovljica. Dosedanji tajnik OSS Ivan Kri
stan bo prevzel novo službeno dolžnost. Razen tega so 
na plenumu razrešili nekaj članov plenuma, ki so se 
odselili, tri pa zato, ker se za delo v sindikatih niso 
zanimali.

Ocena lanskoletnih rezultatov 
nagrajevanja v industriji kranj
skega okraja je izneverila pesi
miste, ki so prerokovali, da ko
lektivi ne bodo sposobni gospo- 
darnostno razporejati čisti doho
dek na sklade in na osebne do
hodke. Nasprotno: rezultati kaže
jo, da kolektivi, v celoti vzeto, 
razpolagajo z ustvarjenimi sred
stvi po načelih dobrega gospo
darja. Vsekakor je treba dosežen 
uspeh pripisati ne samo avtoma
tičnemu delovanju gospodarske
ga sistema, ampak tudi pozitivni 
vlogi organov delavskega uprav
ljanja. in vsestranski aktivnosti 
sindikalnih organizacij.

VEČJI SKLADI,
VEČJI OSEBNI DOHODKI
V primerjavi z letom 1958 se 

je lansko leto povečal dohodek 
v okraju za 10,8 %>, čisti dohodek 
za 20 °/o, osebni dohodki za 23 0/», 
skladi za 11,4 %, število zaposle
nih pa se je povečalo za 0,8 °/o.

Delitev čistega dohodka na 
osebne dohodke in sklade se leta 
1959 v primerjavi z letom 1958 
bistveno ni poslabšala. Leta 1958 
je bilo razmerje med osebnimi 
dohodki in skladi 73,2 “/o : 26,8 °/o, 
lansko leto pa 75,6 °/o : 24,4 °/o. 
Razmerje se je torej spremenilo 
za 2,4 °/o v škodo skladov, ven
dar pri tem ni izvršena korek
tura draginjskega dodatka iz ok
tobra 1958.

KAKO V TP IN KAKO 
V RESNICI?

V zvezi s tem je zanimiv pre
gled, kako so se podjetja držala 
razmerja med osebnimi dohodki 
in skladi, ki so ga določili v ta
rifnem pravilniku za leto 1959. 
Med pregledanimi 50 gospodar
skimi organizacijami je v 9 me
secih 1959. leta 18 podjetij pre
koračilo _
skladov. 17 podjetij ga je”'spre
menilo v korist skladov, medtem 
ko se je 15 podjetij držalo v ta
rifnem pravilniku postavljenega 
razmerja. Med podjetji, ki so

največ prekoračila določeno raz
merje v škodo skladov, so: Elek
trarna Moste-Jesenice za 60%, 
»Niko«, Železniki, za 39 %, »Ro
leta«, Kranj, za 22 % itd., med
tem ko so ga prekoračila v ko
rist skladov: Kemična tovarna,
Podnart, za 58%, »Plamen«, Kro
pa, za 13 %, »Almira«, Radovlji
ca, za 24%, »Odeja«, Škofja Lo
ka, za 24 % itd. Ker so ti rezul
tati šele za tri četrt leta, je pri
čakovati, da bo letni obračun po
kazal drugačno sliko.

»PLAMEN« KROPA VODI
Ugodne uspehe prikazuje tudi 

analiza strukture gibljivega dela 
osebnih dohodkov. Po zbranih 
podatkih so imela podjetja v letu 
1958 — 59,8 % gibljivega dela 
osebnih dohodkov, lani pa 61,9 %. 
Od analiziranih 20 podjetij je le 
6 podjetij znižalo gibljivi del 
osebnih dohodkov (med njimi 
največ »Runo« Tržič za 18,%, 
»Iskra« Kranj za 14 %, LIP Bled 
za 14 % itd.), medtem ko so ga 
vsa ostala podjetja zvišala (med 
njimi največ »Plamen« Kropa za 
96%, »Odeja« Škofja Loka za 78 
odstotkov itd.).

V celoti vzeto je sestava gib
ljivega dela osebnih dohodkov v 
devetih mesecih minulega leta 
pri omenjenih 20 podjetjih mno
go ugodnejša kot leta 1958. 
Osnovna značilnost ostane slej ko 
prej ista, namreč, da je šlo v 
obeh letih največ izplačil na ra
čun norm in akordov ter za »pla
če nad TP«, vendar je naprav
ljen bistven premik naprej, zlasti 
v zmanjšanju »plač nad TP« in 
iskanju novih oblik nagrajevanja 
po poslovnem uspehu. Skupne re
zultate kaže tabela.

Med analiziranimi podjetji je 
najboljši »Plamen« Kropa, ki 
sploh ne pozna več »plač nad

Plenum je poudaril, da je si
stematično spremljanje in izpo
polnjevanje sistema nagrajeva
nja po učinku ena najvažnejših 
nalog organov delavskega samo
upravljanja. Načela so v glavnem 
sprejeta, sedaj jih je treba prak
tično uveljavljati v življenju. Si
stem nagrajevanja po učinku bo 
sprožil vrsto problemov, ki se 
bodo z vso resnostjo postavili 
pred organe samoupravljanja v. 
podjetju in komuni. Delavci bodo 
zahtevali boljšo organizacijo dela, 
strokovno izobraževanje, za moj
stre bodo hoteli imeti ljudi, ki 
bodo dejansko sposobni organizi
rati proizvodnjo, itd. Vsekakor je 
sistem nagrajevanja po učinku 
šele v razvojni fazi in bo potreb
nega še precej študijskega in 
praktičnega dela, da bo dobil svo
je končne oblike in da ga bodo 
uvedli v vseh podjetjih.

Ivan Kristan
V podjetju »Plamen« Kropa sploh ne poznajo več tako imenovanih plač nad tarifno postavko. Doho
dek, ki ga ustvarjajo, porazdeljujejo na osnovi meril, ki so norme akordi, oziroma enota proizvoda

Nezadostno za Mlekarno Ptuj
Posamezni vodilni uslužbenci v Mlekarni Ptuj bi 

najbrž še dolgo živeli v prepričanju, da so najboljši 
matematiki, da dobro poznajo predpise in jih tudi pra
vilno razlagajo. Ena izmed odločb o minimalnem oseb
nem dohodku in tarifni postavki pa je dokazala, da 
zaslužijo za izračunavanje in še za kaj drugega — ne
zadostno.

Odločba o minimalnem oseb
nem dohodku, ki jo je prejel 
Alojz Kostanjevec dne 30. 12.
1958 je nesporen dokument o tern, 
da v Mlekarni Ptuj posameznim 
vodilnim uslužbencem res niso 
znani nekateri temeljni.. pojmi.
Tarifne postavke in minimalnega 
osebnega dohodka sploh n. pr. ne 
razlikujejo. Na prvi strani te od
ločbe je zapisano, da znaša mini-

Sumoo ^
din bruto) na drugi strani te od
ločbe piše, da znaša tudi tarifna 
postavka prav toliko.

Ta enakost številk bi se še da
la nekako obrazložiti s tem, če bi

razmerje v škodo TP" (98,4% gibljivega dela dajo tarHri^postavte^enak^minhnal- Kajpak-so se-znašli-v podjet-. ščeval na sodišču,,.Podjetje pa mu sko odgovornost, 
za norme, akorde oziroma plačilo osebnim dohodkom. Toda. v-.JU v nerodnem Položaju,, ker-.so je odgovorilo: Vaša terjatev je 

u,r“‘ po ,.e"!:!ti. Proizvoda)- j^od temi odgovoru Alojzu Kostanjevcu sa- •» ii f si sjcrj.ioo .-.v;-:.;.: , o' :v-.; .
”ad Tfl mi trde> da le~ta zamenjuje mir. izplačala BPT Trzic, in sicer 41,4 nimalni osebni dohodek s,-čistim 

odstotka gibljivega dela. osebnim dohodkom. Treba je re
sami.

za določitev minimalnih osebnih popolnoma neutemeljena. Zato, 
dohodkov in tarifnih postavk da bi vam bil pojem minimalne- 
uporabili napačne obrazce in ga osebnega dohodka razumlji- 
sploh stvari napačno urejali. To- vei^i> so strinjamo, da zadevo pre
da, da je zadeva še bolj zamotana date v P0^0^ rednemu sodišču, 
in v skladu z zmedo, ki jo od- Ta »dobrohotna« privolitev pa 
kriva omenjena odločba, to sami Je kot avstralsko orožje - burne-, 
potrjujejo v svojem dopisu Aloj- rang. Vodstvo mlekarne Ptuj ga 
zu Kostanjevcu, ko mu sporočajo, J® zavihtelo proti Kostanjevcu, 
da znaša bruto osebni dohodek toda da!™:Fal>g J«, zadel njih sa- 
27.G00 dinarjev, minimalni oseb- kl||vo°^Sje v matematEd^v 
ni dohodek 25.000 in čisti oseb- pojmovanju minimalnih osebnih 
ni dohodek 20.000 dinarjev. dohodkov- in tarifnih postavk.

Skratka, omenjena odločba je Preračunov in uporabi posamoz- 
dokaz zmede in neznanja in iz. ni^ tabel ^ obrazcev, 

kosmati znesek 27.900 din. potem nje ni moč razbrati, koUko znaša Ce torej kdo v podjetju, in 
oonnnafa '5is^a ^ar^na postav^a minimalni osebni dohodek, ali je verjetno bivši uslužbenec ni edi- 

2.300, temveč 17.000 din. ta izkazan v čistem, ali kosmatem ni, ne razlikuje minimalnega
V letu 1958 so veljali samo ko- znesku, kolikšna je postavka itd. osebnega dohodka od tarifne po

čisti, zato bi Vse to je uganka — domneva. stavke, potem tega ni sam kriv,
temveč so za to odgovorni tisti vo
ditelji podjetja, ki izdajajo na 
povsem nepravilnih obrazcih od
ločbe, v katerih je polno napak, 
in ki so — nezakonite. Zavoljo 
takšnih stvari bi bilo treba posa
meznike postaviti pred disciplin-

osnovi kot preračun minimalnih 
osebnih dohodkov. Torej, če naj 
bi držalo, da je znašal čisti zne
sek tarifne postavke 22.300 din, 
potem mora znašati kosmati zne
sek 37.100 din. Ce pa je znašal

kjer bi pisalo
1. minimalni osebni 

znaša 22.300 dinarjev
2. tarifna postavka 

27.000 dinarjev.

dohodek

znaša

Kostanjevec Alojz je terjal od 
podjetja — na osnovi izračunov 
minimalnega osebnega dohodka 
in tarifne postavke, vpisane v od
ločbi — da mu izplača določen 
znesek. Opozoril jih je tudi, da bo 
svoj spor s podjetjem razči-

K. Mi

Indeks

Celotni osebni dohodki

1959
(9 mesecev)

1958 1959/58

(v milijonih din) 6,612.9 7,528.9
Gibljivi del OD 4,093.3 4,588.7
v % od celotnih OD
Od tega:

61.9 % 59.8 % 103.5

— norme, akordi 3,174.7 3,257.4
v % gibljivi del OD 77.6 % 71.0 % 109.3

— premije 198.1 217.2
v % 4.8 % 4.7 % 102.1 ■

— nagrade 23.2 45.4
v %

— ostala merila po po
0.5 % 1.0% 50.0

slovnem uspehu 126 2 109.6
v % 3.1 % . 2.4% 129.2

— »plače nad TP« 571.1 959.1
v % 14.0 % 20.9 %

či, da so to storili prav muu, 
toda še več,

Omenjena odločba je dokaz, 
da v podjetju ali ne znajo pravil, 
no računati, ali pa ne znajo pra
vilno uporabiti tabel, po katerih 
so morali preračunavati Čiste zne
ske na kosmate. Če je res, da je 
znašal minimalni osebni dohodek 
22.300 din, potem je lahko znašal 
kosmati znesek (po odredbi o po
stopku za ugotovitev minimalnih 
osebnih dohodkov delavcev go
spodarskih organizacij (Ur. 1.
FLRJ 11/58) 29.400 din. Ce pa je 
znašal kosmati znesek minimal
nega osebnega dohodka 27.900 din, 
potem je lahko znašal čisti zne
sek 21.100 din.

In če na enak način preraču- tarifno postavko ob 
namo številke o tarifni postavki, računskega obdobja,

TONA IN DINAR
na »tehtnici nagrajevanja«

(Nadaljevanje s 1. strani) 
jetja. Letos bodo v podjetju de
lili čisti dohodek prav v takšnem 
razmerju kot lani, to je 81 od
stotkov čistega dohodka bodo iz
ločili za osebne dohodke, preosta
lo pa na sklade. Temeljni člen pa 
je vsekakor 4., kjer je rečeno, da 
se z uvajanjem nagrajevanja po 
enoti proizvoda ukinja izplačilo 
dohodkov nad tako imenovano 

zaključku 
ker bodo

vsak mesec kljub temu da so se odločili za 
tako imenovano celovito nagra
jevanje, pospešujejo individual-' 
ne učinke, prizadevnost vsakega 
posameznika in da so prejemki, 
doseženi na ta način, izhodišče 
za delitev tistih sredstev, ki jih 
je ustvaril kolektiv določene eko
nomske enote.

Deleži osebnega dohodka na 
tono nakopanega premoga pa so 
za posamezne ekonomske enote

pridemo zopet do drugih ugoto- doseženi osebni dohodek obra- 
vitev. V letu 1958 je bil proračun čunske enote in podjetja razde- 
zneskov tarifnih postavk iz čistih Ijevali takrat, ko bo dosežen. To 
v kosmate opravljen po drugi pomeni, da bosta obračun in de-

Pošta prihaja pravočasno!
V naslovu očita trditev ne 

velja za marsikateri oddaljenej
ši kraj, na primer za raztresene 
vasice v širinah Prekmurja!
Vlak, ki odpelje ob polnoči iz 
Ljubljane, prisopiha v Mursko 
Soboto šele tja proti deveti uri. 
Prekladanje poštnih pošiljk iz 
železniškega voza na poštni av- hiteva. 
tomobil, dostava pošiljk cen
tralni pošti, prebiranje in raz
porejanje pošiljk, vse to pobere 
dobršno uro dragocenega časa!
Tako je dopoldan pravzaprav 
izgubljen in preden dospejo po
samezne pošiljke na svoje na
slove, je izgubljen že tudi dan 
in dostavljač potrka na dveri 
šele naslednje jutro.

»Pošta ne prihaja pravo
časno!-«

Prav imajo domačini v Mar- 
tjancih ali v Beltincih, ki v ka
snem popoldnevu prebirajo ju
tranje časnike, še bolj prav pa 
imajo ljudje v krajih, ki so 
zmerom za en dan za dogodki, 
saj nikoli ne dobijo v roke ča
sopisa z ustreznim datumom. Te

žave so tudi pri dostavljanju 
pisem, zlasti ekspresnih, kot tu
di brzojavk. Vlak zavoljo tega 
prav nič hitreje ne ropoče. Nje
gova norma in zakon je vozni 
red železne ceste. Tega se drži. 
Ali pa tudi ne! No, kakorkoli 
že, gotovo je, da nikoli ne pre-

Počasnost domače železnice 
vse bolj onemogoča urejeno 
delo poštni službi. Promet pi
semske in paketne pošte se je 
v zadnjih letih povečal za 50 
odstotkov, število transportnih 
sredstev pa je ostalo maldne 
nespremenjeno. Večkrat se celo 
zgodi, da poštni vagon enostav
no ne sprejme vseh pošiljk, ker 
nima dovolj prostora.

Vse to išče rešitve v izkori
ščanju cestnega omrežja. Med 
novostmi v poštnem prometu bo 
vsekakor nova avtobusna linija, 
ki jo s prvim februarjem uvaja 
PTT služba na cesti Ljubljana-- 
Murska Sobota. Poštni avto (iz
delek tovarne .TAM po licenci

Deutz Magirus in Karoserije in jih tudi pravočasno odposlala 
Ljubljana) bo odpeljal iz Ljub- na naslove. Mali DKW poštni 
Ijane ob polnoči in se bo usta-. avtomobili bodo lahko v da
vil pred pošto v Murski Soboti, poldanskem času ustavljali pred
ob šesti uri zjutraj. Med potjo ■ poštnimi uradi v Martjancih
bo po voznem redu oddajal ali' ali v Beltincih in domačini bodo
pa sprejemal poštne pošiljke vr/za dan na boljšem pri spreje- 
krajih, ki leže ob glavni cesti manju časnikov in drugih po- 
in s tem razbremenil poštno šiljk.
službo v manjših centrih, ki je, Takšen je rezultat »tekmo- 
bila doslej vezana na potniške vgnja« med pošto in železnico, 
avtobusne proge ali pa na od- S časom bodo ostali poštni že-
daljenejšo železniško postajo. 
Obenem pa bo novi poštni avto 
lahko odvzemal del tovora že
lezniškemu poštnemu vagonu, 
v katerem bodo potovale le 
manj nujne pošiljke in s tem 
enkrat za vselej odslovil brigo, 
da bodo poštne vreče zaradi 
pomanjkanja prostora ostajale 
na peronu ljubljanske železni
ške postaje.

»Pošta prihaja pravočasno!«
Pridobljene tri ure bodo vse

kakor zadostovale poštni službi 
v Murski Soboti, da bo lahko 
pravočasno razporedila pošiljke

lezniški vozovi le na glavnih, 
mednarodnih magistralah, vo
zove v medkrajevnem železni
škem prometu pa bodo zame
njali hitrejši poštni avtomobili 
To zamenjavo pospešujeta po
treba in pa gradnja novih cest, 
ki zbližujejo mamjše kraje in 
jih povezujejo z večjimi centri. 
Z nopim načinom poštne službe, 
zlasti pa še z večjim številom 
transportnih sredstev vse bolj 
bledi možnost, da ne bi prav 
kmalu veljala trditev v naslovu 
za vse, tudi za marsikatere od
daljenejše kraje pri nas.

-D

litev opravljena 
sproti.

Zato,, da bi lahko uveljavili to 
načelo, je potrebno seveda pov
sem drugače spremljati stroške.
Doslej so uslužbenci računovod
stva na podlagi predložene liste o 
osebnih dohodkih, potrošenem 
materialu, storitvah delavnic in 
drugih stroškov sestavili najprej 
rudniški obračun, nato pa šele 
obračun za podjetje in obrata ja
mo ter površinski kop. »Takšno zelo ‘ raz lični. ~ J a m.šk eni u obr atu 1 e

J'(rt na primer priznan delež osebnega 
dohodka za tono nakopanega pre
moga v znesku 1110 dinarjev, po
vršinskem kopu 1268 dinarjev, 
prodaji samo 4,14 dinarjev, teh
ničnemu sektorju 35.50 dinarjev, 
separaciji 152,2 dinarja itd.

Ob sestavljanju pravilnika o 
nagrajevanju so mislili tudi na 
tiste dni, ko ta ali druga eko
nomska enota ali podjetje kot ce
lota ne bi ustvarilo potrebnih 
sredstev za. nagrajevanje. Zato 
pripisuje 5. poglavje pravilnika, 
da bodo osnovali rezervni sklad , 
osebnih dohodkov podjetja, kjer 
bodo naložena sredstva v višini 
enomesečnega bruto zneska 
osebnih dohodkov podjetja. Se
veda pa so tudi povsem jasno do- ■ 
ločili, v katerih primerih in za

je moč izkoriščati sredstva 12

je v navadi y večini naših podje
tij, , pa seveda ni omogočalo 
upravno tehničnemu vodstvu in 
organom samoupravljanja vpo
gleda, kje nastajajo večji ali 
manjši stroški, kakšni so na do
ločenem mestu in v kakšnem 
razmerju so s proizvodnjo.

Podjetje so zato razdelili na 
posamezne obračunske enote, do
ločili normativ stroškov in uza
konili osnovno načelo, da sme 
Strošek obremeniti samo tisto 
Stroškovno mesto, Id. ga je tudi 
povzročilo.

Za proizvodne obračunske 
enote so šteti jamski obrat, po
vršinski kop in separacija. Razen 
tega pa so še določene pomožne 
in upravne obračunske enote, in 
sicer vzdrževalni obrati, avto 
promet, konjski promet, žaga in 
uprava, ki obsega: posebne obra
čunske enote, in to splošni, teh
nični in gospodarsko računski 
sektor, materialno upravo in pro
dajo.

Osnova za nagrajevanje po 
enoti proizvoda je količina na
kopanega premoga in stroški, ki 
so bili potrošeni zanjo. Izhodišče 
za razdeljevanje dohodka, ustvar
jenega v obračunski enoti, oziro
ma v ekonomski enoti pa je ce
lotni osebni dohodek, ki ga je po
samezni član enote dosegel v po
samezni . obračunski enoti na 
osnovi meril iz tarifnega, akord
nega in premijskega pravilnika 
z ustreznimi dodatki, ki jih dolo
čajo zakonski predpisi. To pome
ni, da v kočevskem rudniku,

sklada. Enake sklade pa bodo 
osnovale tudi posamezne eko
nomske, oziroma obračunske eno
te.

Kočevski rudarji so prvi v 
Sloveniji prešli na ta način na
grajevanja. Tono nakopanega 
premoga in dinar, potrošen za
njo, so v pravem pomenu besede 
položili na tehtnico. Imeti hočejo 
pregled, kje nastajajo stroški in 3 
kakšnimi ukrepi naj bi ji)1 
zmanjšali, da bo dohodek podjet
ja čimbolj porasel, da bo prodaj
na cena čimnižja in da ho sklad
no s tem naraščal osebni doho
dek vsakega zaposlenega. Razpr3" 
va o tem načinu nagrajevanja je 
pokazala, da so trdno prepričani 
v uspeh.

P. D.
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V SATURNUSU USTANAVLJAJO KADROVSKO-SOCIALNO SLUŽBO v

MED PRVIMI
»Vsako leto bolj skrbimo za delavce, skušamo ustva- Sele, ko so prišli domov, so 

itiboijš® delovne pogoje Največ smo storili na pod- ^'nek^razprav-
'JCJU varnosti pri delu. Odprli smo tudi menzo, imamo liall 0 tem> ^ bi bilo ^ije pri. 

arQbulanto za prvo pomoč, kupujemo stanovanja, vedno pravljati toplo malico ob pol de- 
VeČ naših delavcev preživi svoj dopust ob morju ali v setih ali prestaviti odmor na 
Sorskih letoviščih, skrbimo za strokovno izobraževa- p?^Kaii1^St^) tUr°’k°rbi lahmni?nnDto ~ i , v .1 užili bolj izdatno malico — malicorešujemo socialna vprašanja posameznikov...« in kosilo hkrati _ so se odločili

»Kdo pa se s tem ukvarja?« sem vprašal predsed- za slednje. Res so s kosilom, ki 
Rlka delavskega sveta v ,Saturnusu4 tovariša Smrajca. je vrh vsega poceni (stane le 50

»Vsi! Mislim: delavski svet, sindikat, uprava. Kmalu dinariev) vsi zadovoljni, toda 
Da i j v i i j i-i i v, mnogi menijo, da bi jim boljbo te zadeve reševala kadrovsko-socialna služba, teknil ^ obrok že ob desetih.

jo bomo v kratkem ustanovili.« Zato so sklenili, da bo tako, kot
V o . .v drugih podjetjih, tudi pri njih

«lrJ, turnusu ne Podceniui6!0 do 16 milijonov dinarjev za oseb- topli obrok od pol desetih do de-
izv^ka irl njegove vloge v Pr°- no zaščito (zadnja leta tudi za setih. Med tem časom bodo lahko
Dn* 7-1;11- Ce se b0 delavec dobro dodatno prehrano) delavcev. Zato vsi delavci použili toplo malico, 
v catil, bo laže delal, in to se se. danes lahko pohvalijo: leta ki j0 bodo pripraviii v menzi, 

seveda, poznalo v proizvod- 1956 se je ponesrečilo kar 18,1 °/o pravij0) da bo stala od 25 do 30 
" uspehih, obenem pa tudi v delavcev in so zaradi tega izgu- dinarjev. Nekateri namreč vsta- 

jesovih osebnih dohodkih. bili 3000 delovnih dni, lani pa le jaj0 ge ob štirih zjutraj, da bi
k Ob začetku leta so ugotovili, 8,1 °/o, število izgubljenih dni pa ,do gestih prišli v tovarno, in tako
uiiko delavcev potrebujejo v po- je padlo na 700. Zdaj tudi ni morajo do pol dvanajstih vzdr-

g 'a^znih oddelkih. Navadno jih treba več prepričevati ljudi, da gati brez okrepčila. Odslej jim 
.Prejmejo na delo po razpisu v morajo nositi zaščitna sredstva, tega ne bo več treba. Vso pomoč 
asnikuj ki ga sestavi komisija za Ce manjka na primer rokavic, podjetja za dodatno prehrano de- 
, °Vna razmerja pri delavskem jih delavke takoj zahtevajo. Zato javcev _ okoli 200.000 .din meseč-
. etu. Ta komisija tudi sprejme 
eiavce na delo in ko prinesejo 
® zdravniško potrdilo, da so 

J^Javi (navadno ga dobe v naj- 
vllž3i železniški ambulanti), jim 
j^rnostni tehnik razloži predpise, 
5 Veljajo v podjetju, predvsem 
|‘ede varnosti pri delu. Potem
de Prevzame mojster, ki jih uve-
. . v delo. Potlej pa posebna ko- 
?lsija pri delavskem svetu po- 
.Krbi za tečaj, na katerem de- 
^Vci dobe polkvalifikacijo...

,no — bodo porabili za izboljšanje 
te malice in upajo, da se bo na
njo naročilo vsaj 80 odstotkov 
zaposlenih. Še naprej pa bodo 
pripravljali kosilo, s katerim 
bodo postregli po končanem delu.

Omeniti bi še moral skrb sin
dikalne organizacije za socialno

Komisija za higiensko in tehnično zaščito dela v tovarni »Saturnus « zaseda,,,

NAŠPOGOVOR ■

Za boljše gospodarjenje
s sredstvi socialnega zavarovanja

zdrav«-Danes je v Ljubljani skupšči- dinarjev), v Ljubljani pa kar za zmanjšanje izdatkov za
ogrožene, reševanje stanovanjske na Republiškega zavoda za so- 394 odstotkov ali na 10.739 dinar- stveno zavarovanje. Toda takšna*

' ! stiske, pošiljanje delavcev na cialno zavarovanje. Nekaj dni jev. Če upoštevamo, da so bili v ga nadzorstva, ki bi ga morali
okrevanje in tudi, kako skrbe za prej smo obiskali tovariša Jo- Kopru stroški za ambulantno izvajati okrajni sveti za zdrav-
vajence, proučujejo zaposlovanje žeta Jurača, člana te skupščine zdravljenje na enega zavarovan- stvo, dejansko ni. Celo Republi-

, invalidov, kako so organizirali in predsednika skupščine Zavoda ca lani 5937 ali v Gorici le 5435 ški svet za zdravstvo še danes
Iglil zavetišče za otroke itd. Mislijo za socialno zavarovanje v Ljub-

Primer enostavne, a vendarle 
učinkovite zaščite delavkinih 
rok: na sliki zgoraj je stroj, 
preden so ga zaščitili, na sliki 
levo pa je stroj pravilno za
ščiten. Na tem stroju ne bo 
več nezgod, ker zaščitna mre
žica ne dopušča, da bi delavki 
prsti »slučajno« ušli pod ostro 

rezilo

nima človeka, ki bi se ukvarjal s 
tem vprašanjem. Nadzorstvo po
nekod izvajajo zavodovi zdrav
niki. Čeprav se prej najavijo 
(potem zdravniki takoj zmanj
šajo število »bolnih«), se po obi
sku znova zmanjša število ljudi 
v bolniškem staležu. Samo stro
kovna komisija ljubljanskega Za
voda za socialno zavarovanje je 
lani ugotovila, da je bilo od 9473 
bolnih v času pregledov komisije 
kar 2216 za delo sposobnih!

Tudi podjetja še vedno kažejo 
premalo zanimanja za pametno 
gospodarjenje s sredstvi social
nega zavarovanja. Čeprav so sa
ma največkrat prizadeta, kajti 
nadomestilo dohodka za čas bo
lezni do 7 dni za moške in do 
3 dni za žene, gre v njihovo bre
me. Toda to jih v glavnem ne 
gane. Ta predpis ima namen 
spodbujati podjetja za boj proti

h^ebe2nodJetf^ in^e bbo l^fo?1 Ker ^ v Podiet3u Precej de- precej nalog in storili bomo vse, tem niti ne uporabljajo) itd. Upo- d!p^eY’ ni m°e £ ničemer opra- la> vendar namen ni bil popolno- 
pregledoval delavcev), pa J.aYcev’ kl.se °d daleč vozijo na da bo dobro delal in da bo zato števati moramo velike investicije o*!®™ ma.. d?sežen. Morda tudi zato

»a>nažno in medicinsko sestro. delo> d™gl pa ,so obedovali zelo uspeha podjetja še večji.«

tudi na to, kako naj pomagajo ijani. Takole nam je odgovoril 
zaposleni ženi... V podjetju ima- na vprašanje, zakaj tako naglo 
jo tudi pooblaščeno službo social- rastejo izdatki zavodov za so- 
nega zavarovanja, ki prihrani de- cialno zavarovanje, predvsem iz- 
lavcem marsikatero nepotrebno datki za zdravstveno zavaro- 
Pot. vanje:

»Vidite,« mi je dejal ob koncu -Nekoliko je to razumljivo, 
tovariš Smrajc, »na marsikaj ni- kajti na povečanje stroškov od- 
smo pozabili. Toda čutimo, da bi ločilno vpliva tudi porast števila 
te zadeve lahko še bolje ureje- zavarovancev. V Sloveniji se je 
vali, zlasti bolj organizirano. De- 0d 1955. leta dvignilo število ak- 
lavski svet ima kup komisij, s tivnih zavarovancev za 90.000, z 
posameznimi vprašanji se ukvar- družinskimi člani in upokojenci 
jajo vsi - od splošnega odseka pa za okrog 250.000. Hkrati se je 
do. sindikalne organizacije, delav- razširila zdravstvena mreža. Ima-

V Tako le bilo doslet Tudi to <si tudi manikrat raniio roke in Ski SVet pa Posluša Poročila in po- mo več zdravnikov, zdravstvenih b<*in * 3 T u3' , ? . tudl manjkrat ranijo roke in rofiIa spomladi bo prišla v pod- domov in bolnišnic ki so bolie
C ‘Prf?em1^ * , ^r°V' m potrtebnp na dol|°f ln š‘roko jetje socialna delavka, ki jo šti- opremljene uporablja se vednosocialni sektor oživel. Tova- razlagati, da so sredstva, izdana nn^neie če zdravnik ’-u e a * jJože Eisoieler sekretar osnov- za rokavice če kako hneatn Pencilramo, pozneje se zdravnik, več modernih (in dražjih) zdrahe nro6 ®eKretar osnov za rokavice, še kako bogato potrebujemo novega varnostnega vil uvajamo sodobno zdravljenje* organizacije ZK, pripoveduje: amortizirana. Tudi vse stroje so tp.unika T,„r un —Hani,- no=tai ’ nvdJ.clrno »ououno zaiavijenje
j. ‘Pravkar adaptiramo prostore zaščitili in neka delavka mi je ! od"l kadrovsk^socfalneea sekl * ga ^ zdravnikl dfaj traz'
6 obratno ambulanto, ker nujno rekla, da se sedaj počuti ob stro- toria ki sa bomo ustanovili dne iek°f Ppjmujejo, na račun tega 

>ebujemo svojega industrij- ju tako varno kot ob jedilni mizi. f i^ek tf Ta ^ imet k fdravstven! d°m^ na'
zdravnika (ki bo poznal „ . .... . . ,a _!ek,°r..bo imel bavlJa3° tud» aparate, ki jih po-

Tovariš Jože Jurač

^ravnik bo mSal^di stalno iri pozno’ ker so sl pripravlli kosil° 
lstematično nadzorovati zdravje 

i^Poslenih. Zdaj imamo z ,Izo- 
vJko‘. .Klejem' in Kemično to- 
arno zdravnika v občinskem 

‘nravstvenem domu. En sam 
‘Oravnik za toliko ljudi pa ne 
®hore vsega. Ljudje niso in ne 
T^ejo biti zadovoljni. To občuti 

podjetje. Zaradi najmanjše
ga Prehlada mora delavec tri dni 

Ostati z dela, kajti v ambulanti 
Ptide na vrsto šele drugi dan, 

etji dan pa ostane v .bolniški*.
,. Potrebovali bi tudi psihologa, 
v b' se pogovoril z vsakim no- 
° zaposlenim delavcem in spo- 

pisgove možnosti in želje 
n r Priporočil delavcu tisto delov- 

mesto, na katerem bo osebno 
‘adovoijen in kjer bo tudi naj- 
eč koristil proizvodnji.«

2e osem let imajo v Satur- 
nu kornisiio za higiensko teh- 

čno zaščito dela in tudi var- 
v°s,triega tehnika. Povprečno so 

tem obdobju namenili od 12

— ssiSS s ŠT3SS
obisk v ambulantah, da je uki- menJenf; toda ne. .tol,lko ,?ara^ leža bolnih, jih Zavod za so» 
njena zasebna zdravniška praksa, Pomanjkanja specialistov (ki jih cialno zavarovanje »kaznuje«, 
da zdravstvena mreža prireja še vedno m dovolj, posebno na piajati morajo dodatni prispe- 
vedno več širokih preventivnih kot .zaradl množičnega vek_ ge pa so pod povprečjem, ne
akcij, kar vse skupaj veča stro- Pobijanja pacientov k speciali- dobijo za to nikakršnega mate- 
ške za zdravstveno zavarovanje. st°m. Ljubljanska Poliklinika je riainega priznanja. Isto velja

najbolj obiskana zdravstvena tudi za nesreče pri delu.Vendar pa to niso vsi razlogi za 
tako silovito naraščanje izdatkov. ustanova v Sloveniji! Anketa Novi sistem finansiranja

™ “ »S 2 ~=:i=
ZaVar0OVanca.znasal1 V bJVbljanJ varovancev bilo poslanih k spe- izkoriščanje sredstev. Prav tako 
14.292 dinarjev m so bili nad cialistem, čeprav bi verjetno ve- bi morali urediti odnose - ma- 
slovenskun povprečjem, ki je bilo lik odstotek pacientov lahko terialne in organizacijske - med 
13.482 dinarjev), lam pa ze 36 965 zdravih splošni zdravniki sami, obema siužbama torej med so- 
dmarjev (zopet nad slovenskim ne da bi jih pošiljali k specia- cialnim zavarovanjem in zdrav- 
povprečjem, ki je tudi naraslo, listom. Prav tako rastejo izdatki stvom. 2e dali časa slišimo od 

"a, dinarje7 ah Za zdravila: 10 odstotkov anketi- tu ali tam geSi0 »Socialno zava-
za 154 odstotkov) Tudi stroski ranih zavarovancev sploh ni rovanjo ima blagajno, zdravstvo 
ambulantnega zdavljenja rastejo, dvignilo zdravil na recept, ker so pa ključ„. pereče je vprašanje 
V^Ljubljam so znašali 1953. leta sodili, da jih več ne potrebujejo, cen zdravstvenih storitev Ni ču-

2Lodft.otkov, anketirancev od ti- dn0) saj komune niso zainteresi- 
stih, ki so dvignili zdravila, pa rane za znižanje stroškov. Dru-

V »Saturnusu« je čedalje manj nesreč pri delu. Ce pa se vendarle 
komu kaj pripeti, ga hitro previjejo v ambulanti prve pomoči

2172 dinarjev, kar je bilo pri 
bližno enako slovenskemu po
vprečju (1978 dinarjev), do lani jih ni porabilo." 
pa so povprečni stroški za ambu- gače bi bilo, če bi morale komune
lantno zdravljen* narasli v Slo- kov™ Sravl»e“l“Sr"?vf S
venlji za 294 odstotkov (n, 7833 Se san,, s tem veliko vplivali'na bi v.Sko prispeval. S-

l|irall|||l,llllllllBIII,[!,'ll[ai;llllllllai'l,ll'!la:i,il,,II|lllll'BII,ll“:,llll,s®|[![3^ ... «!V za čimbolj racionalno troše-

• nje^ to^S^es^ pŠek
Odgovor; Odločitev upravnega ko imeli, če ne bi samovoljno vanju, bi lahko uveljavili pra- Skupščina Republiškega zavoda

K. R. Lj.: Od 1. XI. 1959 ste ?<lbora Je Prav,.‘na' Zakon ?.d?' zaP«stih dela takrat, ko ste »v vice po tem zakonu ter bi lahko za socialno zavarovanje, 30. ja-
zaposleni v Državnem zavaroval- 3°vmh razmerjih ne dovoljuje jazburjenju ostali doma«, kot sa- v ta namen vložili pismeno vlogo nuarja 1960, bo razpravljala o

Novoletne nagrade javnim 
uslužbencem

več komisij, ki proučujejo ta
§s«j , nem zavodu, do tedaj pa pri Pr®našatl dopusta iz enega leta mi pišete. Drugo priliko ste za- na okrajni zavod za socialno za- tem. Zvezni zavod pa je ustanovil

je kii podr,\ PZZ’ Celje: Ker okrajnem zavodu za socialno za- v drug?,’ P.a, ceprav “i bolezen mudili, ko ste bili odpuščeni iz varovanje, da ukrene postopek, več komisij, ki proučujejo ta
fiowi Z od3okom 0 dodelitvi varovanje. Radi bi vedeli, kje PrePr6cda izkoristiti redni letni JLA. Takrat bi se morah pri- Prav tako se je treba obrniti na vprašanja in pripravljajo ustre-
in a i ne naSrade uslužbencem lahko zahtevate novoletno nagra- °Pust' ^T1*1 9bcinskl posredovalnici za ta zavod, če bi se odločili, da zne in tako potrebne hitre pred-

ueiavcem zveznih državnih or- do. — Odgovor: Pri okrajnem n ,, Zaposlitev delo, kar ste tudi opustili. Za boste uveljavili pravico do dru- loge. Ne smemo pa pozabiti, da
aov in zavodov javnih služb zavodu za socialno zavarovanje h"' . . ab®V?i’ ^ svojem pi- zdaj Vam lahko pomaga samo zmske pokojnine. imamo tako v socialnem zavaro-

^nana pravica do dovoletne ne, ker 24. XI. 1959 tam že niste ^
“^radi

_ - - -------- ----- * -------- — zavaro-
r. M. Črna na K.: Žena po po- vanju kot v zdravstvu družbeno

e v višini 50°/o zneska me-
•uc, taui A C Lil O LC i • , , . , . , rj • v _ - , . --- -------- vanju IVL/L V ZaLll Cl VSLV u ui
več zaposleni, pri DZZ pa tudi ?*eFe’i. er nimate zaposlitve in stvo. Priporočamo pa \am, da se kojnem bratu, ki se je smrtno upravljanje. Dogaja pa se, da je 
ne, ker odlok o dodelitvi novo- De more*e dnniti. Menite, pismeno obrnete na Okrajni za- ponesrečil izven dela, je stara nekdo član takšnega upravljanja86čaa plače bi radi vedeli ali ne- ker odl°k ° dodelitvi novo- T' 06 m°re 6 dob,tl ,Meni e, pismeno obrnete na Okrajni za- ponesrečil izven dela, je stara n, 

55?. tuff članstvo UnnS"8; letne nagrade uslužbencem in de- »* YPiZl36 Jet ,n ne dobiva nobene pod- v
&ZZ,

tudi članstvo, zaposleno v 
pravico do te nagrade? —

lavcem zveznih državnih organov - Odgovor: Vaša domneva kjer bi utegnili dobiti kakšno pore po svojem pokojnem možu. pa tudi 
in zavodov javnih služb za usluž- docela zgrešena. Med sploš- primerno zaposlitev, ki bi ustre- Vprašujete, kakšne pravice ima oziroma

socialnem zavarovanju, hkrati 
tudi član Sveta za zdravstvo

^Tz1 Stekom benrritKTpo^
sff0VJaYarpvalnic,uv,edel1' f Sf pomakati1 na Naključni‘račm zdrgavstven.0 ^'gospod«; Pokojnina vdoTstara šele^lTne^zpoU SsSov^to ^^da^nega'°zavS
1,1 delite ° v YUn kajh šele s tem bo ustvarjena t t 0r-g®n,1Z^C1-ja ,mora llgotovdi' , ,T. J- Novo mesto: Radi bi ve- njuje pogoja za družinsko pokoj- in zdravstvenega zavoda, žal pa
tega rJi6! dobodek-v V točki pravlla jn materialna oodlaea za j ta P0^0! °9eba> d9li’ aj1 imate pravico do pokoj- nino po 116. členu zakona o po- so še tudi tu pomanjkljivosti.

i0^ajjei.dT!0cen0’rkakT se morebitni drugi del nagradne ki kl zeb ženiti delovno razmerje, mne, ker ste bolehni, imate 12 kojninskem zavarovanju. Te pra- Namreč, ko je tak človek na seli 
Hjo ^ka dohodka po formira- jo asiudbe gci DZZ žg preiel T° m0ra ueotovltl ne rnorda zS°ij let delovne dobe in ste 46 let vice bi bila deležna lahko le, v zdravstveni ustanovi ima pol-
4ad klad°V °bllkTJ® p°seben prv del P J v s7°3em in!fr1esu’ SlaTi? ~ 0figOV°r: Pravice do' če bi bila vdova ^ invalid no pripomb na račun soSaln^ga** • a za nn,rr',dp nsMiznenrpv m v interesu delavca. Zato tudi starostne pokojnine nimate, ker prve vrste ali če bi imela otroka, zavarovanja in obratno To kaže

Dopust za leto 1959 predpisuje zakon o delovnih raz- ne izpolnjujete pogojev zanjo, mlajšega od 15 let. Iz Vašega da odnosi med tema službama
merjih v 130. členu, da mora po- Rer ste 46 let stari, bi lahko po pisma ni mogoče ugotoviti, ali iz- danes še v glavnem niso vskla-

dpi d Za nagrade uslužbencev in 
tepcev. jz tega sklada ste že 

Leteli nagrade v višini 4,25 °/o 
osebnih dohodkov. Preostal'j °, nib dobodkoy- Pre- C. J. Radeče: V septembru lani prej pregledati zdravnik javne 118. členu zakona o pokojnin- polnjuje kakšnega od teli pogo- jeni Ob tem sc poraia 

Ho riS-P-1 te,ga sklada pa bo mož' ste se Posrečili in bili vse do zdravstvene službe delavca, ki skem zavarovanju uveljavili pra- jev. Ce jih ne, potem je imela vprašanje ali ne bi bilo celoTo^
«Udu y šele PO zaključnem ra- 11. januarja letos v bolniškem prvič sklepa delovno razmerje vico do družinske pokojnine po zgolj pravico do pogrebnine. - ristno združiti obe službi, saj bi
tete a T ■ sa,nV. formuh- stanju Ko ste se vrnili na delo, ali ga sklepa po presledku, dalj- svojem pokojnem možu. Ker pa Na drugo vprašanje o kolektiv- verjetno tudi to vplivalo na boli- 
Pted .ollodek m ša delite po cit. ste zahtevali, da Vam dajo še šem kot šest mesecev, ali če pre- tožite, da zaradi težkih operacij nem zavarovanju ne moremo od- še in bolj racionalno gospodar
it m11,’ ne more za vas v®1iati 11 dni dopusta, ki ga lani niste ide iz enega poklica v drugega, le težko opravljate svoje delo in govoriti, ker nam prav nič ne jen je s sredstvi socialnega zava-

• oaiok o dodelitvi novoletne mogli izkoristiti. Upravni odbor Moramo pa ugotoviti, da ste za- ker izpolnjujete pogoje po 34. čle- opišete, kakšno zavarovanje ima- rovanja« je zaključil tovariš Ju-
srado* pa je Vašo prošnjo zavrnil. — pravili vse pravice, ki bi jih lah- nu zakona o invalidskem zavaro- te v mislih. rač ’ n n

DELAVSKA ENOTNOST, štev. 4 30. januarja 1960



IZ PODJETIJ IN OBČIN
Na Gosposvetski cesti v Mari
boru gradijo moderen trgovski 
paviljon. Slabo vreme je gra
ditev nekoliko oviralo, vendar 
kaže, da bo pavljon vseeno do
končan že do konca junija

Nov obmt za umetno usnje
Delavski svet usnjarskega kombi- precej izkušenj. Ker je proizvodnja 

nata »Konus* v Slovenskih Konjicah umetnega usnja še vedno majhna, 
Je na svoji zadnji seji govoril o na- povpraševanje po njem pa je vedno 
daljnji razširitvi obrata za izdelova- večje in ker je na voljo dovolj surd- 
nje umetnega usnja. V manjših koli- vin (usnjenih odpadkov), je razum- 
činah izdelujejo to usnje v Konusu Ijivo, da so v podjetju že nekaj let 
že nekaj let, zato so si nabrali že kar želeli povečati obrat.

__________ Po prvem predlogu, ki je bil na
pravljen že pred leti, bi za ureditev 
novega obrata potrebovali več kakor 
milijardo dinarjev. Po novih načrtihIz ljutomerske 

Agrotehnike pa kaže, da bo treba investirati le 
700 milijonov dinarjev. S tem denar-

Podjetje »Agrotehnika« v L,u,o- J3£ TeSTerfft^le'1 h^o^di
meru je znano zlasti po tem, da ne uvozili, zato se že dogovarjajo s tu- 
skrbi samo za večjo in cenejšo pro- jbni tvrdkami in iščejo devizna sred-
Izvodnjo, temveč da zelo skrbi tudi StVap0<ijetje bo najelo kredit Iz re- 
za higiensko-tehnično zaščito in pre- pubiiških in okrajnih skladov, nekaj 
hrano delavcev. Ker nimajo prosto- deset milijonov dinarjev pa bo vlo-
rov, da bi si sami pripravljali toplo £,e ^ sedanji načrt odobren in 
malico, so se dogovorili z gostiščem če bodo kmalu na voljo krediti, bodo 
"Jeruzalem*, da jim le-ta pošilja že sredi letošnjega leta začeli graditi,

v prihodnjih zimskih mesecih pa že 
hrano v podjetje. montirati stroje. Upajo, da bo začel

Sedaj dobiva toplo malico v tetn obrat obratovati že prihodnje leto. 
podjetju že dve tretjini zaposlenih. Poslopje novega obrata bo precej 
Cena Je nizka, saj prispeva precej 
tudi podjetje, zato je abonentov iz 70 metrov.
dneva v dan več. Ugotavljajo, da to- Po sedanjih računih bo tovarna

laihko posojilo odplačala v sedmih

PRED DESETIMI LETI
SO VOLILI V VELENJU 

DELAVSKI SVET

Ze prvi sestanek
V človeškem življenju je deš«* 

kajlet prav kratka doba, n.c*j - . 
v zgodovini. Vendar je zadnj

O DELU KLUBA MLADIH PROIZVAJALCEV V HRASTNIKU

Sodelovanje starih in mladih

kratkih deset let globoko sprem 
nilo podobo rudarskega VelenJ 
Iz malega naselja je nastalo 
derno mestece, ki ga bomo c 
nekaj let lahko šteli med najleP” 
ša mesta Slovenije. Tam, kjer ^ 
bili pred leti pašniki in njive 
med Salekom in Starim rudn 
kom — se danes vrstijo stolpni^ 
stanovanjski bloki, družinske N 
šice in prijeten park. Proti S® 
leku pa še čakajo nedograje11 
hiše pomladi, ko bodo gradben 
podjetja lahko dokončala še 1° 
novih stanovanj. .

To so precejšnji uspehi. In , 
tem uspehom je v največji 
prispevalo delavsko samoupr3*’ 
Ijanje, katerega začetki seg«

pla malica zelo ugodno vpliva na 
storilnost ter moč In zdravje zapo- 
slcnlb.

Lani so močno zmanjšali število

Ijanje, katerega 
prav v februar 1950. leta.

3. februarja 1950. leta je b’'® 
sklicana letna skupščina dela*_ 
skega kolektiva rudnika v Vel^ 
nju. Sestanek je bil v tedanji

letih. Njen bruto produkt se bo na ge ko sem prvič obiskal klub vedno Iščejo najboljše oblike de- nja kluba, so storili izdaten ko- raži. Na tej seji je bil izvolj®®
dinar jeve celotna1 letna’ Oproizvodnja mladih proizvajalcev v hrastni- la in da so prav zato navezali rak naprej. Niso več začetniki prvi delavski svet, ki je imel °
umetnega usnja bo znašala letno pri- ški steklarni, so se mi vtisnile v stike z nekaterimi podobnimi in zdaj že lahko preidejo na naj- članov. Iz zapisnika vidimo, d

mmmm šaIibse “ n: =3 ss
'ui^kt se^nri deiu P"mena bo novi obrat za samo napredovaii in zanimanje za val večje simpatije starejših ste- ko. Vsi pač ne morejo v strokov- 0 piačah, o udarniškem

p-a 1za 0 lno m z s n„ s (jelo kluba pri starejših steklarjih klarjev in vodstva podjetja. Na no šolo v Rogaško Slatino, zato omenjali pa so tudi zloglasno
del«’

niso poškodovali. skupnost. ter vodstvu podjetja. Ko so po takratnem občnem zboru kluba namerava klub v bližnji prihod- solucijo in gonjo vzhodnega bl°'
...  prvem letu delovanja podajah sem videl v družbi mladih delav- nostl vložiti vsa svoja prizadeva- ka proti nam ter obljubljali, &

1 obračun dela, me je prav tako cev ostarele In osivele steklarje, nja v večjo strokovnost mladih bodo kljub blokadi izgradili
začudila resnost njihovega pri- ki so prav ognjevito posegali v steklarjev, ker je tu ključ za do- cializem.
zadevanja. Nekaj fantov so na pomenek in obljubljati klubu še seganje boljših delovnih uspe- Na predlog delovnega pi'e<J'
primer izključili iz kluba, ker so večjo pomoč. Direktor, ki je v pr- hov. Zelo spodbudno je že to, sedstva so s tega zasedanja P0”
nekako »prelahko« vzeli članstvo vem letu delovanja kluba kljub da so doslej vzgojili nekaj resnič- slali pozdravna pisma tudi PIT
in obveznosti v klubu in namesto obremenjenosti z delom večkrat no vsestransko sposobnih mladih bojnima tovarišema Borisu e1' 
da bi prihajali na razne vaje, sedel s člani kluba na razgovor steklarjev. Kako bi mogli druga- driču in Djuri Salaju, pobudnik0' 
obiskovali kino in zabave. Vendar o tem ali onem vprašanju, je ob- če nekateri mladinci voditi bri- ma delavskega upravljanja, 
jim niso za vselej zaprli vrat: ljubil, da bo še bolj pomagal. Vsi gado za izdelovanje pecljastih ge jsti mesec se je sestal d®" 
priporočili so jim, naj spoznajo so ugodno ocenili začetno delo: brušenih kozarcev ali biti na če- iaVski svet na prvem zasedanj0,
napako in naj z boljšim delom splošni študij, predavanja o go- lu brigade za napihovanje kožar- Sestanek je bil v rdečem kotičk0
spet postanejo vredni člani kluba, spodarskih vprašanjih, razgovore cev. Člani kluba so opravib celo rudarskega doma. Za predsedn>' 

Iznenadilo me je tudi to, da o razvoju organov delavskega sa- okoli dve sto ur dela v slikarnici. j(a so izvolili Jožeta Vrabiča, z3
so odkrito priznali, da so šele za- moupravljanja in podobno. To pomeni, da se privajajo na podpredsednika Karla Sitarja, za
četniki pri svojem delu, da še Zdaj, po drugem letu delova- delo. ki zahteva največ znanja tajnika pa Janeza Dolinarja. 1,3

Zgodba brez zaključka

Puha, sope in ropoče...
Pogled na separacijo rudnika Zabukovica (foto Milan Šparovec)

Jeseniški načrti za družbeno prehrano
Na Jeseni vab so že mnogo storili prehrano Je na Jesenicah več kakor 

aa izboljšanje družbene prebrane, 800.
vendar kaže. da bo treba storiti še Pristojni organi, občinski sindi- 
vef. kalni svet in center za napredek go-

Sedaj imajo na Jesenicah 15 več- spodinjstva že pripravljajo elaborate 
Jih in manjših obratov družbene pre- in načrte za zgraditev osrednjega »o- 
hrane. V njih se hrani več kakor dobnega centra za družbeno prehra- 
2000 abonentov. Obrati izdajo dnevno no. V tem obratu bi se lahko pripra-
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zuuu aDonenrov. uoran izuajo uuevuv v,«,«1.« '■ ‘ t
1340 zajtrkov, 2100 kosil in 1580 ve- vila hrana za 3000 Jeseničanov, 
čerij. Dijaki in učenci pa dobivajo 
obrok tople hrane v šolskih kuhi. 
njah.

Za zajtrk plačujejo abonenti po
vprečno 22 dinarjev, za kosilo 80 di
narjev in za večerjo 35 dinarjev.
Dnevna oskrba znaša torej povpreč
no 157 dinarjev — kar vsekakor ni 
prevelika številka.

Za razširitev in izboljšanje druž
bene prehrane na Jesenicah pa bo 
najprej treba dobiti ustreznejše pro
store In jih bolj sodobno urediti in 
opremiti. Sedanji objekti ne ustre
zajo niti sanitarnim predpisom niti 
ne zahtevam hitre in solidne po
strežbo. Zlasti primanjkuje hladilnic 
in sodobne opreme. Treba bo tudi 
misliti na ustanovitev menze, kjer se 
bo lahko dobila na pol ali popolnoma

Z oblačnega neba je že vse živel, tako usodna. Najhuje je 
dopoldne vražje snežilo. Ce si to, da če nima stanovanja, ne 
šel samo čez cesto, si bil kakor dobi zaposlitve, 
da bi se povaljal v snegu. Pozanimali smo se pri Po-

V pisarno sindikalnega sve- sredovalnici za delo. Odgovor 
ta Kranj je prišel mlad delavec je bil kratek: »K nam bi moral 
Branko Aralica. Začel nam je priti tri dni po prenehanju de- 
pripovedovati: »Doma sem s lovnega razmerja. Če se ni ja- 
Plitvic. Lani spomladi sem se vil je sam kriv in mu ne mo- 
zaposlil pri zasebnem mojstru remo dati nikakršne pomoči.* 
teracerju Antonu Petrovčiču, Res je sam kriv. Toda Bran
ki polaga tldk po vsej Slove- ko ne ve, da sploh obstoja po
niji. Stanovanja nisem imel, sredovalnica za delo. On ne ve 
saj ga nisem potreboval, ker o rokih ničesar, razen o tistih, 
sem delal v vsakem kraju samo ki mu jih je postavil mojster, 
po štirinajst dni — toliko časa Mojstru pa je prav, da Bran- 
le, da smo opravili določeno ko čimmanj ve. 
delo. Najčešče smo spali kar v Na nekem uradu so Branku 
skladišču. Mojster nas je prišel svetovali, naj toži nekdanjega 
včasih nadzorovat in ob kon- delodajalca. Toda kako ga naj 
cu meseca nam je prinašal za- toži, ko pa je skoraj nepismen, 
služek. Tudi družbene in politične

Prvega decembra lani me je organizacije in ustanove ne 
brez odpovedi — in ne da bi morejo kaj dosti pomagati, 
mi dal delavsko knjižico — od- Vsak pride šele, ko so vsi roki 
slavil. Zdaj sem že mesec in za pritožbe zamujeni, 
pol brez službe. Stanoval sem In vendar moramo nekaj 
pri bratu, ki pa se je preselil storiti. Človeku najprej poma- 
in tako sem ostal na cesti brez gati, potem pa odstraniti vse 
dela, stanovanja in denarja.* vzroke, ki povzročajo takšne 

Kratka je ta zgodbica, ven- krivice, 
dar za človeka, ki jo je sam do- Nace Pavlin

In strokovne usposobljenosti. tej seji so prav tako najprej &0' 
Kolektiv in organi delavskega voriii 0 delovni disciplini, potei° 

upravljanja cenijo prizadevanje pa je 0 izvrševanju plana ter 0 
kluba. Nekajkrat se je zgodilo, delovnih pogojih, v jami. .
da je delavski svet poslal vodstvu 2e prvi sestanek je pokaz3; 
kluba nekatere predloge v študij (ja delavci upravljal
in obravnavo. Predlogi so bili o uspešno spoprijeli s težavami l® 
tarifni politiki, o nagrajevanju zato je lahko dal ta prvi posvet^" 
mladih delavcev ter o priučeva- valni delavski svet trdne temelj® 
nju žensk na nekaterih delovnih kasnejšemu popolnejšemu dela0' 
mestih. skemu upravljanju. V. V-

V programu, ki so ga sprejeli ----------------------------------------
na svojem zadnjem letnem po-
menku, je na prvem mestu na- SlClbO UuBlSŽbtS
daljnje proučevanje možnosti za m.lav,ka univcrza v slovenje«;, j , , ueiavvtta uiii-vciau v ,
dosego Višje proizvodnje, skrb za Gradcu je za izobraževanje 
strokovno vzgojo mladih delav- delavskih svetov pripravila števu^ 
cev, skrb za pametno gospodarje-
nje ter zmanjšanje proizvodnih vj pa je vselej takšna, cia nap^ 
stroškov in podobno. ustreza članom delavskega

Ni dvoma, da si je klub s svo- Upravljanja Predavatelji so se doDje
jim delom 'upravičeno zaslužil SaPmh "prSn^^siab^ ITdefeV 
vše priznanje. Po dveh letih dela Na predavanja pride komaj pologi
lahko poudarjajo, da niso več za- Piljenih ^
četniki in da ne iščejo več oblik znane. ^
dela, pač pa da znajo že zrelo Med proizvajalci bo treba vzbud jj 
presojati, kam usmerjati pogla- ^—manjo.^aju ^ ^
vitno prizadevnost. stvareh seznanjenih kar največ U11^

-m- iv*

POSVETOVANJE O ŠOŠTANJSKIH PODJETJIH

Vrednost pada

PO STOPINJAH

Pred kratkim je bil v Slove- istočasnem večanju osebnih & 
njem Gradcu razširjeni sestanek hodkov.
Občinskega komiteja ZKS in Ob- O vsem povedanem bodo 
činskega sindikalnega sveta. Na rali tudi komunisti razpravi]00; 
plenumu so bili tudi predsedniki Marsikje je videti, da se Pf® 
sindikalnih podružnic, predsedni- komunisti zelo malo vključuj®^,
ki delavskih svetov in direktorji v politično življenje in delo

DELAVSKE ENOTNOSTI podjetij. V razpravo je posegel podjetjih. Nerazumljivo je sta'*'
tudi član CK ZKS in predsednik šče nekaterih vodilnih ljudi,

V Mariboru še vedno primanjkuje mleka
OSS Maribor tovariš Ivo Janžeko- odklanjajo članstvo v sindikat' 
vič. še bolj nerazumljivo pa je 1

Udeleženci sestanka so ugoto- da so tudi komunisti, ki noč®*
tovili, da je delo v nekaterih sin- biti člani sindikatov. ,• • ' rsik®*dikalnih podružnicah nezadovolji- Vse to in seveda še marš
vo. Ponekod še vedno preveč raz- pa terja temeljite spremembe
pravljajo o najrazličnejših drob- le v vsebini dela, pač pa tudi- — n . ... . .. •-acVInih problemih, globlje vsebine de- vodstvih sindikalnih organizacij

bo lahko aobiia na poi aii popolnoma v eni izmed prejšnjih številk morala mlekarna v Slovenski Bi- izvajalec mleka. Z ekonomskimi ia pa ge vedno niso našli. Niso red- Vse važnejše naloge morajo
pripravljena hrana, ki hi jo jemali našega lista smo pisali o vzrokih strici tedaj, ko primanjkuje mle- cenami nikakor ne bo več mle- ki primeri, da sindikalna vodstva ravnavati sindikalne podružnic
na dom tisti, kjer sta oba zakonca p0manjkanja mleka v Mariboru ka, prenehati predelovati mleko ka. Povečanje proizvodnje pa je ne p0znajo osnovnih proizvodnih kajti le tako ne bo več prišlo 0
zaposlena, interesentov za tovrstno in 0 ukrepih za zboljšanje pre- in ga prepustiti mariborskim po- naš poglavitni cilj. Podobno me- programov podjetja, da se ne za- tega, da bo, recimo, predstav^

skrbe mesta z mlečnimi izdelki, trošnikom. Sindikalne organiza- nijo tudi nekateri gospodarstve- nimajo za uvedbo izpodbudnejše- sindikata — ki je tudi član ZK '
Čeprav so pristojni organi raz- cije v Slovenski Bistrici bi se mo- niki, kajti kmetijska gospodar- ga nagrajevanja ter si ne prizade- govoril proti povečanemu pla*1KG Rakičan in Cmci- 

Apače rekorderja
pravljali o tem problemu in dali rale bolj zavzeti za to rešitev.

Pomurski družbeni kmetijski go
spodarstvi Rakičan in Crnci-Apače

nekaj napotkov, se razmere niso 
bistveno zboljšale. Na zadnji seji mariborskega

----------- ,   J — ~ g d 11 d gl d J C V dl 1J d LCA Ol 11C pl lZ.dt_lC~ ir *

stva še ne proizvajajo toliko mle- vajo povečati storilnost in varče- in ne glasuje za družbeni P*a 
ka, da bi krila potrebe mesta. vanje. Prav ti pa so čestokrat naj- podjetja, ki je bil razmeroma ^

Povsod v svetu se dajejo do- bolj vneti zagovorniki pavšalne bro sestavljen.
taci je in regresi za razvijanje dehVe osebn^rdohodka^nad t^ Med pomembnejšimi vpra**'TVTlolrarnl ncnoln nHknniti mpt ffnvnrili n nrpskrhi mesta 111 izvijanje aeiuve oseonega aonoaKa naa ia- Med pomembnejšimi vpi‘

I. H.,: ,fj, utrnv ml.k. več v mlekom. Predlaaanih le bilo kmetijstva vselej le v korist po- ritnimi postavkami. Ni čudno po- nji. o katerih so Se govorili n*

ptujskega okoliša, se preneha proizvodnja gumbov fn w enega zaposlenega v lanskem proizvajalcev.
) neugodni ceni (s iz mleka v Ptuju, dokler se ne Toliko ^ onim znatno mžja, kot je Ni dovolj) da naši delavci p*

borne. Toliko za odgovor onim, bila leta 1958. Na en dinar izplača- siušajo najrazličnejša predavan)8 
ki zahtevajo uvedbo ekonomske nega osebnega dohodka je vred- 0 VeS0lju, o atomih in podobn® 
cene. bedaj namreč še niso poda- nost proizvodnje včasih skoraj za Treba bo več govoriti o najr®2'
ri i tn r~\ cr A i rm i J i. _ 1.1     —j_______ i 1  ^ ‘ »tih

večji hektarski donos hibridne ko- J^q vozijo iz
ruae, drugo pa za večjo molzno«* vendar p0 zelo

dbe posestvi sta dosegli lepe prevoznimi stroški velja liter .48 izboljšajo razmere na maribor-
uspehe, kg Rakičan je pridelalo iooa dinarjev). Mariborska mlekarna skem trgu. Drugi predlagajo uki

srm=cs rs5?*\s£: sssss -* eksjm* 10 odstotkov nižja. So primeri, ko nčnejših družbeno ekonomsk*1;Apače na je sodelovalo V tekmovanju ka V maslo, Sir in jogurt -- lUZCU OIVC VCIIC za nucn.u, ncbjl un.cjn.ev „ , „„ . nenejz... n.azneuu ceunu.— ,
S P106 miekaricanu na 48 ha njiv, trav- če mleko ostaja. Ker kmetijskim pitanja telet v mlečnih rajonih ^ de!avci formalno, statistično znat- probiemih podjetja, komune tc
" 1“ ^ gospodarstvom primanjkuje moč- in v bližini mesta itd. Svet je ^ .n?_P5fS??a^ vse naše skupnosti. iv*>njenjem živine so na posestvu do- BuopuucnObvun. p.nnanjnnje .nuc- m v unzmi ineoia .tu c,veh je tos _ bo moč v letnih mesecih vendar pa proizvodov kasneje ni 
segli izredne uspehe: 9000 litrov mle- nih krmil, je mlekarna samoini- predlagal mlekarni, naj preskrb pre€jeja^i velike količine mleka v toliko kot hi iih v <:ora7morin ••
ka na hektar ali 42001 mleka na eno cjativn0 kupiia 20.000 oljnih po- maslo in sir iz drugih krajev, od ^aslo> sir in Te ;akloge ^rka^ bHi. To kaže, da so v ne- NOVO tOVOma V ŠOStOlll11
kravo.Ep, -.C- KG Ra_kičan dobi ‘njih S tam kjer je teh izdelkov na trgu bodo Vskladišč^ katerih siovenjgra^ih“ pod^h
3 milijone, KG Crnci-Apače pa 9 mi- tem ukrepom pa se seveda ni kaj dovolj, 
lljonov dinarjev - sta zasluženo pri- (josti uredilo vprašanje preskrbe 
znanje delovnima kolektivoma obeh mlekom 
družbenih posestev. Obe posestvi sta u‘lc u
_ _   - J „ ..4 1 J J . . ,1 J , . , I 1 z. 4 zs iz, s ' 1» - z

Tovarna opečnih izdelkov.
cah in tako bo v prihodnjih zim- norme slabo postavljene in zgolj zidajo poleg, termoelektrarne

ki )‘

S temi predlogi in rešitvami skih mesecih dovolj mlečnih iz- formalnega značaja.
NT z* 4** I rl zn I 1 — s~\ * y vNrs 4-v. i-f, t T-\ _ . I t _ f .1 ! t t _se potrošniki strinjajo. Ne stri

Stanju, bo kmalu dograjena. K:,f3

se prijavili tudi za letošnie ge vedno ni Mariboru priklju- njajo pa se s predlogom, da se
delkov na trgu. Doslej sindikalne organizacije najo’ da bo montaža končana že ie

Iz vsega pa tale zaključek: o vseh teh problemih niso kaj februarja in da bodo potem že io*111’tekmovanje. V Črncih bodo tekmo- ^ _ 0 . vov,** hiolž rvaj reoruarja in ca noco potem ze 1,1
vali v kombiniranem pridelovanju čen mlečni rajon Slovenska Bi- uvedejo ekonomske cene in da se pristojni organi bi morali hitreje prida razpravljale. Skoraj nikjer prešli na poskusno obratovanje. 
koruze in krompirja, v Rakičanu i>a strica. Zvedeli smo, da se temu ukine regresiranje. V tem prime- ukrepati in hitreje uresničevati se niso resno spoprijeli s proble- tovarna opečnih izdelkov bo da)81’

ru bi bil prizadet le potrošnik, predloge. To žele potrošniki, 
teri strokovnjaki sodijo, da bi koristi pa bi imel zasebni pro-

wteve i^luce1 lnakora^ sn° združeno upira tamkajšnja občina. Neka-
s. K. K. Andlč

mom padanja vrednosti proiz- letno približno 20 milijonov op€^ 
vodnje na enega zaposlenega ob enot.

O DELAVSKA ENOTNOST, štev. 4 — 30. januarja 1960



DOMOV POJDEM... 
V MESTO

Blm-bam-bim-bam!
meri^ Pet z^utra3- Pozimi, kar po- 

> da se bo zdanilo šele čez dve 
• cerkev pa je nabito polna. Tam 
vratih je zlezel eden izmed dveh 

Pnikov v zamreženo stražarnico.
‘No, povej, Tereza, kaj si storila!« 
‘Razbila sem punčko!« 
Blm-bam-bim-bam!
Zvon zvoni. Menda zato, da žup- 
ne bi sliSal svojih vprašanj.

Terezi je komaj osem let...
Prekmurje!
Vasi s križi, z dvema ali več duš- 

nlmi pastirji, z več sto babicami, ki 
2r>ajo na pamet celo zbirko molitev 

ild Pojo, medtem ko zibljejo vnuč- 
ke v naročju.

Korenine pa so globoke.

Pred drugo vojno ni bilo kraja na 
2emeljskl obli, kjer bi ne našel Prek
murca. Ti ljudje so opravljali vsa ti- 
®ta dela, ki jih drugi niso marali: v 
mancoskih gozdovih so premetavali 
Mode, na ameriških nebotičnikih no- 
SUl malto, v Avstraliji prenašali raz- 
«relivo, v Port Arthurju natovarjali 

z morskega dna spravljali raz- 
dine.., Vendar pa so imeli poseb- 

n°st. zaradi katere je bilo Prekmurje 
Znano kot Čile zaradi solitra. Prek
murci so znali izvrstno molsti krave. 
Zanje so se potegovale Nizozemska, 
Danska, Švica, Nemčija in — kdo bi 
Vedel, katere druge dežele so še pi- 
Sale na borzo dela v Murski Soboti: 
Pošljite nam toliko in toliko ljudi, 
*d znajo molsti krave.

Zaradi tega je bila borza dela 
burski Soboti pribežališče številnih 
slromakov iz Prekmurja, zato je od- 
Prla tudi poseben oddelek, ki je poši- 
tal te ljudi na tuje. Mimogrede naj 
Povemo, da so te ljudi zlorabljali na 
razne načine. Uradnik, ki je vodil od- 
'klok, je vedril in oblačil na nebu 
Prekmurskih sezoncev, zato se tudi 
Podkupovanja ni bal. Kdor mu je od
kopi! 0(j svoje revščine kak dinar, je 

v tujino. Da pa bi bilo videti vse 
ar še le dš pošteno, je šef tega molz- 

aega oddelka nekega dne povedal, da 
odo šli v tujino molst le tisti, ki bo- 
0 v njegovi navzočnosti napravili 

molzni izpit. Takole: šef je potisnil 
skozi okence na hodnik svoj prst. 

dor se je potegoval za molžo na tu- 
®m, je moral prijeti tisti prst in mol-

> kakor se pač molzejo kravji se- 
B k Več let so ljudje molzli njegov 
Pmt. šef pa je govoril: »Izpit si na- 
j ravil« ali »Nisi napravil«, kar je bi- 

odvisno od tega, ali ga je kan- 
“mat podkupil ali ne.

Prekmurska zemlja ni nerodovit
na: krasne panonske njive, po gričih 
vinogradi, ki slovijo zaradi vina da
leč naokoli. Lastniki teh vinogradov 
pa so bili bogatel, ki so le jeseni pri
hajali v svoje kleti po vino, medtem 
ko so trto gojili in negovali ljudje 
brez zemlje, ki so leta in leta živeli v 
kolibah sredi vinogradov v zelo slabih 
razmerah, zaradi česar je tudi nastal 
problem »viničarski odnosi«.

Z orno zemljo je drugače. Ta je 
vsa razkosana. Na prekmurskem po
lju najdete parcele, ki niso večje od 
pisalne mize in so v katastrskih ma
pah zaznamovane z drobceno piko. 
Na taki parceli ne moreš obrniti 
vprege s plugom, nekaterih pa prak
tično niti ni mogoče obdelovati. Res 
je, so tudi meje, ki so jih začrtali 
lastniki, da bi se nazorno prepričali 
o revščini, ki je prihajala. Brž ko do
bi otroka, steče Prekmurec na njivi
co in zabije po sredini nekaj belih ko- 
ličev: to za sina! Naslednje leto spet 
naraščaj, Prekmurec pa ponovno hiti 
na tisto njivico in določi parcelo dru
gemu sinu. Ko se napoveduje tretji 
naraščaj, si Prekmurec pripravi tor
bo in obuje čevlje ...

Prekmurje je prenaseljeno.
Čeprav po tej .vojni ni bilo več 

»molzenja prsta«, pomurski sezonci 
niso tako množično odhajali iz Ju
goslavije. Tisti manjši del, ki so ga 
tlačili »viničarski odnosi« — to je bi
lo predvsem v Ljutomeru, Kapeli, 
Radgoni, Lendavi in Jeruzalemu — 
je takoj dobil svoje pravice zaradi 
razlastitve vinogradov in ustanovitve 
vinogradnik posestev. Lastniki raz
kosanih njiv pa so pohiteli v Vojvo
dino, kjer jih je čakala žetev, obira
nje koruze, puljenje in natovarjanje 
sladkorne kese... Odhajali so v Bač
ko in v Banat, da bi v treh ali štirih 
mesecih zaslužili za vse leto. Da bi 
to dosegli, so si pritrgovali od ust in 
se vračali v Pomurje z cvenkom v 
žepu, včasih pa tudi s tuberkulozo na 
pljučih. Prav kot sezonci iz Bosne, 
raztreseni po gozdovih Gorskega Ko- 
tara, so pomurski sezonci včasih je
mali s seboj tudi žene, ne toliko za
radi kuhe, kolikor zato, da bi tudi one 
opravljale vsa moška dela...

Zdaj so v mnogih pomurskih va
seh zadružne kooperacije, v katere 
kmetje počasi dajejo svojo zemljo, po 
navadi za nekaj let, in delajo na teh 
posestvih, ki so pod vodstvom stro
kovnjakov dosegla tudi rekordne do
nose, hkrati pa razvila napredno ži
vinorejo. Nekoč daleč naokoli znani 
prekmurski molzniki zdaj nazorno 
kažejo svetu, da so tudi izvrstni ži
vinorejci, katerih krave dajejo po tri 
tisoč litrov mleka na leto.

Vendar še vedno:

Bim-bam-bim-bam!
Presežek delovne sile na vasi še 

vedno išče izhod, z njim pa tudi tisti, 
ki ne marajo v zadružno kooperacijo. 
Kakor kažejo statistike, še pet tisoč 
pomurskih sezoncev dela v Vojvodi
ni v sezoni in tudi izven nje.

Veliko industrije nima niti Mur
ska Sobota, pomurska metropola, ti
pična večja panonska vas s širokimi 
ulicami, primernimi za svate, ki pu
ščajo za seboj velike oblake prahu.

Prekmurski sezonec pa si želi in
dustrije ...

«

Bilo je lani junija. Na poljih bli
zu Kule v Bački je zaradi hude ne
vihte polegel ječmen. Poleženega ži
ta ne more požeti niti kombajn niti 
kak drug stroj. Le teptal bi, požel pa 
ga ne bi. Potreben je kosec, ki bi za
mahnil z močjo.

»Prekmurci, za koliko bi to poko
sili?«

_ Prekmurci, ki so se smukali po 
Kuli in iskali delo, so molče ocenje
vali položaj zadružnikov, ki ne ma
rajo zavihati rokavov.

»Ali bo petnajst tisočakov dovolj?« 
so Bačvani sami predlagali.

Sezonci so se spogledali. Sami ne 
bi zahtevali toliko.

»Dobro,« so rekli Bačvani, »damo 
sedemnajst.«

»Dajte dvajset!«
»Velja!«
Pet jih je, v sedmih dneh bodo go

tovo pokosili in poželi. Toliko denar
ja bi sicer težko zaslužili v mesecu 
dni.

Tisto popoldne so pod orehom 
klepali kose.

Prišel je poštar:
»Ali je med vami... Kako se že 

piše ... Čakajte, bom pogledal... 
Stefan Lakoš!«

»To sem jaz!« se je dvignil eden 
izmed petih.

»Za vas prenašam pismo že tri 
tedne.«

Stefan Lakoš je odprl pismo in za
klical:

»Gremo!«
»Kaj pa je?« so skočili oni štirje. 
»Gremo v Turnišče!«
»Hej, počakaj, da bomo to poko

sili!«
»Ne bom čakal! Poglejte, kaj mi 

piše mati: »Dragi Stefan, včeraj je za
čela pri nas obratovati tovarna obut
ve. V tisti konjušnici je, zraven kri
ža, bog mi odpusti. Potrebujejo vsaj 
še dvajset delavcev. Plačajo deset ti
soč. Lepo. Pridi!«

Odpravili so se takoj, brez naj
večjega zaslužka, ki se jim je obetal 
v tisti sezoni.

Ko so prispeli v domače Turnišče, 
je bilo v pisarni tovarne »zraven kri
ža, bog mi odpusti« že tisoč tri sto 
prošenj za sprejem na delo, prostora 
pa le za sto ljudi...

Kranjska tovarna obutve »Plani
ka« se je začela lani modernizirati, 
zato je poslala svoje stroje starejšega 
datuma v Turnišče. Poslala je tudi 
strokovnjake in tako začela uvajati 
industrijo v pomurske vasi. Obrat 
»Planike« v Turnišču bo letos zapo
slil še 150 ljudi, prihodnje leto pa — 
pravijo — to bo nekaj. Odprli so že 
ambulanto in restavracijo in ustano
vili SK »Planika«, zato se — bi lahko 
rekli — malo po mestno šopirijo. Ta 
mah kolektiv, ki se uči, kako se raz
vija tovarna, napoveduje za letos 56 
milijonov dinarjev čistega dohodka, 
ki bo seveda ostal v vasi.

To'pa še ni vse.
Tudi ob nedavnem božiču 

Turnišču peli zvonovi:
Bim-bam-bim-bam!
Cerkev je bila malo bolj prazna:
Sto ljudi je delalo

Kritika, pravimo, je kol! medalja: ima dve 
strani. Lahko je konstruktivna, torej zdrava in 
koristna, lahko pa je tudi nekonstruktivna, to
re) škodljiva,

V naših kolektivih in njihovih organih lahko 
najdemo eno in drugo.

Človek je vesel, ko sedi na sestanku in po
sluša ljudi, ki pogumno grajajo .napake zato, da 
bi jih čimprej odpravili in da jih ne bi ponavlja
li. Pri tem mislijo na skupne interese in to jih 
zbližuje in jim omogoča, da stvari, kot pravimo, 
pridejo do dna in se potlej razidejo kot prijatelji.

Dogaja pa se — sicer ne tako pogosto — da 
nekateri ljudje kritizirajo to ali ono slabost sa
mo zato, ker bi se radi sami uveljavili, druge pa 
potisnili ob zid. Takšna kritika povzroča obilo 
škode. Ljudje govoričijo, se kregajo, demonstra
tivno zapuščajo sestanke, odstopajo z dolžnosti, 
potlej pa se sprti razidejo.

Poznam nekaj takšnih primerov, toda to, kar 
sem ondan slišal in videl v tovarni »Lek* v Ljub
ljani, je preseglo vse meje.

*
Sestanek kolektiva. Na dnevnem redu je le 

ena točka: *
»Odpoklic tovariša M. R. iz delavskega sveta.*
Predsednica komisije, ki jo je izvolil delavski 

svet, da bi ocenila delo tovariša M. R. kot člana 
delavskega sveta, bere poročilo.

»Tovariš M. R. je član delavskega sveta od 
leta 1958. Ves ta čas je na sejah veliko govoril, 
iz njegovega govorjenja pa je delavski svet iz
luščil prav malo koristnega. Napadal je člane 
kolektiva z nekonkretnimi obtožbami in sumni
čenji. In ko so zahtevali, naj svoje obtožbe pod
pre z dokazi, je izjavil: »Veliko vem, pa je ob- 
Ije, da ne povem.* Kritiziral je vse predloge, in 
sklepe delavskega sveta. Pri glasovanju pa se je 
vzdržal. Tako si je pustil odprta vrata, da je lah
ko na drugem sestanku nergal nad sklepi prejš
njega sestanka. Samo enkrat je nekaj predlagal, 
pa še takrat se je glasovanja vzdržal. Opominjali 
So ga, naj se spametuje in trezno gleda na stvari, 
on pa jim je dejal, da nasprotujejo delavskemu 
razredu. Sodil je, da je t) delavskem svetu edini, 
ki zastopa interese delavcev. Ko so nagradili ne
kaj tovarišev, je obiskal nagrajence in izjavljal:

Težak je značaj
»Vidiš, jaz sem glasoval zate, zato si dobil na
grado.* Kot mojster vzdrževalnice ni imel veliko 
dela; pohajal je po obratu z beležnico in svinčni
kom v rokah ter spraševal delavce: »Kaj meniš, 
kakšne napake se dogajajo... Si opazil leakšno 
napako.. .* Tako je zbiral gradivo za svoje »raz
prave« in kadar ga je bilo premalo, je privlekel 
na dan stare napake. Nekaj je pač moral govoriti. 
In sestanki so bili dolgovezni, neznansko burni. 
O malenkostih so razpravljali po štiri ali šest ur 
in končno niso nič sklenili. Demonstrativno je 
zapuščal seje in izjavljal: »Ne boste me, ne; je 
demokracija...«

Poslušam poročilo in razmišljam.
Nekaj ur poprej je tovariš M. R. prišel na sin

dikalni svet in dejal.
»Vreči me hočejo iz delavskega sveta, ker kri

tiziram napake vodilnih ljudi. Pomagajte, vaša 
dolžnost je, vi ste sindikat, zaščititi morate svoje 
člane pred samovoljo posameznikov.«

Odšel sem na sestanek, da bi ugotovil resnico. 
Primerjam njegovo izjavo s poročilom komisije 
in skušali ugotoviti, kaj je s tisto samovoljo po
sameznikov, o kateri je govoril pred nekaj urami.

Kolektiv ploska, ko predsednica komisije 
konča svoje poročilo in predlaga, naj tovariša M.
R. odpokličejo z delavskega sveta.

Potlej vstane tovariš M. R. Razburja se, kri
či. Iz vsega, kar pove, ne morem razbrati nič 
drugega kot to, da se sam sebe postavlja nad vse 
ljudi v kolektivu.

»Sem edini, ki odkrito govorim... Nimate 
pravice kritizirati mojega dela ... Kritiziral sem 
resnične napake ...«

»Tudi pet let $tare ...«
Medklic ga ne zmede.
».. An zato me napadajo. Hočejo me odstra

niti, da bi napake zakrili.«
»Povejte, za katere napake gre!«
»Veliko vem, pa ne bom povedal. Bo že prišel 

čas ...« .
Ljudje se zasmejejo, tovariš M. R. pa se raz

jezi:
»Vas ni veliko. Niste večina. Za menoj pa je 

večina... Pri nas ni svobodnega izražanja. V za
pisnike ne zapišejo vsega kar povem. Nočejo ...«

»Ne morem,« pravi zapisnikarica. »Če bi za
pisala vse, kar poveste samo na eni seji, bi bilo 
tega za zajetno knjigo.«

»Vidite, tako je pri nas ...«
»Tega pa ne poveste, kako je bilo takrat ko 

smo vas čakale in stale, ker zaradi vas nismo 
imele dela.«

»O tem ne bom govoril. Sedaj govorim načel
no...«

In tako dalje naprej.
Govore člani delavskega sveta, delavci. Tova

riš M. R. jih prekinja, ne pusti, da bi svoje misli 
povedali do konca. Člani delavskega sveta pra
vijo, da zavoljo večnega nerganja tovariša M. R. 
splgh ne morejo delati. Boje se sej, ker vedo, da 
se bodo le kregali. O mnogih stvareh bi se morali 
pogovoriti, pa se ne morejo. Tovariš M. R. spelje 
vsako razpravo v kalne vode in potlej govore in 
govore, in ko zapuščajo seje, več ne vedo, zakaj 
so se sestali.

»Smo za to, da ga kolektiv odpokliče!«
»Tako ne gre več naprej.«
»Rekli smo mu, naj popravi vodovodno pipo, 

pa je dejal, da je predobro plačan in da pip ne 
bo popravljal.«

»Govori vse kar mu pade na pamet, tega pa 
ne ve, da imajo člani delavskega sveta razen pra
vic tudi dolžnosti.«

»Glasujmo!«
In glasujejo.
Za tovariša M. R. ne glasuje nihče.

*

Kritika, je kot medalja: ima dve strani. Lah
ko je konstruktivna, lahko pa tudi ne.

Kritika tovariša M. R. je bila nekonstruktivna 
in škodljiva’, zato ga je kolektiv odpoklical iz de
lavskega sveta.

In ko je bilo glasovanje končano in je tova
riš M. R. videl, koliko je ura, je še dejal:

»Vi ste manjšina. Za menoj pa je ves delavski 
razred.«

Ljudje so se zasmejali. Kaj naj bi storili dru
gega. Janez Voljč
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DOGODKI 
■V SVETU

OD TEDNA DO TEDNA

Misija dobre volje v Gani
Po sedemdnevnem bivanja ▼ Gvineji je pri

spela jugoslovanska misija dobre volje na nrad- 
ni obisk v Gano. Člani misije so se v glavnem 
mestu Akri sestali z najbolj znanimi državniki 
Gane ter se pogovarjali o nadaljnjem razvoja 
stikov in sodelovanja med obema deželama.

Pred odhodom iz Konakrija je predsednik 
Gvineje Sekn Ture sprejel člane jugoslovanske 
misije dobre volje in se zadržal z njimi v dalj
šem pogovoru. Sporočil je, da se bo odzval 
vabilu, naj obišče Jugoslavijo.

Nikola Minčev v Pakistanu
Član Zvegnega izvršnega sveta in državni 

sekretar za finance Nikola Minčev je v torek 
prispel v Karači. Med osemdnevnim bivanjem 
v Pakistanu se bo Nikola Minčev sestal s pred
sednikom Ajubom in s finančnim ministrom 
Šahabom.

Iz Pakistana bo Minčev odpotoval v Indijo.

Trafovinska pogodba z Indijo
V Nevr Delhiju so podpisali novo pogodbo 

o trgovini in plačilih med Indijo in Jugoslavijo. 
Dosedanji sporazum, ki so ga sklenili marca 
1956, je potekel ob koncu minulega leta.

Nova pogodba zagotavlja Indiji in Jugosla
viji več možnosti za širše in tesnejše medse
bojno ekonomsko sodelovanje. Prehod na pla
čevanje v rupijah in dinarjih namesto dose
danjih funtov je ustvaril možnosti za znatno 
večjo blagovno izmenjavo.

S kreditno pogodbo daje Jugoslavija Indiji 
na razpolago 40 milijonov dolarjev za nakup 
temeljnih proizvodov, električnih in drugih na
prav in ladij v Jugoslaviji. Ta kredit bo vrnjen 
na temelju blagovne zamenjave. Pogodba ne 
vsebuje datuma vračila, predvideno pa je, da 
se vračanje ne bo začelo prej kot osem let po 
izročitvi zadnje pošiljke iz Jugoslavije. T tej 
zvezi bo delegacija strokovnjakov z raznih 
področij indijskega gospodarstva kmaln obiskala 
Jugoslavijo, da bo proučila možnosti jugoslo
vanskih gospodarskih podjetij za vključitev v 
plan za gospodarski razvoj Indije.

PARIZ. — Po odstopu francoskega 
finančnega ministra Antoina Pinaya 
je predsednik francoske republike de 
Gaulle imenoval na ta položaj Wilfri- 
da Baumgartnerja.

HAVANA. — Neobičajen diplomatski incident, ki ga je izzval, španski 
veleposlanik na Kubi, je imel velik odmev v svetovnem tisku. Španski vele
poslanik v Havani Juan Pabio Lohendio je vdrl v havansko radijsko postajo 
v trenutku, ko je predsednik Castro govoril po televiziji in obtoževal špansko 
veleposlaništvo, da daje potuho kontrarevolucionarjem. Španski veleposlanik 
je poskušal prekiniti predsednikov govor. Po tem je postal za Kubo »persona 
non grata«, in se je moral posloviti v Zi urah. Na fotografiji: veleposlanik 
Lohendio (levo) in predsednik Castro v studiu, koder je prišlo do incidenta.

rebujenje in tema v
Lani je bilo slišati mnogo mnenj, da bo leto 1960 »leto 

Afrike«, leto črne celine, in sicer ne samo zaradi tega, ker bo 
prineslo močna gibanja prebujenja in emancipacije, temveč tudi 
zato, ker bo nasploh po svoje v središču pozornosti svetovne 
politike. V dokaz, da so bila ta predvidevanja točna, je dovolj 
omeniti samo tisto, kar se dogaja v Afriki in okoli nje že prvi 
mesec v letu. Že sedaj lahko rečemo, da bi letošnje leto upravi
čeno označili kot leto Afrike že zaradi tega, kar se je začelo, 
sprožilo ter bolj ali manj zaključilo že v prvih tridesetih dneh.

Ze prve dni v letu so se začela v 
Londonu pogajanja s predstavniki Ke
nije, v Bruslju s predstavniki Konga, 
v Parizu pa s predstavniki federacije 
Mali. Ta pogajanja naj bi prej ali po
zneje, v krajšem ali nekaj daljšem 
roku prinesla priznanje neodvisnosti 
teh treh velikih afriških področij, ki 
so bila tako rekoč še včeraj v globoki 
kolonialni odvisnosti. Stvar likvidacije 
zastarelih kolonialnih odnosov dozore
va zdaj tako naglo in se je sprožila na 
tako široki fronti, da bo prišlo že po 
tem, kolikor je znanega doslej, letos do 
proglasitve še treh neodvisnih afriških 
držav — Toga, Somalije in Nigerije — 
razen Kameruna, ki si je že pridobil 
neodvisnost, medtem ko je neodvisnost 
treh Omenjenih afriških dežel, katerih 
predstavniki se zdaj pogajajo, skoraj 

rav tako vprašanje neposredne pri- 
odnosti. Takšno predvidevanje temelji 

tudi na sedanji turneji britanskega 
premiera Macmillana po britanskih 
afriških posestvih Rodeziji, Njasi, Tan
ganjiki itd., kjer je prav tako zazna
ven močan proces prebujanja.

Posebna manifestacija sedanjega raz
voja Afrike je protikolonialna afriška 
konferenca, ki se je pravkar začela v 
Tuniziji ob tolikšni udeležbi in ob ta
kem številu opazovalcev, kakršnega še 
ni bilo na nobenem dosedanjem afri
škem zborovanju. To pa vsekakor jasno 
kaže, koliko pozornosti posvečajo zdaj 
po svetu gibanju in razvoju v Afriki. 
Nad 30 afriških dežel, z drugimi bese
dami vsa neodvisna, na pol odvisna ali 
povsem odvisna ozemlja so poslala v 
Tunizijo svoje znane predstavnike, da 
bi skupaj izoblikovali zahteve, zdru
ženo formulirali program in hkrati z 
združenimi močmi šli v napad na zad
nje ostanke kolonializma v Afriki, ki 
zahteva neodvisnost in mednarodno 
priznanje. Konferenca v Tunisu je gle
de sestave in duha, ki vlada na njej, 
pa tudi po namenu, ki ga bo imela 
za osvoboditev Afrike ter za njeno ne
odvisnost, izvenblokovsko orientacijo, 
pravi afriški Bandung, le s to razliko, 
da je ta sestanek zaradi posebnih oko
liščin še bolj kompakten, borben in po
litično bolj aktivteh kot tisti pred šesti
mi leti.

Sodeč že po tej aktivnosti in pojavu 
je stvar črne Afrike in njene osvobo
ditve ne le na dnevnem redu, temveč 
že v zaključni fazi. Z vso gotovostjo 
lahko jte vnaprej povemo, da je to 
ena največjih zihag sodobne politike 
miru in napredka na svetu, v katerem

nastopa protikolonialna Afrika kot 
močna vzmet, kot sila, polna dinamike, 
sposobna, da prinese v pravem trenut
ku potrebno osvežitev na vse področje 
neodvisne politike, ki je bila s svo
jimi azijskimi deli na posameznih toč
kah ali omajana ali pa paralizirana, 
bodisi zaradi spora s Kitajsko, bodisi iz 
drugih razlogov.

Zal se v Alžiriji kot zelo kritični 
točki Afrike prav te dni položaj ne raz
vija v skladu s splošnim gibanjem, 
marveč celo nazaduje in se vsestransko 
slabša. Ker De Gaulle doslej ni mogel 
napraviti tistega nadaljnjega koraka, 
ki bi ga moral po znani septembrski 
deklaraciji o samoodločbi Alžirije, o 
začetku pogajanj z alžirskimi predstav
niki, o načinu in pogojih za izvajanje 
načel samoodločbe, se je vse skupaj 
najprej ustavilo, pozneje pa zašlo v 
zagato.

Zaradi tega se odnosi niso pomirili, 
ves spor pa ni v takem položaju, v 
katerem se ne bi mogel še poslabšati. 
Nasprotno, zaradi te zagate, ki je pred
vsem posledica De Gaullove neodloč
nosti, so se desničarske sile v Parizu 
in Alžiriji opogumile in so v začetku 
tega leta združeno prešle v organiziran 
napad, najprej na De Gaullovo alžir
sko politiko, nato pa tudi na režim in 
na splošno politiko De Ganila. Kakor 
se zdaj vidi, je to pripeljalo v Franciji

Zahteve
ladjedelniških delavcev

Delavci ladjedelnice »Betlehem Steel 
Company« so napovedali stavko z zahtevo 
po ureditvi nekaterih spornih vprašanj, 
o katerih se zastopniki sindikata in de
lodajalcev pogajajo že dlje časa. Kot naj- 

omembnejše neurejeno vprašanje ome- 
jajo višje mezde. V enem mestu države 

Massachusetts je napovedalo stavko 11.000 
delavcev. Poročajo, da je prišlo do po
dobne stavke v mestu West-Milton v dr
žavi New York.

Stavka na plantažah banan 
končana

Po 26 dneh se je končala stavka de
lavcev, zaposlenih na plantažah banan 
ameriške družbe »United Fruit«. Poročajo, 
da šo delodajalci ugodili plantažnim de
lavcem, ki so zahtevali višje mezde.

do krize, do začetka državljanske voj' 
ne in do nevarnosti, da se bo položaj 
dejansko sprevrgel v hudo zmešnjav0' 
iz katere so mogoči najrazličnejši & 
hodi, vendar je malo verjetno, da h° 
kaj dobrega tako za Francijo kakor za 
Alžirijo.

Vzporedno s takim razvojem na 
francoski strani je imel alžirski Revo* 
lucionarni svet v Libiji dolgo posvet^ 
vanje, na katerem so rekonstruiral* 
vlado in ustanovili vojni komite kot 
organ, ki bo neposredneje vodil vojn0 
v Alžiriji in zunanjo politiko v seda' 
njih kritičnih trenutkih. Razen tega s° 
objavili tudi sporočilo, ki ponovno do
kazuje veliko zrelost alžirskega giba
nja in pripravljenost na pametne raz
govore in rešitve.

Zaradi nepredvidenega razvoja v Pa
rizu in med francoskimi kolonialist! 
v Alžiriji ni mogoče napovedati, kdaj 
in kako se bodo v prihodnjih fazan 
razvijali pogoji za pogajanja in kdaj 
bo nastal položaj, v katerem bo pris*0 
do pomiritve in potem do uveljavlje
nja pravice do samoodločbe. To P0" 
meni, da je francoska politika glede n* 
sedanje stanje zaradi desničarske za
rote nesposobna za kakršnokoli ini
ciativo ali akcijo, ki bi obetala napre
dek v tem najhujšem sporu sodobn* 
Afrike.

Prava tragedija je za deželo, kakrš
na je Francija, da je pod pritiskom 
neodgovornih in anacionalnih klik za
šla v sedanje težave, ki so blokirale 
sleherni neposredni napor za razgovore 
o Alžiriji in ki hkrati podaljšuje krva
venje in izčrpavanje Francije kot vo
dilne dežele evropskega Zahoda tako 
rekoč pred odločilnimi pogajanji med 
Vzhodom in Zahodom ter sredi ere p?' 
miritve. Prav tako je tragično, da je 
Francija zaradi tega v očeh vse Afrike 
in protikolonialnega sveta še vedno no
silka in zagovornica najhujšega kolo
nializma. Govor tuniškega predsednik« 
Burgibe ob začetku konference v Tu
nisu (to pa ni niti prvo niti edino taks
no stališče do Francije) kaže, kako ve
like možnosti in koliko dobre volje j® 
Francija zapravila v Afriki s svojo 
splošno politiko, še posebej pa s politi
ko do Alžirije.

Nastane vprašanje, ali se bodo V 
Franciji našle sile, ki bodo deželo v 
:adnjem trenutku spravile na pamet- 
rejšo pot, na pot, ki bi bila Franciji 
rrav zdaj bolj potrebna kot kdajkoli 
loslej. Razen tega se vriljuje vpraša- 
ije, ali bo imel De Gaulle dovolj moči 
n volje, da se bo uprl desničarjem m 
umnim zarotam kolonistov, jim vsibl 
:ačeto politiko demokratičnega reševa- 
ija alžirskega problema in s tem vskla- 
lil francosko politiko v Afriki s splos' 
aimi tokovi na tej celini. Ali pa bo 
lovolil, da bodo prevladale sile pre
teklosti in teme ter prinesle deželi 
aude poraze, ki so v dneh splošnega 
arebujanja in emancipacije Afrike ne
izogibni.

Konferenca za Kenijo 
v polni sestavi

Po sedemdnevnem bojkotu afriških predstav
nikov se je našla kenijska ustavotvorna kon
ferenca v Londona v polni sestavi za mizo po
gajanj. Britanski minister za kolonije je iz
dal v ponedeljek prepustnico posebnemu sveto
valcu kenijske delegacije Koinangu, potem ko 
je zlomil odpor predstavnikov 
ki so nasprotovali nazvočnosti 
tem se je zgladil spor, ki je spravil konferenco 
v slepo ulico.

Na konferenci bo trajala splošna razprava 
nekaj dni. Iz dosedanjih govorov šefov dele
gacij izhaja, da se stališča dokaj razlikujejo.

belih kolonov, 
Koinanea. S

Preobrat za »okroglo mizo« 
v Bruslju

Na konferenci o Kongu je nastopil v torek 
nepričakovan preobrat, ko je belgijski mini
ster za Kongo sporočil, da bo še istega dne pri
spel voditelj radikalnega krila Nacionalnega 
gibanja Konga Patrice Lumumba. Takoj potem 
je predsednik organizacije domačinov Abako 
Kasavuvu zapustil konferenco, ker minister 
za kolonije ni ugodil njegovi zahtevi, naj bi se 
konferenca spremenila v ustavodajno skupščino 
Konga. Zaradi tega je bila konferenca ob živah
nih komentarjih prekinjena.

Na konferenci razpravljajo o postopka, po 
katerem bi se Kongo spremenil iz kolonije v 
neodvisno državo.

Sporazum o kulturnem 
sodelovanju z ZSSR

V Moskvi so podpisali sporazum o kulturnem 
in znanstvenem sodelovanju med Sovjetsko zve
zo in Jugoslavijo v letu 1960.

Kakor je rečeno v skupnem sporočilu, so 
med razgovori pred podpisom sporazuma z za
dovoljstvom ugotovili, da so bili medsebojni 
kulturni in znanstveni stiki v letu 1959 zasno
vani na načelu enakopravnosti in obojestranske 
zainteresiranosti. Pri izdelavi plana za leto 1960 
sta obe strani upoštevali težnjo po. nadaljnjem 
razvoju in poglabljanju kulturnega in znanstve
nega sodelovanja.

Načrt vsebuje sodelovanje na področju zna
nosti, kulture, višje izobrazbe, ljudske prosvete, 
športa, založniške dejavnosti, radia in tele
vizije.

Diplomatski incident v Havani
Medtem ko je predsednik kubanske vlade 

Fidel Castro govoril po televiziji, je prišlo do 
nenavadnega diplomatskega incidenta. Predsed
nik vlade je obtožil špansko in ameriško vele
poslaništvo, da podpira protirevolucionarne ele
mente. Takrat je španski veleposlanik Juan 
Pnblo Loiendio vdrl v televizijski studio in sku
šal s Fidelom Castrom polemizirati o njegovih 
obtožbah.

Kubansko ministrstvo za zunanje zadeve je 
izročilo španskemu veleposlaništvu v Havani 
protestno noto, v kateri označuje ravnanje 
španskega veleposlanika kot »izzivalno dejanje« 
in »vmešavanje v notranje zadeve Knbe«.

PARIZ — Britanci so te dni organizirali konferenco gospodarstvenikov 
tistih evropskih dežel, ki podpirajo idejo o svobodni trgovinski coni. Na foto- 
grafi ji: Pogled na konferenco med zasedanjem v salonu veleposlaništva Velike 
Britanije v Parizu.
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Ašer Deleon

Veliko prijateljev
VTISI S POTI PO LATINSKI AMERIKI

Delavska gibanja Latinske Amerike so za nas Jugoslovane 
nenavadno zanimiva. Naša želja po upostavitvi sodelovanja in 
vzdrževanju stikov z naprednimi, demokratičnimi, socialistič
nimi, revolucionarnimi ljudskimi organizacijami latinskoame
riške celine ima globoke korenine.
Njihova težnja po osvoboditvi iz ko

lonialnega in na pol kolonialnega izko
riščanja, njihovi napori, da bi se otresli 
imperialističnega pritiska, njihova že
lja, da bi se razvijali v neodvisnosti in 
svobodi, da bi samostojno iskali poti 
svojega razvoja, njihovi napori, da bi 
se industrializirali, da bi diverzificirali 
svoje gospodarstvo, se rešili monokul- 
turnosti, našli vire za nagel neprekinjen 
gospodarski vzpon, za velike investici
je in za razširitev ekonomskega poten
ciala, njihova odločnost pri delitvi lati- 
fundij in pri izvajanju agrarne reforme 
— vse to so cilji in aspiracije, ki jih 
vsak Jugoslovan povsem razume in jih 
podpira z iskrenimi simpatijami.

Zanje tam je Jugoslavija privlačna 
točka na zemeljski obli. Nekje daleč v 
odročnem podjetju, skoraj na obali Pa
cifika ali Karibskega morja, vedo ljud
je o nas, o naših partizanih, o Titu, o 
delavskih svetih včasih več, kot bi si 
mislili. Včasih vedo manj, kot bi si mi 
želeli, vendar je to prej naša pomanjk
ljivost kot pa njihova. To očitno priha
ja do izraza iz iskrene želje, da bi zve
deli kar največ, iz želje, ki jo slišite, brž 
ko se začne pogovor in takoj ko se raz
krijejo prvi obrisi tistega, kar je bistvo 
jugoslovanskega sistema in politike, brž 
ko začutite skupne interese, skupne sti
ke in obojestranske težnje.

S pripadniki in voditelji delavskih 
gibanj Latinske Amerike se najpogoste
je lahko pogovarjaš o Jugoslaviji. Ne
kateri izmed njih so brali špansko izda
jo programa Zveze komunistov, ki je iz
šel pod naslovom »El Camino Yugoe- 
slavo« v Čilu, in so prodrli v bistvo na
šega gledanja na politična, ekonomska 
in socialna vprašanja sodobnega sveta. 
Drugi ga sicer niso brali, vendar lahko 
najdemo skupno govorico, ker so števil
ni problemi, s katerimi se ukvarjajo 
latinskoameriška delavska gibanja, v 
bistvu sorodni s tisto bogate problema
tiko, ki jo je jugoslovansko delavsko gi
banje reševalo med svojim burnim in 
plodnim razvojem.

Za latinskoameriške napredne orga
nizacije in gibanja je bistvenega pome
na združitev in zedinjenje vseh tistih 
sil, ki težijo za družbeno preobrazbo, za 
ekonomskim razvojem in za izvajanjem 
samostojne politike svojih dežel. Jugo
slavija je dežela, ki je dosegla enotnost 
ljudstva v boju za osvoboditev in v so
cialistični graditvi. Mnogi delavski vo
ditelji se zanimajo za tuje izkušnje, za 
prakso drugih narodov in gibanj, za 
praktični boj tudi našega revolucionar
nega gibanja pri zbiranju vseh ljudskih 
sil za velike zgodovinske cilje.

Res je, še naletite na določeno ša
blonsko gledanje na značaj posameznih

družbenih sil, iz česar izhaja tudi delno 
ozko gledanje na socialistične sile. P°' 
nekod in včasih namreč ne delajo raz
lik med socialističnim taborom in soci
alističnim svetom, ne doumevajo, da so
cialistične sile zdaj niso le tiste, ki se 
tako imenujejo, da so odmiki in defor
macije lahko v gibanjih neodvisni od 
tega, kako se predstavljajo, da so po
tencialno socialistične sile zelo različne. 
Zato so med nedavno razpravo o1 udele
žencih latinskoameriške socialistične 
konference, ki naj bi bila v La Pazu, 
prišli do izraza sledovi dogmatizma in 
sektaštva. Ti sledovi so se pokazali v 
odporu proti temu, da bi iz vrste dežel 
povabili predstavnike množičnih ljud
skih gibanj, čeprav so nekatera izmed 
njih že dejansko dokazala revolucionar
no sposobnost in široko povezavo * 
ljudstvom.

Spoznavanje izkušenj iz preteklosti 
koristi tudi sindikatom, ker je za neka
tere sindikalne organizacije v sedanjem 
obdobju izredno važno, da zahteve p° 
»strukturnih« spremembah uspešno 
kombinirajo s praktičnim delom med 
množicami delavskega razreda, da 
vskladijo svoj boj za »visoke cilje« z 
vsakdanjim bojem za človeka, da najde
jo sorazmerje med sodelovanjem pri re
ševanju na j več jih vprašanj ekonomske 
in socialne politike ter skrbjo za najbolj 
elementarne potrebe in zahteve posa
meznikov.

Jugoslovanska politika ostajanja iz
ven blokov, politika premagovanja blo
kovskih protislovij, politika koeksisten
ce, neodvisnosti in samostojnosti je na
letela na zelo veliko razumevanje. V 
zadnjem času so se razvili v latinsko
ameriških sindikalnih organizacijah ob
jektivni pogoji za boljše razumevanje 
mednarodne politike naših sindikatov, 
ker se tam krepijo težnje po razvijanju 
sodelovanja z vsemi, ne da bi se povezo
vali z velikimi mednarodnimi sindikal
nimi gibanji.

Prav nič čudno ni, da so jugoslovan
skega obiskovalca v mnogih tamkajš
njih deželah zasuli z vprašanji o mož
nostih ohranitve neodvisnost v pogojih 
sprejemanja ekonomske psnnoči in kre
ditov iz tujine. Povsem razumljivo
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Na ČEŠKOSLOVAŠKEM reformirajo sistem nagrajevanja delavcev

a občutljivem terenu
Zejeto dni reformirajo na Češkoslovaškem sistem nagraje- 

To delavcev. Reforma bo zajela okoli dva milijona ljudi, 
dn 0l)sf.zn0’ zapleteno delo naj bi bilo opravljeno najkasneje 
dn,ii me.k*a 196°’ 0<^ česar je odvisna tudi izdelava gospo- 
arskega plana za obdobje 1961/65. Do konca leta 1959 je novi 

v stem nagrajevanja že zajel 907.000 industrijskih delavcev, pri 
naiboIi napredovali v kemični industriji (100 s/o), v 

, Oustriji goriva (92%) in v živilski industriji (85%), medtem 
0 so rezultati v drugih panogah znatno slabši.

•odj te(^e Priprav in načina izvajanja 
Pra„i a ref°rma med najskrbneje pri- 
tUl4k Jene akcije. Uvedli so jo v tie- 
jev se je dosedanji sistem na^ra-
aada,la. Pokazal kot velika ovira za 
ia večanje produktivnosti dela
Pokrla?1iševanje proizvodnih stroSkov. 
v o• se je namreč, da spremembe 
in J8®12?0!]!, planiranju, finansiranju 
ne ®aierialni stimulaciji proizvodnje 
nči./?0r®i° zajeti vsega in biti dovolj 
inen^0v/ie> če-se ne bo temeljito spre

ga sistem nagrajevanja.
Vanj Uve,cit>0 novega sifsema nagiaje-
prv-v rešujejo v bistvu dva problema: 

Zastarele, zelo nizke norme, in 
lifij^/;’. .sorazmerno majhen vpliv kva- 

U na višino delavskih zaslužkov.
*en j0^lem nizkih norm je tako aku- 
da a -1.6 morala češkoslovaška vlada 
tiekajt6 lzo&nrla neugodnemu razmerju 
rne(j JKrat na razne načine poseči vmes, 
n0st naraščanjem plač in produktiv- 
vidj , ?.e.a' Kakšne so bile norme, se 
le npUdi ’z tega’ 50 večinoma osta- 
Pra" spremenjene že od leta 1948, če- 
Val; ,S0 ,v minulem obdobju zaznamo- 
Proi7,najen razvoj tehnike in izboljšan 
teriV,Vodn* proces. Te norme, po ka- 
deiavso nagrajevali okoli 60 odstotkov 
85 nrf«?T’, 80 Povprečno presegli za 
8*otk S^° j °v. medtem ko jih je 35 od- 
kot delavcev preseglo celo za več 
da SnU0 odstotkov. Niso redki primeri, 
M. rioimo vrsto let presegli za 200 in 

za 500 odstotkov, vendar se ni

take plane, kakor pa visoko presegati 
nizke, ker je način premiranja zdaj 
regresiven.

Občutne težave je delalo tudi slabo 
materialno stimuliranje delavcev k 
strokovnemu usposabljanju. Priznati je 
treba, da so na Češkoslovaškem več 
let razpravljali o tem in sprejemali 
razne pobude za izboljšanje kvalifika
cij delavcev, vendar večina delavcev ni 
videla skoraj nikakršnega materialne
ga interesa v strokovnem usposablja
nju. Z najvišjih uradnih mest je bilo

8Pre:menila.Zato
Qt&čuna
'0V(

»ih«

reforma predvsem »dokončno
G0~y V'ltaava« z dosedanjimi normami. 

_ 0rijo o uvedbi »tehnično zasnova-
zn krenil določanje so 

itl ne le strokovne normirce
.»etlIdčno osebje s štopeficami, tem- 

..................diitudiZapira Partijske in sindikalne organi- 
al-t-v® m — kakor trdijo — deset tisoče 
tiov ls*ov iz vrst delavcev. Koliko bodo 
(lanj iriorme prispevale k zajetju se
je r) rezerv, je težko reči, gotovo pa 
P°'i if ^ bilo ponekod čutiti resen od- 
m6sPr°ti njihovi uvedbi, celo z uradnih

-r’
od r ^P01 so tudi pričakovali, zlasti 
neju^bh delavcev, o katerih so za- 
Vega V°-ve(^eb> ^a bodo z uvedbo no- 

sistema materialno prizadeti.
niso vidneje

Po določilih tretjega petletnega plana bo češkoslovaška 
povečala svojo proizvodnjo za $6 %

kemična industrija

nfc Podjetij pa to pot ni 
b; nizk k S*cer znane Jsžnje po obram-norm in nizkih planov, ki bi
m‘‘ kasneje zagotavljali izpolnitev 
Up,),a ln visoke premije. K temu je 
Han .omn.° pripomogel novi sistem fi- 

katerega instrumente so 
, cliii talco, da spodbujajo podjetja 

sprejemanju širših planov. Podjet- 
se namreč bolj izplača izpolnitijem

večkrat slišati, da so se delavci pogosto 
čutili prizadete, kadar so jih preme
ščali z nižjih na kvalitetnejša delovna 
mesta, ker so v tem primeru manj za
služili.

Doslej so bili delavci razporejeni v 
nekaj plačnih razredov po tako ime
novanem državnem katalogu dela. Pri 
tem je bilo vključevanje določenih del 
v ustrezni plačilni razred odvisno ne 
le od strokovnih kvalifikacij, zahtev
nosti in odgovornosti na določenem de
lovnem mestu, temveč tudi od stopnje
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venezuelski in kubanski
delavskega razreda. Naše oblike so zra
sle na naših tleh, vendar je obstoj so-

nevarnosti dela (na primer v rudnikih, 
kemičnih tovarnah itd.). Na ta način 
je kvalifikacija delavcev v mnogočem 
izgubila pomen, ker je bila le eden 
izmed elementov nagrajevanja.

V novem sistemu uvajajo namesto 
državnega kataloga »tarifne kvalifika- 
cijske kataloge«, ki so prav tako osno
va za vključevanje posameznih del v 
ustrezne tarifne razrede, vendar hkrati 
tudi smernica za kategorizacijo delav
cev po strokovnih kvalifikacijah. Ta
rifni kvalifikacijski katalogi ne vsebu
jejo le opisa posameznih operacij na 
delovnem mestu, temveč tudi obvezni 
minimum nujnega teoretičnega in prak
tičnega znanja. Ker vpliva v novem si- 
stemu kategorizacija po kvalifikaciji na

da

V0J/P. ^er n-uijcmonj oic ua imam ucu, venuai je ousioj so- g »iciiiii R.aiegoriz.ucija po KvailimaClJl na
kal partijskih in sindi- rodnih teženj pri nas in v latinskoame- g tarifno postavko in na višino zaslužka
Uj n. kongresov kazali živahno zani- riških deželah — ne glede na različnost § delavca, je hkrati nastalo več velikih 
Hieri'16 Za konkretne rezultate našega stopnje teh teženj med posameznimi 
(r, na50dnega sodelovanja spričo dvo- deželami — ne le stična točka, temveč 
bili ’ ** 80 se tam ®e vedno delno ohra- tudi trden temelj za globoko razumeva- 
kp *V zvez/ z nevarnostjo izolacije vsa- nje ter za obojestranske želje po čim 

tisto ’—------ =—-= širši-izmenjavi mnenj, pojmovanj in iz
kušenj.

čla ^Ste sindikalne organizacije, ki ni 
snniCa internacionalne centrale. Ne- 
^norni in realni rezultati naših sindika- 
n . 113 tem področju so argumentacija 

Ibolj ognjevitim zagovornikom sa- 
ostojne sindikalne politike in prispe- 
1° k prepričevanju skeptikov.

Nobenega dvoma ni, da so tudi druž
beni in ekonomski pogoji zelo različni 
in da rešujemo različne probleme. Ven
dar to ne pomeni, da yčasih ni mogoča 

Na ... . analogija med oddaljenimi pogoji, ozi-
soc mhshčnem kongresu roma da oddaljene rešitve ne morejo bi- 

tudi k. -!1’ da sodl k °sn°vnim dili6]0 ti pogost navdih v povsem drugačnih 
ih de^ P! euV Vl0ge delavskeŠa razreda okoliščinah. V neki tovarni stekla na 
skem ™lh organizacij pn gospodar- Kubi smo se pogovarjali z večjo skupino
ska rPtmT Jen-1U n,Jlh0Ve deŽe e;, delavcev o delitvi dohodka v jugoslo-*a revolucija je leta 1952 uvedla delav- vanskih 
ii° nadzorstvo v podjetjih kot eno svo- vanskih razmerah, o potrebi in možno

stih za spremljanje in primerjanje cen,
«sarsssrsr m&zss&.z p-hiedtor-,'i' di o konkretnih zaključkih za praktično
Sibania ^ leV)Ca revolucionarnega sindikalno dejavnost. Ob primerjavi teh 
vzmpH v io/11 vedno našla eno izmed številk smo skupaj skušali najti prak- 
^ m- adaljnjega družbenega razvoja. ti£no korist za nolitiko in delavnost sin- 

Orogramski deklaraciji Nacionalnev 1
konfederacije sindikatov
zaPisana tudi zahteva

Venezuele je 
po postopnem

tično korist za politiko in dejavnost sin
dikalne podružnice v neki kubanski to
varni. To ni bilo prav nič težko, ker so 
bile praktične koristi primerjanja teh

osnovne
organizacije v različnih družbenih siste
mih. Zato je bila tudi zadnja ugotovitev 
enega izmed navzočih tovarniških akti
vistov »Zakaj pa nimate o tem nič na
pisanega?« zelo razumljiva in spontana.

Uvaiani,, K one pramicne koristi primerjanja teh
čanin ^ sodelovanja delavcev pri odlo- štirih vrst podatkov očitne za gospodar-
šanih ,,80Sp?dars.kih in, s?,c!a nih,.Yp^aT ska podjetja in za osnovne sindikalne 
v • v podjetjih. Mehiški sindikalni

Ponosno poudarjajo, da je v 
tavi njihove dežele že nad 40 let za- 
sana pravica delavcev do deleža od 

Kapitalističnih profitov.
Bolivijske rudnike kositra in mehi- . , ,

S.ko nafto so nacionalizirali. V nekaterih , t,Nase P^ateljstvo in sodelovanje z 
d.rugih deželah prav tako govorijo o na- a«nskoamenšk,mi ^ind.kat. ne teme- 
^nalizacijah in o iskanju takšnih ob- Ijlta "a. »tradicionalnem prijateljstvu«,
kk upravljanja nacionalizirane lastni- nf * ° t . vf odn°s‘h< ah "a 
Pe- ki bodo ustrezale tem spremenjenim »težkih trenutkih, preverjenih v zgodo-
‘sojem. Ze med prvim pogovorom z 
K neralnim sekretarjem kubanskih sin-

vini«. To prijateljstvo je novo in se snu
je med ljudstvom in delavskim razre
dom dežel, ki jih zbližujejo revolucio
narne težnje in sorodnost velikih zgo
dovinskih ciljev. Čeprav so ti cilji raz
lični, čeprav so splošni pogoji raznovrst- 

. ni in oddaljeni, je vendarle nešteto raz-
uv r 'mamo sv°je oblike neposrednega logov, da se sodelovanje in prijateljstvo 
d eljavljania proizvajalcev v gospo- med delavskimi gibanji latlnskoameri- 
stih 6m žlvlieniu in Pri reševanju ti- ških in jugoslovanskih ljudstev krepita 
ek vprašanK ocl katerih sta odvisna in razvij'ata. S tem bomo skupno prispe- 

onomski razvoj in življenjska raven vali k solidarnosti delavskega razreda.

ikatov je prišla na dan njegova za- 
zetost in razmišljanje o možnostih za 
adzorstvo delavcev nad privatno in- 

dustrijo.

vprašanj: kako določiti stopnjo stro
kovne usposobljenosti posameznih de
lavcev, kaj storiti s tistimi, ki nimajo 
kvalifikacij, potrebnih za delo, ki ga 
opravljajo itd. Sodeč po nekaterih pri
merih iz češkoslovaškega tiska preha
jajo v praksi na splošno opravljanje 
strokovnih izpitov. Teh izpitov ne bodo 
delali le starejši, izkušeni in znani de
lavci.

Zanimivo je, da so češkoslovaški 
visoki funkcionarji pogosto opozarjali, 
da ta reforma ne pomeni prav nobe
nega napada na zaslužke delavcev, 
maiveč je edina pravilna pot, ki bo 
zagotovila trajno izboljševanje stan
darda vsega prebivalstva. Kakšni so 
dosedanji rezultati? V novoletnem go
voru po raMiu je predsednik češko
slovaške republike Npvotny poudaril, 
da so se zaslužki v podjetjih, v katerih 
so uvedli nov sistem nagrajevanja, zvi
šali pri 60 odstotkih delavcev, v 20 do 
25 odstotkih so ostali isti, pri 15 do 
20 odstotkih delavcev pa so se »neznat
no znižali«. Tega znižanja ne bo več — 
trdi Novotnv — ko si bodo delavci pri
dobili kvalifikacije.

Iz češkoslovaških virov povzemamo, 
da uredba te reforme kljub vsem ukre
pom ni potekala brez številnih napak 
in nezaželenih pojavov, zlasti na pod
ročju tehničnega normiranja. Zato zdaj 
stalno vztrajajo pri sistematičnem 
spremljanju novega sistema nagrajeva
nja in pri popravljanju raznih napak 
in anomalij, hkrati pa obljubljajo dol
goročno stabilnost novih norm, kar naj 
bi pri delavcih »utrdilo zaupanje«,

Ta reforma nedvomno resno posega 
v najbolj neposredne interese delav
cev. Ima pa tudi objektivne vzroke. 
Brez pospešenega večanja produktiv
nosti dela in zniževanja stroškov, brez 
izkoriščanja velikih rezerv češkoslo
vaško gospodarstvo vsekakor ne more 
doseči zastavljenih ciljev. Izbrana pot 
je delikatna, vendar lahko pričakuje
mo, da se bodo izogibali prakse, ki bi 
destimulativno vplivala na večino de
lavcev. Zato je ta reforma pot k rešitvi 

problemov.
B. A.

poprej omenjenih

r ---------------

KAJ P R A VIJ O D R U G I

Zakaj se morajo delavci ukvarjati 
s politiko

Objavljamo IzvleCke iz Članka »Zakaj 
se morajo delavci ukvarjati s politiko«, 
ki ga Je objavil list »Kanadski delavci«, 
glasilo kanadske sindikalne central*.

»Vprašanje, ki ga pogosto — bojim se, 
da prepogosto — zastavljajo Člani sindi
kata, se glasi, zakaj se delavci sploh 
ukvarjajo s politiko. Zakaj ne prepustijo 
politike politikom? Zakaj nc bi delavci, 
kakor so delali poprej, omejevali svoje 
dejavnosti na ekonomska vprašanja, kot 
so plaCe, delovni čas, delovni pogoji itd. 
Odgovor na to vprašanje je seveda važen.

Organizirani delavci se ravnajo po za
konih tc dežele. Zakoni obsegajo tudi ta. 
ka življenjska vprašanja, kakor so pla
čan letni dopust, nadomestilo delavcem, 
zavarovanje brezposelnih, starostne po
kojnine, da niti ne govorimo o davku 
ln človeških pravicah. Ce te stvari pre
pustimo politikom, ki niso delavci ln se 
ne vmešavamo v to, bi kaj kmalu pro
padli. Moramo se zanimati za politiko, če 
se hočemo obdržati, vprašanje pa je, kako 
lahko to najbolje storimo in v kolikšnem 
obsegu.

Organizirani delavci smo zelo mnogo 
govorili o zakonodajalcih, ki z eno potezo 
s peresom zbrišejo delavsko gibanje. Ni
smo pa mislili, da lahko dobimo tudi 
takšno lekcijo, kot smo jo dobili spo
mladi v Netviundlandu. Gre za primer 
sindikata, ki se je v skladu z vsemi za
koni Newfundlanda pogaial z delodajalci. 
Posredovalni organ je dal soglasno ugod
no oceno v korist sindikata. Ker premier 
ni bil zadovoljen s tako odločitvijo, se 
je zatekel v zakonodajo in v nasprotju 
z vsemi veljavnimi predpisi predložil za
kon. ki bi zbrisal dveletno naporno orga
nizacijsko delo sindikata. Da bi dokazala, 
v kolikšnem obsegu se lahko zakonodaja 
vmeša v življenje sindikata, je konserva
tivna opozicija podprla ta diktatorski akt, 
ki je pomenil kršitev osnovnih človeških 
pravic, vključno svobodo združevanja.

Take reči se ne dogajajo le v New- 
fundlandu. V Britanski Kolumbiji je vla
da premiera Bennetha nedavno sprejela 
tako Imenovani zakon št. 43. Ta zakon 
jemlje delavcem mnoge osnovne pravice, 
ki so Jih uživali nad sto let. Pravica do 
piketiranja1 In pravica, spraviti sindikate 
pred sodišče zaradi možnih ali izmišlje
nih žalitev, sta le dve poglavji te repre-

' Piketiran.le je praksa, da sindikati 
postavljajo delavsko straže pred podjetji, 
v katerih je napovedana stavka.

sivne zakonodaje. V dolgotrajnih sodnih 
procesih bi sindikati zlahka podlegli, na
zadnje pa bi se le osvobodili krivde.

Druga stvar, ki mora zanimati člane 
sindikata, je vrsta predstavništev, ki jih 
imamo v zakonodajnih telesih naše deže
le. V Spodnji zbornici v Ottaui (glavnem 
mestu Kanade — op. ur.) imajo sindi
kati med 265 predstavniki le šest članov.

Kako sploh moremo pričakovati res
nejši prodor v zakonodajo, kako nam bo 
uspelo, da bo tako predstavništvo spreje
lo naš zakonodajni program? .

Ni še dolgo tega, ko so bili v modi 
napadi na velekapital in njegove vodite
lje. In kaj so storili kapitalisti? Najeli 
so drage propagandiste, ki so bobnali v 
korist velekapitala in so javnemu mne
nju prodajali Idejo, da so vsi poslovni 
ljudje vitezi v sijajnih oklepih in druž
beno zavedni državljani, ki dejansko pri
spevajo naši družbi. Poslovne voditelje 
so opisovali, kako dajejo velike čeke v 
vse mogoče dobrodelne namene in za 
družbene ustanove.

Pri tem pa so zamolčali, da denar, ki 
so ga Izdajali, ni bil njihov, temveč da 
Je po navadi šlo za dobičke iz posamez
nih kupčij, ki so jih dobili po naključju 
in za katere — to mimogrede — ni bilo 
treba plačati davka. Vendar je bila ta 
kampanja zelo uspešna. Takrat so se pro
pagandisti odločili za nadaljnji korak. 
Sklenili so nadaljevati napade na sindi
kate. V našo veliko škodo so nekateri 
naši sindikalni voditelji oskrbovali te lju
di z zadostno množino »streliva.«

Ta gonja proti organiziranim delav
cem se je začela v Združenih državah 
med razpravo v Maclellanovem komiteju 
v \Vashlngtomi. ko so prišle na dan do
ločene nepravilnosti v nekaterih sindi
katih. To so uporabili z namenom, da bi 
diskreditirali vse delavsko gibanje v ZDA. 
Po vzoru z onstran meje se je začela 
tudi v Kanadi ta umazana gonja, ki je 
prinesla precejšen uspeh.

V poskusu, da bi dlsktgditirali naše 
gibanje, niso prezrli niti enega kamenč
ka. čeprav je dejstvo, da ni bil obsojen 
noben kanadski sindikalni voditelj.

Po mojem mnenju moramo storiti 
dvoje, da se bomo uprli tem napadom: 
okrepiti našo propagando in mnogo ak
tivneje sodelovati v političnem dogaja
nju.«

J,#/' STAVKE IN AKCIJE m'

BOLIVIJA
SOLIDARNOST RUDARJEV

Sindikat rudarjev Bolivije je po krva
vem spopadu v nacionaliziranem rudni
ku kositra v Anuni napovedal splošno 
stavko. V tem spopadu je padlo enajst 
ljudi, 29 pa je bilo ranjnih. Cele tri ure 
je v rudniku trajal boj med ru(Jgrsko 
milico in desnimi elementi lokalnega vod
stva vladajočega Nacionalnega revolucio
narnega gibanja.

Sprti Irakcljl sta se borili za kontro
lo v pokrajinski sindikalni organizaciji. 
Spor se Je končal šele, ko je prišel v 
rudnik predsednik Bolivije Silez Suaso, 
da bi posredoval.

V znamenje solidarnosti z rudarji v 
Anuni so vsi rudarji Bolivije napovedali 
stavko, v kateri so zahtevali spoštovanje 
sindikalnih državljanskih svoboščin.

Spopad z orožjem v Anuni kaže raz
cepljenost Nacionalnega revolucionarnega 
gibanja glede notranjega razvoja dežele 
v zvezi z bližnjimi predsedniškimi volit
vami. Medtem ko je meščanska desnica 
tega gibanja kandidirala za predsednika 
bivšega ministra za notranje zadeve Ge- 
varo, sta del centra gibanja in njegova 
delavska levica kandidirala za ta položaj 
znanega voditelja Pas Estensora.

BELGIJA
POGAJANJA MED SOCIALISTIČNIMI 
SINDIKATI IN VLADO PREKINJENA

V Bruslju so v ponedeljek prekinili 
pogajanja med predstavniki socialističnih 
sindikatov in vlado. Sindikalni predstav
niki so objavili sporočilo, v katerem ob
tožujejo vlado, da je odklonila pogajanja 
in da ne upošteva dejanskih zahtev sin
dikatov. Tako se je zaostril spor med 
vlado ln sindikati. Zaradi neuspelih po
gajanj so socialistični sindikati napoveda- 
U za 29. januar 24-urno splošno stavko.

Med poglavitnimi razlogi za stavko je 
vladni sklep, da ne bo organizirala kon
ference za »okroglo mizo«, na kateri bi 
predstavniki sindikatov, vlade in deloda
jalcev skupno pregledali najprimernejša 
sredstva, s katerimi bi premagali sedanje 
ekonomske težave. Drugi razlog je v tem, 
ker vlada namerava spremeniti doseda
nji sistem zdravstvenega in Invalidskega 
zavarovanja v škodo delavcev, kakor tr
dijo socialistični sindikati.

Razen tega zahtevajo sindikati takojš
nje ukrepe, ki bi zaščitili delavce ter Iz
boljšali njihov gmotni In socialni položaj. 
Zaradi tega so poziv na stavko spremljala 
gesla o zaščiti delavcev proti odpuščanju 
z dela, o vsklajevanju pomoči nezaposle
nim z življenjskim eksistenčnim mini-

mom, o zajamčenju tedenskih mezd, o 
resnični davčni reformi, ki bi zagotovila 
olajšave ljudem z nižjimi dohodki, o re
viziji minimalnih mezd, o zakonski uved
bi 45-urnega delovnega tedna za vse, o 
ukrepih za omejitev draginje itd.

UGANDA
KRVAVI SPOPADI

ZARADI VIŠJIH DAVKOV
V Ugandi je prišlo do krvavih spopa

dov, ki so zahtevali nekaj smrtnih žrtev. 
Britanske kolonialne enote so streljale v 
domačine na več krajih na zahodu in 
vzhodu deželo.

Do sp«pad»w je« prišlo zato, ker doma
čini niso zadovoljni z novim zvišanjem 
davkov. Pravijo, da so nezadovoljni do
mačini napadli farme britanskih prise
ljencev ln mnoge skoraj povsem uničili. 
Na področju Nakaloke je 600 domačinov 
napadlo policijsko patruljo, ki je začela 
streljati.

Po spopadih so zaprli 109 ljudi; med 
aretiranimi je tudi več ranjenih domači
nov. Kakor se je izvedelo, je bilo med 
spopadi ubitih osem domačinov.

VELIKA BRITANIJA
TRANSPORTNI DELAVCI 
POZVANI NA STAVKO

Voditelji sindikata londonskih trans
portnih delavcev so napovedali za 31. ja
nuar opolnoči enodnevno stavko osebja 
na železnicah in v podzemeljski železnici. 
Zastoj bo zajel večino prometa glavnega 
mesta Velike Britanije.

Stavko so napovedali zato, ker vlada 
Pi hotela zvišati mezd transportnih de
lavcev.

GUATEMALA
PODPORA UDELEŽENCEM GLADOVNE STAVKE

Nad 2000 državljanov je sodelovalo pri 
demonstracijah v Guatemali. Demonstra
cije so bile v znamenju podpore zahte
vam nameščencev inštituta za socialno 
varnost, ki stavkajo od prejšnjega petka 
in zahtevajo, naj se vrne na delo 50 od
puščenih nameščencev.

Nad 200 nameščencev je napovedalo 
gladovno stavko. Dvanajst ur po začetku 
te stavke je policija uporabila solzilni 
plin, da bi stavkajoče pregnala iz inšti- 
tutnega poslopja.

Občinski nameščenci Jn študentje so 
prav tako sklenili podpreti zahteve name
ščencev inštituta. Njim so se pridružili 
tudi člani sindikata železničarjev in elek
tričnih central, ki so sklenili, da bodo 
opustili delo, če sc stavka v inštitutu ne 
bo uspešno končala.

Z V ,,,,,
... da jo bila leta 1959 v deželah čla

nicah Evropske skupnosti za premog in 
jeklo rekordna proizvodnja Jekla. V šestih 
deželah, ki sestavljajo to skupnost (Fran
clja, Zahodna Nemčija, Italija, Belgija, 
Nizozemska in Luksemburg), so proizvedli 
lani 63 milijonov ton jekla, kar je za 8,6 
odstotka več kot predlanskim ali 5,3 od
stotka več kot leta 1957, ko so postavili 
dosedanji rekod.

... da je lani umrlo v Hlrošiml še 38 
ljudi zaradi bolezni, ki jih Je povzročilo 
radioaktivno sevanje po eksploziji atom
ske bombe 6. avgusta leta 1945,

... da Je število prebivalcev Italije 
preseglo 50 milijonov. Po uradni vladni 
oceni je imela Italija ob koncu lanskega 
leta 50,7 milijona prebivalcev, od tega pol
drugi milijon na delu v drugih deželah, 

... da je Franclja v Evropi na prvem 
mestu glede števila motornih vozil na pre
bivalca. Glede števila avtomobilov sta 
Franclja in Švedska izenačeni: po en avto 
na sedem prebivalcev. Ce dodamo moto
cikle, je Franclja na prvem mestu, ker 
pride po eno motorno vozilo na štiri pre
bivalce.

... .da predstavniki Kenije, Ugande in 
Tanganjike proučujejo načrt za ustanovi
tev vzbodnoafriške univerze, ki bi imela
fakultete v vseh treh deželah.

v_____ ______

... rta sc je v bližini Marianskih oto
kov na Tihem oceanu spustil batiskaf 
ameriške mornarice »Trst« v globino 8000 
metrov in tako dosegel nov svetovni re
kord. Prejšnji rekord 6200 m je prav ta
ko postavil »Trst« 15. novembra lani.

... da predvideva drugi petletni plan 
ZAR investicije v znesku 400 milijonov 
egiptovskih funtov v težko industrijo. Za 
razliko od prvega petletnega plana, v ka
terem so imeli tuji krediti pomembno 
vlogo, bodo v drugi petletki zagotovili 
investicije v glavnem iz domačih virov.

... da Je ameriška industrija proiz
vedla lani 1.319.461 avtomobilov več kot 
v letu 1958. Pet velikih družb je izdelalo 
5,6 milijona osebnih avtomobilov, od tega 
največ General Motors: 2.5 milijona.

... da je lani prejemalo pomoč UNI
CEF nad 5,5 milijonov otrok in porodnic. 
Pomoč je bila namenjena predvsem za
ščiti pred nalezljivimi boleznimi in pa 
boljši prehrani. Razen tega so zdravstve
na središča in bolnišnice UNICEF zdra
vile nekaj milijonov mater in otrok.

. . .da je letalski promet, ki ga oprav
ljajo družbe in podjetja iz 74 dežel, do
segel v minulem letu novo rekordno šte
vilko. V letu 1359 so letala preoellala 96 
milijonov potnikov (v letu 1958 jih le bilo 
87 milijonov), čeprav se je število pole
tov zmanjšalo za 1 %.
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ŠEST NAJBOLJ BRANIH" SLO VENSKIH KNJIG

Prvi del

Kronika XIV. divizije
V preteklem letu, ko smo pra

znovali 40-letnico Komunistične 
partije Jugoslavije, se je naš 
knjižni trg obogatil z vrsto del 
s tematiko iz narodnoosvobodilne 
vojne. To so v glavnem spomini 
ljudi, ki so se sami udeleževali 
borb med NOB in njihova doži
vetja so trajen in pomemben do
kument naše preteklosti. Sem 
sodi tudi knjiga Matevža Haceta 
»Komisarjevi zapiski«, ki jo je 
pred kratkim izdala založba Mla
dinska knjiga.

»Komisarjevih zapiskov«, kjer avtor opisuje 
svoja doživetja med partizani do kapitulacije Italije, je izšel 
že pred dobrim letom. V drugi knjigi pa sedaj z avtorjem 
doživljamo usodo borcev slavne XIV. divizije, ki se je med 
neprestanimi boji in napori - prebijala iz Dolenjske nu Šta
jersko.

Knjiga Matevža Haceta pa je prava kronika XIV. divi
zije. Napisana je preprosto, nevsiljivo in pritegne prav s 
svojo neposrednostjo in odkritostjo. Vsi ti ljudje, ki so po 
savinjskih, štajerskih in koroških hribih bili v stalnih spo
padih z mnogo močnejšimi okupatorjevimi četami, so mnogo 
doživljali, trpeli, obupavali, a nikoli niso prenehali biti bor
ci, ki jim je bila najvažnejša naloga osvoboditev slovenskega 
ljudstva. Kot namestnik komisarja in pozneje kot komisar 
Štirinajste je avtor dodobra spoznal svoje soborce, nam pri
kazal vse njihove slabosti in herojstva brez prikrivanja. Nič 
ni olepšaval, a vendar veje iz vsakega stavka prepričljiva 
resničnost. Zato so komisarjevi zapiski dragocen dokument 
in objektivna priča tistih slavnih dni. _m

Stotnik je bil temel]it
Drži, bil je temeljit ta stotnik, 

toda ne samo temeljit — in ne 
samo on. Pridružila se mu je 
ekipa pod vodstvom režiserke 
Maše Slavčeve, ki je 19. januarja 
pripravila v RTV Ljubljana prvo 
jugoslovansko izvedbo (ponovitev 
bo 31. jan.) slušne igre Gisele 
Prugel »Stotnik je bil temeljit«, 
prirejene po romanu danskega 
pisatelja G. Rasmussena »Stotni
ku ni treba dopusta«. In rezultat 
te dvojne temeljitosti je prav za
nimiv: delo, ki se je vsidralo nekje na pol poti med malce 
cenenim akcijskim in z melodramskimi momenti okreplje
nim proizvodom ter moralno prizadeto umetnino, se je za
voljo dovolj jasne avtorjeve opredeljenosti in ustrezne po
ustvarjalne interpretacije vzdignilo nad golo napetost in se 
usmerilo k moralni analizi.

Zgodba iz druge svetovne vojne o angleških minolovcih 
in njihovem življenjsko nevarnem delu, o stotniku Kingsonu, 
ki se žrtvuje za svojega sina, in o sinu, ki se čuti krivega 
za očetovo smrt, in o vrsti drugih bolj ali manj krivih in 
nekrivih je le ozadje za razrešitev vrste problemov, ki se 
pojavijo, kadar gre za biti ali ne biti in ko se pokaže v vsej 
goloti človekova moralna vrednost. Zaradi spoznanja te 
vrednosti je bil napisan Stotnik, zaradi spoznanja, da ni 
absolutnih junakov pa tudi absolutnih strahopetcev ne, da 
so le ljudje, ki jim konkretne psihofizične, razredne in po
litične silnice kujejo bolj ali manj junaške oziroma bolj ali 
manj nebogljene življenjske poti.

Prav v tem tako poštenem odnosu do življenjske stvar
nosti, ki so jo uspešno predstavili Boris Kralj, Jurij Souček, 
Stane Sever in Duša Počkajeva ter Alenka Svetelova, je vsa 
vrednost »Stotnika, ki je bil temeljit«. —eS—

Koncert APZ
Po občutno dolgi pavzi se je 

20. januarja akademski pevski 
zbor »Tone Tomšič« znova pred
stavil na samostojnem koncertu 
z novim programom. Med tem 
časom smo brali in slišali po
hvale z dvakratnih gostovanj v 
Franciji in drugod, sicer pa je 
bilo razen nekaterih priložnost
nih nastopov zborovo delo zavito 
v dokajšnjo temo.

Zadnji koncert je nedvomno 
pokazal razveseljiv napredek zbo

ra. zlasti v tehničnem pogledu. Med posameznimi skupinami 
prednjačijo lepo izenačeni tenorji in glasovno bogati alti, 
nujno pa bi bilo treba okrepiti soprane. Kot celota učinkuje 
zbor zaradi mladih glasov ponekod še skoraj mladinsko, ven
dar pa vselej prepričljivo.

Tudi sicer kaže, da je APZ po prestani krizi spet krepko 
prijel za delo, zvest tradicijam predvojnega Maroltovega 
zbora. Kljub temu se nam vzbuja vprašanje, če je sedanja 
razširitev programskega načrta od slovenske narodne pesmi 
na renesanso ter ljudske pesmi najrazličnejših narodov do
volj utemeljena. Mnenja smo namreč, da je področje kon
certnih priredb domačih narodnih pesmi še vedno dovolj 
zanimivo, obširno in tudi hvaležno, da ga ne kaže opustiti. 
Če pa je vendarle treba obogatiti repertoarni načrt, potem 
bi od zbora naše akademske mladine vsekakor prej priča
kovali poseg v domačo najnovejšo zborovsko tvornost kot pa 
v renesančno kar seveda nikakor ne pomeni, da je slednja 
v kakršnem koli pogledu za naš kulturni krog manj po
membna ali celo našemu občinstvu nepotrebna.

Dirigent Janez Bole je zanesljivo vodil svoj zbor mimo 
vseh težav, ki jih v izbranem programu ni bilo ravno malo. 
Odlično razpoloženi pevci so s svojim preciznim in zaneslji
vim izvajanjem navdušili prepolno dvorano, ki je poleg ne
katerih ponovitev s svojim aplavzom izsilila tudi dva do
datka. —u—

Monsieur Dubois, švicarski trgovec, Herr Rauh, trgovec iz Alza
cije in tavarišč Valija so si bili na zunai 
stave in okornih gibov, ki so izdajali nel
obrazi. Toda soočiti jih ne bi mogli, kajti trgovec Rauh se je pojavil 
v Pragi, kadar je trgovec Dubois zapustil Pariz. In tavarišč Valija se 
je znašel v Moskvi samo, kadar sta monsieur Dubois in Herr Rauh 
izginila iz Pariza in Prage. Pa še v nečem so si bili ti trije možje po
dobni. Vsi so dokaj slabo obvladali svojo materno govorico. Bolj izpod 
rok pa jim je šlo pisanje v — slovenščini.

Tako nekako bi se lahko pričela kriminalna zgodba. Toda tokrat 
ne gre za to. Tak »mož s sto imeni«, ki je v četrtem desetletju našega 
stoletja križem kražem meril Evropo, je res živel. Bil je Dubois, bil 
je Rauh, bil tavarišč Valija in še kaj. Za vsemi temi imeni pa se je 
skrival samo en človek — koroški Slovenec Lovro Kuhar.

DVAKRATNI
SAMORASTNIK

veli tudi v njegovih delih. 2e v 
zgodnji mladosti jih je spoznal. 
Mati mu je prva pripovedovala 
o njih. Opazil pa jih je tudi v 
lastni družini in se sam uvrstil 
mednje. Njegov oče, gozdni dela-

kjer gine drugi del, v trpljenju, roškega kmeta. Tako je tudi Boi
pomanjkanju, v zatajevanju...« — —-----
je razložil svoj nazor lastnemu

Preganjali so ga, zasledovali 
in osem let se je samo v mislih 
vračal med rojake iz Kotelj na 
Koroškem. Domotožje po svoji 
rodni zemlji pa si je tešil s tem, 
da je pisal. Pisal v kavarni, pisal
v skromni podstrešni sobici, pi- življenje njegovih sosedov ni šlo 
sal kjerkoli. Kmetje, bajtarji, de- neopazno mimo njega. Zato so 
lavci, gozd in zemlja so bili ne- njegovi Samorastniki tako živi in 
izčrpen vir' njegovih razmišljanj, prepričljivi, čeprav je takrat, ko 
hrepenenj, ustvarjanja. 2e prej, jih je ustvarjal, živel daleč od 
v mladostnih letih, so se njegove njih. Iz še tako malenkostne 
črtice vrinile med platnice revij, zgodbe je ustvaril umetnino. Pi-

bratu. Pisatelj in politični dela
vec v njem sta se potem vse živ
ljenje dopolnjevala in to se poz-

vec ^ najemnik, si je leta in leta ^vM kSo ž^fen? ni'zgolj 
prizadeval, da bi odkupil zemljo, kot idil0) ampak z družbenega 
ki jo je obdeloval. Voranc mu je stališča. Zaradi političnega dela 
pri tem pomagal. V noveli Jirs in je lahko za pisanje izkoriščal le 
Bavh je največ avtobiografskih redke proste ure. Ko je moral po- vse že objavljene novele, eno Pa 
podatkov prav o tem mladostem begniti iz Jugoslavije, se je pri- bi še napisal.« Izdaja zbirke s® 
Prežihovem življenju. Bil pa je čel0 dolgoletno romanje po ev- je tako zavlekla, da je prej izsel

ropskih državah. Zapirali so ga, roman »Požganica«. Zato pa se j® 
ga izganjali kot komunista, gar- v zbirki »Samorastniki«, ki je 12'

na požiravniku nastal v tujin'’ 
v tujini so nastale še druge nove
le pa roman Požganica. Ko i® 
Prežih že objavil v Sodobnosti trJ 
novele, je pisal uredniku Koza' 
ku, ki je bil njegov knjižni sve
tovalec in mu popravljal stih' 
stične in slovnične napake: »R®, 
bi stopil že enkrat pred j a vnos* 
z zbirko, v kateri bi ponatisnili

Prežih tudi dober poznavalec in

pa tudi med platnice skromne 
samostojne zbirke. V tujini pa se 
je njegova ustvarjalnost razmah
nila. Nastale so prve novele in 
črtice o koroških samorastnikih, 
med katerimi je živel do skriv
nega pobega čez mejo in jih je v 
jedro poznal Bil je sam eden 
njih. In tako je leta 1935 takrat-

sal je preprosto. Ni se trudil, da 
bi bilo pripovedovanje blesteče. 
Vorančevi kmetje in bajtarji so 
trpini, ki so jih trud in skrbi na 
pol ubile. Nimajo časa ne za ču
stvovanje, ne za modrovanje. 
Njegovi samorastniki so živeli s 
krvjo in kostmi. »No, Matevž, kaj 
praviiji, ali sem ali nisem pogrun- 
tal tisto močno babnico«, je Vo-

sprejel novelo s skromnim našlo- tevža Haceta, svojega gosta na stanka na sestanek. Pisal je ved-
vom Boj na požiralniku. Poslal Prežihovini, ob srečanju z žensko, no sam, nikoli ni narekoval. Pre-

po kateri je pisatelj oživil Rad- žihova žena tudi ne pomni, da bi
manco v noveli Ljubezen na kdaj kaj prepisoval. Besedilo je
odoru. In Franc Sušnik takole samo preletel. Kjer je prejšnji

, ki
javo ovco, ki okužuje »poštene« šla 1940 leta, zbralo kar osem n<>- 
ljudi. Vendar se ga vse to burno vel Kot ob prvi objavljeni zgod' 
življenje in potovanja od Pariza bi v Sodobnosti, so tudi ob izid® 
do Moskve in Aten ni toUko do- Samorastnikov bile sodbe 0 
taknilo, da bi moglo zabrisati nje- vrednosti Prežihovega ustvarja- 
govo preprosto elementarno nja nedeljene. Veliki koroški sa' 
kmečko naravo. Ta pa je prišla morastnik je ponovno navduši* 
do veljave samo takrat, ko je se- slovenske bralce. In knjiga je do 
del za mizo,, se v .mislih preselil danes ostala eno najpriljubnejšib 
med svoje ljudi, jih oblikoval in del slovenske pripovedne umet" 
gnetel. Takrat je prenehal biti 
Dubois, Rauh. Takrat je bil samo 
Prežihov Voranc. Pisal je hlast
no. Kakor je rekla njegova žena, 
je V Parizu porabil sleherno pro
sto minuto za pisanje. Ce so ga 
pol ure pustili v miru, je bilo že 
veliko. Neznanci in znanci so si

jo je Kuhar. Tudi tokrat ni upo- 
i rabil svojega pravega imena, saj 

kot politični emigrant, med od- 
csotnostjo obsojen na šest let ro- 
bije, si tega ni mogel privoščiti. 
Bralcem se je predstavil kot Pre
žihov Voranc. Resda je bil jezik 
pisatelja še nekolikanj okoren,

opisuje svoje prvo srečanje s po- dan končal, je naslednjega dne
žiravniki.
z zemlje v noveli Boj na požirav
niku: »... Voda do kože, voda v 
čevljih, izpod vsakega kamna na 
poti je kipela voda, tonila, vrela, 

neizdelan, vendar pa je bilo v no- drla: zdaj vem, kaj so požiravni- 
veli toliko svežega, novega, da so ki.«
bralci osupnili. Skromna novela 
se je razrasla v veliko umetnino. 
To pa je bil šele začetek. Sodob
nost je objavila še njegovo drugo 
novelo pa tretjo. Jirs in Bavh, 
Samorastniki. Takrat so se ljud
je nehali spraševati, kdo je Pre
žihov Voranc. Čemu tudi? Same 
novele so ga dovolj predstavile. 
In čeprav so pozneje izvedeli, da 
se za Prežihovim Vorancem skri
va Lovro Kuhar, to ni bilo več 
pomembno. Pomemben je postal 
Prežihov Voranc in njegova 
umetnost

Prežihovi rojaki, bajtarji in 
najemniki med Uršljo in Peco ni
so poznali idilike kmečkega živ
ljenja. Njihov dan je polnilo ga
ranje, okruten spopad za 
po zemlje in z njo, skoroda brez
upen boj, da bi iztisnili iz nje

ki so pregnali Dihurje nadaljeval. Imel je čudovit spo
min. Vse mu je ostalo v mislih, 
pa najsi je pisal doma ali kjer
koli drugje.

Noben slovenski pisatelj ni 
napisal toliko svojih del v tujini 
kot Prežih. Domotožje ni rodilo 
solz in obupa, temveč največje 
umetnine iz življenja malega ko-

Samorastnike je lahko obliko
val le človek, ki je bil sam samo
rastnik. in to je Prežih bil. Celo 
dvakratni samorastnik. Tudi kot 
pisatelj.

Zaradi dela na kmetiji ni mo
gel v šolo. A samo delo ga ni za 
dovoljevalo. Hotel je več. Našel si 
je novo zabavo: knjige. A vse, 
kar je doma odkril, so bile le 
knjige Mohorjeve družbe. To 
branje je bilo poleg revije »Do
mači prijatelj« dolgo njegova edi
na literarna šola. Sam pravi: 
»Knjige sem začel naravnost žre
ti. Skoraj pri vsakem delu sem 
si že vnaprej pripravil knjige in 
jih potem skrivaj bral. Začel sem 
živeti v svetu, ki so mi ga odpi
rale knjige.« Ob tem branju se 
mu že zgodaj zbudi želja, da bi 

kr- tudi sam kaj napisal. Prvič obja
vi svojp črtico leta 1909 in od te-

nosti.
Ko je knjiga izšla, se je Prežih 

že vrnil v domovino in živel, Sf* 
veda ilegalno, v Ljubljani in pi' 
sal roman Jamnica. Tu ga je tu' 
di doletela okupacija. Nekaj časa 
se je srečno izmikal fašističnih' 
oblastnikom. Potem pa so ga o®' 
krili in dd konca vojne je bil in' 
terniran v nemškem koncentra' 
cijskem taborišču Mauthausen- 
Domni’ na PrržiKovino se je vr” 
nil izčrpan in bolan. Pa se je d? 
zadnjega upiral bolezni in smrt'- 
Napisal je še spomine na otroška 
leta »Solzice«, njegov veliki tekst 
roman »Pristrah« pa je ostal oč' 
dokončan. »Samo dva meseca naj 
bi me še pustilo, pa bi končal,"]® 
toži! malo pred smrtjo, ko ga J® 
bn'««-« nrikleri'a na posteljo.

Ostala je samo njegova zapu' 
ščina. In to bogata. Med njo Pa 
so čisto pri vrhu Samorastniki.

M. S.

daj s pisanjem ni več prenehal.
vsai boren košček vsakdanieaa Jz, kmečkega fanta je postal pisa- saj Doren košček vsakdanjega telj, brez šol in izobrazbe, samo-
kruha. V tem neizprosnem boju, uk. „Vem, da po zunanjosti ni-
ki jih je gnal v pogubo, so se sem privlačen, vem pa, da bom
zaprli vase, otopeli do vsega postal pisatelj, ker se čutim
okoli sebe. Revni in vsemu poklicanega, in bom to tudi do-
nakljub se borijo in brani- segel,« je pisal nekoč svojemu
jo svojo posest pred grabežljivi
mi rokami veleposestnikov in ka
pitalistov, ki so dotlej pokupili 
veliko rodovitne kmečke zemlje, 
jo pogozdili, nekdanje lastnike 
pa zaposlili v industrijskih obra-

bratu. Preden pa se je to uresni
čilo, je še marsikaj doživel, kar 
je vplivalo nanj kot na človeka 
in pisatelja.

Prežiha je življenje tako obra
čalo, da je pisateljevanje izpol
njevalo le del njegove prizadev-

tih po Koroškem. Hoteli so živeti nosti. Zelja po znanju ga je že 
svoje neodvisno življenje, in ker kot mladeniča zvabila v svet. Po
jiti je spodbujalo upanje v lepše
dni, kljub težavam niso klonili. 
Samorastniki postanejo in njiho
va upornost jih dela velike. Mno
ge so kasneje pregnali z zemlje. 
Razkropili so se po vsej koroški 
zemlji, postali jamski in poljski 
delavci, ostali pa kljub temu edi
ni in pravi lastniki. Njihove sa
morastniške upornosti jim ni mo-

tikal se je od Trsta do Celovca 
in spoznaval je življenje delav
cev. To in prva svetovna vojna 
sta temeljito preusmerili njegovo 
patriarhalno kmečko miselnost. 
Pridružil se je socialistični 
stranki in_ pozneje postal komu
nist. Odtlej se je vse življenje bo
ril za pravice delavcev, čeprav 
njegova ljubezen do zemlje ni 
ugasnila. »Spoznal sem, da se de
li človeštvo v dva svetova, v iz-

gel nihče vzeti. Prav tako ne vere L^vTe InTzkorišča0nce:Vp^ 
v boljše življenje. del gine v pohotnem uživanj^ v
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boljše življenje
Te ljudi je poznal Voranc. In razkošju in 

takšni, kakršni so bili, so zaži- brezobzirno
z naslado, ali vsaj 
gleda dol v blato.
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Ko govorimo o bodoči razvojni 
fVM strokovnega Izobraževanja, mi- 

pri tem na nove oblike, novo 
Voi • °' L®"*« zahteva celoten raz- 
sh7 ln naPredek našega gospodar- 
ny,a> vedno popolnejša In moder- 

“jsa proizvodnja. Preveliko širino 
2®, rnoraia, zamenjati ožja speciali- 
stai a’ izobraževanje pa naj bi po- 
Kr*io sestavni del posameznih go- 
Polarskih organizacij, ki bodo iz- 

"oraževale svoje ljudi izkljuCno za 
lastne potrebe.

, Eden resnih znakov uveljavlja- 
“Ja nove smeri izobraževanja Je 
euvonmo tudi ustanovitev gurnar. 

nj?*a oddelka za odrasle pri teh
tni , šoii za kemijo, rudarsko, me- 
aiurško in lesno-industrijsko stro- 

! o. Tu se je pokazalo, kako si lah- 
o neko podjetje, oziroma veja in- 

?„’tri3e najhitreje n najbolje z*, 
gotovi (iovo:j kvalitetne kadre, ki 

»do specir.iizirani za delo v eni 
Sd«U stroki.

Pobudnik za ustanovitev gu- 
narske tehnične šole je tovarna 
suiUijevih izdelkov »Sava« v Kra- 
‘lir. Tu bodo vodili in urejevali 
.*e' kar zadeva razvoj in uspeh 
__lc: vzdrževanje, sredstva, prostori 

uporabili bodo prostore sedanje

Industrijske šole, predavatelji — 
največ bo strokovnjakov Iz samega 
podjetja, za nekatere predmete pa 
sl bodo izposodiVt ' predavatelje s 
tehnične šole v Ljubljani. Šola bo 
vzgajala nov tip tehnika, ki ga teh
nična šola za kemijo glede na svo
jo organizacijo in preveč splošen 
učni načrt ne more dati. Do sedaj 
Je bilo treba kemijskega tehnika

Sole naučiti dela v gumarski stroki, 
razen tega pa se je dogajalo, da so 
absolventi tehnične Sole — ker niso 
bili organsko vezani na tovarno — 
hoteli predvsem dtlo v laborator 
lijih ali pa so celo siliSl drugam. 
Strokovnjaki iz »Save« so skupaj 
s predstavniki tehnične šole in 
predstavniki Zavoda za proučeva
nje izobraževanja odraslih Izdelali 
učni načrt, ki Je povsem prilagojen 
potrebam gumarske industrije. Upo
števali so vse elemente za cim ožjo 
specializacijo, pri tem pa niso za

nemarjali ostalih načel, ki veljajo 
za tehnične šole. Novost so gospo
darski predmeti — organizacija 
proizvodnje, delo z ljudmi, kalku
lacija obračuna v ekonomskih eno. 
tah — ki bi morali priti v sklop 
že obstoječih splt.šmh predmetov 
(slovenščina, družbeno-ekonomsko 
vede) prav na vseh, tudi rednih 
strokovnih šolah. Danes ni dovolj.

da Je tehnik samo tehnik, ampak 
mor biti vsaj v določeni meri se
znanjen tudi z gospodarstvom. Le 
taki strokovnjaki bodo res lahko 
povsem koristni podjetju.

Učni načrt predvideva triletno 
šolanje s popoldanskim poukom. 
Pomembno Je tudi to, da bodo v 
šolo sprejemali samo ljudi, ki že 
imajo daljšo ali Jirajšo praksa. V 
podjetju Je mnogo delavcev, ki že 
opravljajo delo na določenih me
stih, vendar pa njihova strokovna 
izobrazba ni zadovoljiva in zaradi

tega tudi učinvk dela ni tak, kot bi 
lahko bil. V tovarni »Sava« so pre
pričani, da bodo tehniki z dokon
čano gumarsko šolo res taki stro
kovnjaki, l»i bodo znali voditi vso 
organizacijo ter ekonomiko proiz
vodnje.

Poleg podobne šole za čevljar
sko stroko je gumarska tehnična 
šola drugi primer take vrste šole 
pri nas. Zaradi temeljitega in vest
no izdelanega naččta je šola skoraj 
enakovredna šoli višjega tipa.

S tem, da bo gumarska šola v 
celoti v okviru podjetja, je ures
ničeno temeljno načelo novih smer
nic v strokovnem izobraževanju: 
vse sloni na resničnih potrebah in 
zahtevah podjetja. Slušatelji ne bo
do preobremenjeni z nepotrebnimi 
predmeti in se bodo po končanem 
šolanju lahko takoj in uspešno 
vključili v proizvodnjo.

Gumarska šola je prav gotovo 
primer novega tipa strokovne šole, 
ki ustreza vsem zahtevam sodobne
ga izobraževanja in s tem tudi po
trebam sodobne proizvodnje. Samo 
to dejstvo pa dovolj jasno kaže, da 
bodo slej ko prej tudi druge stroko 
industrije marale iti po tej poti.

-m

NOVI TEHNIKI

Za skladnost procesov
s, ^ poslednjem obdobju vse pogosteje govorimo o 
tokovnem izobraževanju, o potrebah industrije po 

v0vih in novih kadrih, o tem, da je obstoječi strokovni 
,0,ski sistem zastaral, da se je v marsičem že preživel, 
vi. Sa bilo treba reformirati. O vsem se je nabralo 
ebko novih in tehtnih misli. Zlasti sindikati so tako 

,e*oč opravili pionirsko delo. Zato vas nameravamo v 
eni in nadaljnjih sestavkih seznaniti z nekaterimi 
snovnimi stališči do reforme strokovnega izobraževanja 

^ Posameznih gospodarskih panogah, o splošnih in po- 
Sem specifičnih problemih ter vam prikazati, kako so 

s? lotile strokovnega izobraževanja nekatere gospodar
no organizacije.

.. Nagrajevanje po delovnem 
hei u združuje proizvajalce —

16 zaradi ustvarjenih sredstev,
. ranih v najrazličnejših skladih, 

ntveč zaradi pestrosti in dina- 
. lenosti procesov, ki vplivajo na 
stvarjanje teh sredstev — in jih 

Un2u.le' v nerazdružljiv sistem 
.»avljavcev. Novi način nagra- 

vanja torej še v vse večji, meri 
^glablja pravice in dolžnosti 

ay vseh proizvajalcev — terja 
na drnci strani noeloblieno

ekon'

dišča, manjša pa naj bi se pri
družila večjim sorodnim podjet
jem ali pa naj bi ustanavljala 
svoje centre v okviru občine in 
to pri delavskih univerzah.

Lahko rečemo, da se proces 
reformiranja strokovnega izobra
ževanja pričenja v trenutku, ko 
si podjetje izdela profile za kon
kretna delovna mesta in preide 
na sistem praktičnega priučeva- 
nja specializiranih industrijskih 
delavcev. Za vsako delovno me
sto bo potrebnih več stopenj izo
braževanja — za nekatera v pod
jetjih, za druga spet v redni šoli 
— prehod z ene stopnje na drugo

na drugi strani poglobljeno 
ovno, splošno, družbeno- 

i, ■•‘ornsko in politično usposob- 
p n°st slehernega člana družbe. 
.Vsem neizbežno je torej, da seoba

delov’
Procesa — nagrajevanje po

izob; nem učinku in strokovno
raževanje — razvijata v po- 

skui medsebojni odvisnosti, 
_ Milosti. In če smo se odločili
vediraVzaPrav nas 3e v t0 Pri'ra?,,, duja našega družbenega 
nap °',a ~~ izpopolnimo sistem 

Smjevanja, potem je neizbežna 
siedica tudi reforma strokov- 

6§a izobraževanja.
. Ce danes razpravljamo o re- 
armi strokovnega izobraževanja, 

Potem s tem še ne mislimo, da bi 
Posedanji sistem povsem in po
polnoma zavrgli, razvrednotili. 
??e’ Prav nasprotno. Reforma 
.rokovnega izobraževanja naj bi 
® odstranila nekatera protislovja 

sedanjem sistemu, približala 
J bi teorijo praksi, odpravila 

®katere pomanjkljivosti, sicer 
P" naj bi gradila na tistih te- 
. oijih, ki so se izkazali tudi v 
uanašnjem času trdni.

Specifična pota v vzgoji 
kadrov

Za sedanjo razvojno stopnjo 
-Panske kovinske industrije, ko 
vmo Prešli iz nekdanje obrtniške 
, širšo industrijsko proizvodnjo, 
z Značilno to, da se srečujemo 
k ^ličnimi tipi proizvodnje, od 

terih vsak zahteva svoje teh- 
ter-16 in ekonomske posebnosti, 
v Povsem specifična pota v 

S°li kadrov. Naš dosedanji si- 
em strokovnega izobraževanja 

, Se je v marsičem tehnično in 
onnmsko preživel. Tehnično 

u -P- ker je še vedno vse preveč 
Vo?e^en v obrtniško plat proiz- 
s, anie, ekonomsko pa zato, ker 
.Prihajata v nasprotja papir- 
,la kvalifikacija in nagrajeva- 
36 Po učinku.

Ze sam razvoj slovenske ko- 
horfke rP^irije. še'bolj pa pre- 
1 a na način nagrajevanja po de- 
ki .am učinku, je razvrednotil 

asično razvrstitev kvalifikacij 
a nekvalificirane, polkvalifici- 

iji16.’ kvalificirane in visokokva- 
^cirane delavce. Ne samo, da ta 
asični kvalifikacijski sistem 

na^mogoča dosledno uveljavitev 
.j- nagrajevanja po delovnem 
,c|nku, temveč hkrati prepre- 
, ale, da bi določili jasne in nove 

ncepte strokovnega izobraževa- 
. la. To občutijo že delavci sami 
n vedno bolj pogosto zahtevajo, 
al tarife za kvalifikacijo zame- 

, lajo tarife za delo, ki veliko 
P1 objektivno odražajo dejan- 

snKi ■ znanie in praktično uspo- 
anljenost posameznika, pri če- 
er pa ne upoštevajo zgolj for- 

nainega naziva. .
Osnova vsega izobraževanja bi 

t ?rala biti osemletka. Sele na 
1 osnovni splošni izobrazbi bi 

‘norali graditi strokovno izobra

ževanje, pa naj že gre to pozneje 
po poti rednega in izrednega šo
lanja v strokovnih šolah ali pa 
po poti priučevanja za konkretna 
delovna mesta. Toda tudi ta ka
snejša strokovna izobrazba ne 
sme biti povsem tehnokratska, 
delavcu ne sme dajati zgolj teh
ničnega znanja.

Začetki reforme so 
v podjetjih

Reforma strokovnega izobra
ževanja v kovinski industriji je 
torej nujna. Toda kje pričeti? Če 
že kdo lahko sproži proces re
formiranja strokovnega izobraže
vanja, potem so to v prvi vrsti 
gospodarske organizacije. Zakon
ska določila, ki z letošnjim letom 
dovoljujejo gospodarskim organi
zacijam, da obdrže v svojih skla
dih za kadre 60 odstotkov, so 
omogočila, da podjetja še v veliko 
večji meri kot doslej poskrbe za 
vzgojo kadrov. Če pa hočemo, da 
bo to izobraževanje smotrno, po
tem je najprej treba ugotoviti 
lastne potrebe — kriterij za to 
je in more biti samo proizvod
nja — za vsako delovno mesto do
ločiti potrebno strokovno, prak
tično, splošno in družbeno-eko
nomsko znanje, izdelati je torej 
treba potrebne profile za povsem 
konkretna delovna mesta. Le te
daj, ko ima podjetje izdelan na
tančen plan potreb po izobraže
vanju, ko ima izdelane profile 
za konkretna delovna mesta, lah
ko preide na sistem praktičnega 
priučevanja.

Tovrstno izobraževanje za 
konkretna delovna mesta, se pra
vi praktično priučevanje, .si mo
rajo urediti gospodarske organi
zacije same. Večja podjetja, z 
več kot 500 delavci, naj bi usta
navljala svoja izobraževalna sre

pa naj bi bil čimbolj neposreden. 
Tako se bo tudi položaj sedanjih 
vajenskih šol in industrijskih šol 
za kovinsko stroko v marsičem 
spremenil in bomo lahko klasični 
pojem vajenca oziroma učenca 
skoraj opustili. Učna doba se bo 
mprala prilagoditi proizvodnim 
zahtevam za določene poklice, 
programi bodo morali temeljiti 
na stvarnih profilih. Gre torej 
za to, da se bodo morale šole kar 
najtesneje povezati z gospodar
skimi organizacijami, če sploh ne 
bodo prešle v sestav izobraževal
nih centrov podjetij, kot je to 
primer v Iskri in Litostroju. Ko
likor pa te šole ne bi mogla pre
vzeti posamezna podjetja, potem 
pa je med njimi nujno čim te
snejše sodelovanje, in sicer tako, 
da bi bil praktični del pouka v 
čimvečji meri v gospodarski or
ganizaciji, po njenih programih, 
medtem ko naj bi šola dajala le 
teoretično znanje. Strokovne šole 
bi morale biti usmerjene v izo
braževanju na različne tipe pro
izvodnje — individualen tip pro
izvodnje, serijski tip, tekoči trak 
in drugi.

Tudi mojstrskim šolam bo po
trebno odrediti pravo mesto v 
reformiranem sistemu strokovne
ga izobraževanja. Le-te naj bi se 
v prihodnje preusmerile v šole za 
visokokvalificirane delavce, ki 
bodo po potrebi sposobni oprav
ljati delo obratovodje ali pa pre
vzeti drugo mesto v neposred
nem in praktičnem vodenju pro
izvodnje.

Tudi navzgor — od tehniške 
srednje šole do višje tehniške in 
visoke tehniške šole — bo moral 
tako redni kot izredni sistem šo
lanja dajati kadre najrazličnejših 
profilov, večje ali manjše specia
lizacije. Zatorej ni moč priča

kovati, da bi bilo šolanje v pri
hodnje »-uniformirano«, temveč 
da se bo izoblikovala vrsta sol za 
kovinsko industrijo s povsem 
specifičnimi učnimi programi, z 
daljšo ali krajšo dobo šolanja, z 
bolj ali manj specializiranim 
znanjem. Pri ,tem seveda ne gre 
za to, da bi znižali raven delav
čevega znanja, da bi ga osiroma
šili in degradirali na stopnjo ro
bota, temveč predvsem za to, da 
bi čimbolj dvignili raven njego
vega specializiranega strokovnega 
in nujno potrebnega splošnega 
znanja.

Premalo pozorna pa sta redni 
kot izredni sistem izobraževanja, 
da bi hkrati ob strokovnem izo
braževanju delavca-proizvajalca 
usposabljala le-tega za čimboljše- 
ga upravljavca. Tudi družbeno
ekonomska vzgoja mora temeljiti 
na praktičnih problemih, rezultatih 
in nasprotjih sistema upravlja
nja, sloneti mora na osnovnih te
meljih našega razvoja. To ni 
predmet, ki ga lahko obdelamo in 
zaključimo, to je dinamičen pro
ces'vzgoje ob številnih praktičnih 
vprašanjih. Torej mora biti tudi 
tu osnova za teorijo vsakdanja 
praksa.

V dveh izobraževalnih
centrih

V kolikšni meri so se te misli 
uresničile v vsakdanjem življe
nju, lahko zasledimo v besedah 
Stanka Cyranskega, vodje izobra
ževalnega centra v Iskri: »Fro- 
izvodhi proces v Iskri zahteva 
približno 80.000 dčlovnih opera
cij, zato je povsem razumljivo, 
da si bomo prizadevali vzgojiti 
predvsem modernega industrij
skega delavca. Le na tistih de
lovnih mestih, kjer je individual
na proizvodnja, ne bomo šli v 
ozko specializacijo. Izdelali smo 
že profile za povsem konkretna 
delovna mesta, skladno z njimi 
pripravljamo program izobraže
vanja. Na najnižji stopnji so tako 
imenovani uvajalni seminarji, 
katere morajo ne glede na stro
kovno usposobljenost obiskovati 
vsi, ki se zaposlijo v tovarni. Tak 
seminar pomeni hkrati že tudi 
praktično usposabljanje. Nasled
nja stopnja je industrijsko kovi
narska šola, katere program bo v 
bodoče prilagojen specifičnostim 
tehnološkega procesa Iskre. Od
delek za odrasle tehniške srednje 
šole že nekaj časa z uspehom 
dela, glede na potrebe po visoko 
strokovnih kadrih pa bomo mo
rali misliti na ustanovitev tehni
ške višje šole.«

Čeprav izobraževalni center v 
mariborski Metalni še ni dokonč
no ' ustanovljen, pa podjetje že 
dalj časa načrtno izobražuje svo
je kadre. Sklad za kadre bo sicer 
v letošnjem letu narasel na pri
bližno 8,000.000 dinarjev, vendar 
bi potrebovali v Metalni približ
no 40,000.000 dinarjev, če bi ho
teli v celoti uresničiti letošnji 
plan izobraževanja. Zato bodo 
morali marsikaj v načrtih opu
stiti, ob tem pa še, obgutno poseči 
v druge sklade. Kljub individual
ni proizvodnji, ki je značilna za 
to gospodarsko organizacijo, 
kljub veliko večjim zahtevam po 
teoretični in splošni izobrazbi de
lavcev v primerjavi s serijsko 
proizvodnjo, pa bo težišče vsega 
izobraževanja prav na seminarjih 
za priučevanje. V letošnjem letu 
bodo izdelali tudi profile kadrov 
za konkretna delovna mesta.

★
Strokovno izobraževanje — od 

priučevanja za konkretna delov
na mesta pa do študija na viso
kih tehniških šolah — mora torej 
sloneti na podrobnih profilih za 
povsem določena delovna mesta 
Le v skladnosti s tem moremo ra
zumeti reformo strokovnega izo
braževanja, kar pa je že stvar 
celotne družbe, njenih novih za
konskih določil in programov.

Bojan Samarin

Muza na mansardi
Amatersko gledališko dejavnost v 

Celju Je spet poživila nova uprizo_ 
ritev, 21. januarja je namreC zaigral 
Delavski oder Svobode Marjana Ma
rinca igro »Muza na mansardi«. Ta 
štiridejanka domaCega avtorja riše 
dvoje mladih usod, ki ju združi za
nesena ljubezen in razdvajajo napač
ne ambicije po uveljavljajnju v sve
tu umetnosti. Marinčeva igra, ki je 
notranje poglobljena, preprosta v 
svojem razpletu, a izpolnjena z ži
vahnimi dialogi in zdravim življenj
skim modrovanjem, Je vsekakor našla 
z uprizoritvijo na celjskem Delav
skem odru sebi primerno zunanjo 
podobo. Čeprav ji ne manjka vedrih 
dovtipov, se resno Joteva eksistenč
nega problema mladih ljudi, ki jih 
napačna življenjska zasnova privede 
do iztirjenja.

Igro je spretno zrežiral mladi Jar« 
Zelinka. Okusno sceno je ob sodelo
vanju režiserja prispeval Mile Korun. 
Igralci — Janja Škorjanc kot vdova 
Ana Gorjan, Hedvika Vršnik in Mira 
Zelinka kot njeni hčeri Cvetka in 
Marija, France Gombač kot igralec 
Mirko Tratar, Tone Planinc v vlogi 
slikarja Ivana ter Angelca Mavec kot 
uradnica Justina — so pokazali lepo 
Igro, za kar jih je nagradi] živahen 
aplavz gledalcev.

Predstava, ki ji brez vsakršnega 
Hvalisanja lahko nadenemo naziv 
kvalitetna, pa gotovo ni zaslužila 
tako slabega obiska. Prazni sedeži v 
dvorani so bili kaj medlo priznanje 
amaterskim prizadevanjem Celjanov 
ter društveni zavesti članov Svobode.

M. S.

Dramatika v občini Ravne
Iz starih lužin Je počasi rasla že

lezarna v Guštanju in v novi Jugi* 
slav ji naglo prerasla v močno žele
zarsko industrijo na Ravnah. V teh 
povojnih letih pa se je tudi naglo 
krepilo kulturno-prosvetno življenje. 
Ravno so postalo industrijsko in kul
turno središče na tem koščku zemljv 
Nova gimnazija, študijska knjižnica, 
tehnični muzej . .

Amaterska dramska dejavnost pa 
je na Ravnah tu in tam vzplamtela, 
dala kvalitetno predstavo, nato pa 
znova ugasnila. Igralci so se sprva 
navduševali ob lepo opremljenem 
pdru, pozneje pa se je v nekatere na
selilo malodušje, »kako naj naša igra 
uspešno konkurira protesionalnemu 
teatru?«

Mežiška dolina pa v tem času ni 
posnemala svojega občinskega sredi
šča. Igrali so od Črne in Mežice vse 
do Kotelj. Tudi na zasilnih odrih in 
v šolskih razredih. Rudarji v Podpeci 
so v zadnjih letih postavili na oder 
celo po štiri premiere v sezoni. Prav 
zdaj pa se je delo dramske družine 
zaustavilo ob neurejenem odru. V 
Lešah so domačini zbrali gradbeni 
material, ga zvozili na bodoče grad
bišče. Toda naprej niso prišli, kajti 
načrtov še vedno niso pripravili in_ 
ženirji »Komuna projekta«.

F I

Igralci Svobode Mežica so se pro- 
savilj z uprizoritvijo Držičevega 
Dunda Maroja In nadvse dostojno 
zastopali slovenske amaterje na hvar
skem festivalu jugoslovanskih amar 
terskih gledališč. Pred Dundom pa so 
za mladi rod pripravili lepo predsta
vo Rdeče kapice.

V Prevaljah je največ sporov za
radi dvorane, ker Je lc-ta hkrati za
točišče kina in društev. Tako so v 
tem kraju pripravili samo Marinčevo 
Komedijo o komediji. Črna je videla 
dve domači premieri: Gorkega dramo 
Vaša Zelcznova in Nušičevo Gospo 
ministrico.

Da bi pospešil razvoj dramatike, 
Je ustanovil občinski Svet Svobod 
posebno komisijo za dramatiko. Ta 
je najprej ocenila vse lanskoletne 
predstavo na kulturnem tednu, da bi 
tako letošnji prireditvi zagotovila kar 
naj višjo kvaliteto. K načrtnemu in 
rednemu delu pa Je komisija pristo
pila pravzaprav šele letos. Strokov
njaki bodo v tej sezoni z nasveti po
magali društvom in aktivno sprem
ljali razvoj dramatike v vsej občini.

Led amatersko dramske dejavno
sti se v ravenski občni počasi taja 
in z vso upravičenostjo lahko upamo, 
da se bodo sadovi načrtnega dela 
kmalu pokazali, K. J

Prav nobenega dvoma ni, da je zagrebški studio 
za risani film priboril jugoslovanskemu filmu svetoven 
sloves. Čeprav brez filmske tradicije — vendar ob 
bogati likovni tradiciji — si ta filmski center posto
poma osvaja dvorano za dvorano. Risanke mladih 
zagrebških umetnikov so našle svoje občinstvo po 
vsem svetu, kajti v njih je nekaj resnično novega, 
kar je last današnjega dne.

10.591 metrov filma
Lanskoletna proizvodnja ateljejev kega filma v Jugoslaviji. Ce pa upo_ 

Zagreb-filma zajema 18 dokumentar- števamo še uspehe teh filmov na 
ni h in 15 risanih filmov, v skupni najrazličnejših filmskih festivalih do- 
dolžini približno 10.591 metrov barv- ma in v tujini, na domačem in 
nega oziroma Crnobelega traku. Ze tujem tržišču, potem se je to filmsko 
samo teh nekaj številk nas potrjuje podjetje gotovo uvrstilo tudi med 
v mišlenju, da je danes Zagreb-film najbolj uspešne domače producente, 
eden najmočnejših producentov krat-

19 prijavljenih filmov
Za prvi jugoslovanski festival do

kumentarnega In kratkega filma, ki 
bo cd 4. do 9. marca letošnjega leta 
v Beogradu, je Zagreb-film pripravil 
izbor 19 filmov. V skupini kratkih 
igranih im dokumentarnih filmov je 
podjetje prijavilo naslednje filme: 
Baltazar na dopustu, Stop, Študen
tovski dnevi. Deklica na Sutjeski, 
Laket kot tak, Turnir kandidatov, 
Od bistva do kosti, Ede iz legende, 
Zgodovina neke oh — ljubezni in

dokumentarni film Nomadi z reke. V 
skupini risanih filmov pa Je Zagreb- 
film prijavil naslednje; Tatvina dra
gulja, Koncert za strojnico, Rep jo 
vstopnica, Vse risbe mesta, Piccolo, 
Zaradi enega Vrožnika, Jajce, Dekli
ca za vse in Mali vlak. Na tem fe
stivalu pa bo Zagreb-film prikazal 
izven konkurence tudi nekaj, na lan
skoletnem puljskem festivalu nagra
jenih filmov.

Nizozemski tisk o jugoslovanskem risanem filmu
Pod naslovom Avantgardlzem v skladu z modernim izrazom, ki pre

risanem rumu je neodvisni amster- vladujo v jugoslovanski grafiki. Prav 
damski časopis »De groene Amster- ta raznolikost pa omogoča, da je moč 
dammer« prinesel v svoji izdaji z dne znotraj posameznega žanra najti sa- 
26. dec. 1959 obsežen članek o našem mostojen izraz in individualnost go- 
rlsancm filmu. Ko pisec članka go- vorice posameznega ustvarjalca risa- 
vori o stilu zagrebškega studia za ri- nega filma. Vse to pa daje naš.m fil- 
sani f:Cm, poudarja predvsem razno- mom svojevrsten mik Pisec zaklju- 
likost žanrov in raznolikost režijsko, čuje svoj članek z informativnim 
likovnih prijemov. Avtor omenjenega pregledom afirmacije jugoslovanske- 
članka pravi, da so likovne rešitve ga risanega* filma v svetu, 
v jugoslovanskem risanem filmu v

i hhi m * i*\*si«*

Na sliki je scena iz nove jugoslovanske risanke Piccolo

Prizor iz risanega filma »Mali vlak«
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Vinca - naš korak 
v »atomsko dobo«

Eksperimentomi redrtor, Id je med desetimi najveSjimi no svetu — Za 20.000 kirijev radioaktiv

nega kobalta letne in še večja uporaba radioaktivnih izotopov — Perspektivni načrt obeta atom-

Da pravijo našemu času »atomska 
doba« ima prav gotovo svoj vzrok in 
pomen. V zgodovini človeštva je bilo 
namreč prav malo dogodkov, ki bi tako 
odločilno vplivali na razvoj vseh pod
ročij industrije, tehnike in znanosti, kot 
je bilo odkritje atomske energije. In če
prav je do danes uporabna atomska zna
nost storila prazaprav šele prve kora

ke, že kaže za naslednja desetletja to
likšne možnosti praktičnega izkorišča
nja, da si brez atomov ne moremo pred
stavljati jutrišnjega sveta.

Uspehi, ki smo jih lani dosegli na 
gospodarskem in tehničnem področju, 
nas že uvrščajo med države, katerih in
dustrija je v koraku z zahtevami sodob
nega časa. Raziskovalno delo v številnih 
inštitutih nam je pri tem__poma^alo pre
broditi prenekatero težavo! M,!rak6 lahko 
zabeležimo vrsto imenitno opravljenih 
znanstvenih in tehničnih nalog, med 
katerimi velja omeniti predvsem iz
gradnjo prvega jugoslovanskega atotn- 
skega reaktorja v Vinci pri Beogradu.

Osemindvajseti december 1959, ko je 
v Vinči začel obratovati naš prvi atom
ski reaktor, je za jugoslovansko znanost 
in uporabno tehniko pomemben mejnik. 
Možnosti, ki jih nudi reaktor našim stro
kovnjakom za atomsko znanost pri nji
hovem vsakodnevnem raziskovalnem 
delu, so neprecenljive in bodo odločilno 
vplivale na naš bodoči tehnični razvoj. 
Tako je reaktor v Vinčni trdna osnova 
za uresničitev teženj, da bi tudi pri nas 
kar najbolj smotrno in v splošno do
brobit izkoristili ogromne množine ener
gije, ki jo skriva danes tako aktualni 
atom.

TRIJE CENTRI JUGOSLOVANSKE 
ATOMISTIKE

Ko smo v prvih povojnih letih prav 
iz osnov začeli graditi lastno industrijo, 
smo obenem postavljali tudi temelje so
dobnega znanstveno-raziskovalnega de
la. Industrija in znanost sta danes tako 
tesno povezani, da druga drugi zago
tavljata hitrejši tempo razvoja. Iz tistih 
časov beležimo tudi ustanovitev naših 
inštitutov za jedrsko znanost (Inštitut 
»Jožef Stefan« v Ljubljani, Inštitut »Ru- 
djer Boško vid« v Zagrebu in Inštitut 
»Boris Kidrič« v Vinči pri Beogradu).

sko elektrarno okoli 1970. leta

Domači znanstveniki so v njih takoj za
čeli s samostojnim raziskovalnim delom, 
ki je prav kmalu rodilo prve sadove in 
dvignilo ugled jugoslovanske atomistike 
v svetu na zavidljivo raven.

Poleg omenjenih treh inštitutov ima 
danes naša država še dva zavoda za ru
darstvo in tehnologijo jedrskih surovin. 
Sodobna raziskovalna oprema pa omo

goča našim znanstvenim delavcem (mi
mogrede povejmo, da jih je v vseh na
ših središčih za atomistiko zaposlenih 
približno 2000), zares uspešno delo na 
številnih področjih sodobne atomske zna
nosti.

Toda kljub prizadevnemu in uspeš
nemu delu domačih strokovnjakov za 
jedrsko fiziko in uporabno atomsko teh
niko, se je vseeno kmalu pokazalo, da 
vsem zahtevam, ki jih narekujejo atom
ska raziskovanja, le ne bomo mogli za
dostiti brez atomskega reaktorja, ki nam 
lahko posreduje osnovna spoznanja ter 
zagotovi potrebni visoko usposobljeni 
kader, ki ga potrebujemo, če nočemo na 
področju praktičnega izkoriščanja ato
mov zaostajati za drugimi državami. Ta
ko smo na osnovi sporazuma o sodelova
nju in medsebojni pomoči pri razvoju 
uporabe atomske energije v miroljubne 
namene, sklenjenega 1956. leta s Sovjet
sko zvezo, začeli graditi naš prvi atom
ski reaktor. Reaktorsko opremo smo do
bili iz Sovjetske Zveze, pri gradnji pa 
so poleg domačih strokovnjakov sodelo
vala tudi številna jugoslovanska podjet
ja, ki so tako dokazala, da lahko z uspe
hom izpolnijo zahteve, kakršne nareku
je moderna znanost industriji današnje
ga dne.

KAJ NAM PRINAŠA ATOM?
Grozeči atomski oblak, ki od 1945. 

leta, ko sta nad japonskima mestoma 
Hirošimo in Nagasaki eksplodirali prvi 
atomski bombi, visi nad glavami člove
štva, vse bolj izginja v nepovrnjeno pre
teklost. Namesto tega pa je upanje, da 
se tragedija z atomsko bombo razbitih 
mest ne bo nikoli ponovila, slehernega 
dne trdnejše.

Uporaba atomske energije v koristne

namene je danes že tako široko Tn zah
tevno področje, da nujno narekuje med
narodno sodelovanje. Atom ne predstav
lja samo neizčrpne energetske zaloge, s 
katero si bo človeštvo v bodočnosti 
zagotovilo nujno potrebno pogonsko 
moč, ampak je obenem tudi dragocen 
pomočnik v industriji, poljedelstvu, 
zdravstvu, znanstveno-raziskovalnih la
boratorijih in na številnih drugih pod
ročjih. Radioaktivni izotopi ■ na primer 
služijo za ugotavljanje kakovosti kovin
skih izdelkov, za merjenje debeline ma
teriala, za zdravljenje raka ter ugotav
ljanje najrazličnejših obolenj, pa za 
vzgojo donosnejših vrst kulturnih rast
lin, za proučevanje presnovnih in dru
gih procesov v živem organizmu in po
dobno. Njihovo uporabnostno področje 
je v resnici tako široko, da predstav
ljajo sila važnega in danes že nenado
mestljivega pomočnika pri izpolnjeva
nju osnovnih človekovih tehničnih pri
zadevanj. Sicer pa — pameten gospodar 
vedno pomisli na jutri! Ce danes še ved
no lahko krijemo energetske potrebe s 
proizvodnjo hidroelektrarn in termo
elektrarn, še ni rečeno, da bo tudi vedno 
tako. Strokovnjaki že za bližnjo prihod
nost napovedujejo, da bodo vodne sile 
in zaloge premoga izčrpane in takrat bo 
atom predstavljal energetski vir, ki nam 
bo lahko zagotovil proizvodnjo energi
je, s tem pa seveda tudi nemoteno ob
ratovanje industrije, prometa in na
daljnji napredek na vseh področjih člo
vekovega udejstvovanja.

VMESNO POGLAVJE O ATOMSKIH 
REAKTORJIH

Atomski reaktor v Vinči šteje med 
tako imenovane eksperimentalne reak
torje, kakršni služijo raziskovalnemu de
lu, šolanju kadrov, najrazličnejšim me
ritvam in proizvodnji radioaktivnih Izo

topov. Poleg takih poznamo tudi ener
getske reaktorje, ki jih uporabljamo 
predvsem za proizvodnjo električne 
energije.

Atomski reaktor je naprava, v kate
ri pod vplivom nevtronov razpadajo 
atomska jedra urana (ali plutonija), pri 
čemer se sproščajo ogromne količine 
toplotne energije. Sestavljen je torej iz 
uranskega goriva, ki je nameščeno v no
tranjosti reaktorske posode. V nasprotju 
z atomsko bombo, pri kateri razpadejo 
atomska jedra ob sproščanju energije 
nekontrolirano, eksplozivno, pa je moč 
verižno reakcijo razpada v atomskem 
reaktorju nadzorovati ter pospešiti ali 
zavreti. V ta namen ima reaktor pose
ben regulacijski sistem, s katerim lahko 
določajo hitrost verižne reakcije. Ker 
razbijajo uranova jedra v reaktorju 
predvsem počasni nevtroni, ima atom
ski reaktor še sistem, ki zmanjša hitrost 
nevtronov in s tem prepreči, da jih ne 
bi vsrkala takšna jedra, ki ne razpade
jo. Medtem ko so regulacijske palice, s 
katerimi določamo hitrost verižne reak
cije po navadi iz kamdija, zavira hitre 
nevtrone grafit ali težka voda.

Možnost cepitve atomskih jeder ob 
sproščanju energije je že na začetku na
šega stoletja napovedal Albert Einstein. 
Toda prej, kot je to znanstvenikom 
uspelo, so morali do potankosti ugoto
viti še vrsto zakonitosti in laboratorij
sko rešiti številne praktične probleme.

Prvi atomski reaktor so zgradili 1942. 
leta Američani in je služil vojaškim na
menom. V povojnih letih pa je število 
reaktorjev hitro naraščalo. Z reaktorsko 
tehniko so se začeli ukvarjati znanstve
niki domala vseh tehnično naprednih 
držav. Med novimi reaktorji, ki so jih 
tako zgradili, niso bili le takšni, ki slu
žijo znanstvenim raziskovanjem, ampak 
tudi reaktorji za proizvodnjo energija 
Prav kmalu, 1954. leta, je začela v So
vjetski Zvezi obratovati tudi prva atom
ska elektrarna na svetu.

REAKTOR V VINCI 
Atomski reaktor, ki smo ga na osno

vi pogodbe s Sovjetsko Zvezo zgradili v

Vinči pri Beogradu, si lahko predstav
ljamo kot 12 metrov visoko aluminija
sto posodo, napolnjeno s težko vodo ter 
v notranjosti obdano z grafitno oblogo. 
Reaktorsko gorivo je uran in z enkrat
nim nabojem reaktor lahko obratuje ne
kaj mesecev brez prekinitve. Ker se pri 
obratovanju reaktorja sprošča nevarno 
radioaktivno sevanje, je obdan z 2,5 m 
debelo betonsko steno in pol metra de
belim slojem vode, ki varujeta pri re
aktorju zaposleno osebje pred radio
aktivnimi žarki.

Delo z reaktorjem je popolnoma 
avtomatizirano in kontrolna plošča, za 
katero nadzorujejo in uravnavajo nje
govo delovanje, ima 180 elektronskih in
strumentov. Hitrost verižne reakcije v 
reaktorju določajo s kadmijevimi pali
cami, ki jih posebna naprava pogreza 
bolj ali manj globoko v reaktor, veriž
no reakcijo samo pa sprožijo s pomoč
jo radijeve-berilijeve ampule, ki pred
stavlja močan začetni izvor nevtronov.

Reaktor, za katerega so dobršen del 
opreme zgradile domače tovarne, ima 
19 pomožnih objektov. Koliko dela je 
zahtevala njegova izgradnja, nam mor
da vsaj delno ponazorijo naslednje šte
vilke: pri gradnji so izkopali 100.000 ku
bičnih metrov zemlje, vgradili 1200 m3 
cementa in 500 ton gradbenega železa, 
cementu so primešali 2400 ton železnih 
opilkov, poleg tega pa so vzidali še 2700 
kubičnih metrov opeke.

Skozi zaščitni betonski plašč reaktof 
ja so speljani kanali, v katerih lahko iz' 
postavijo različne snovi in material® 
nevtronskemu sevanju. Reaktor obratui® 
z močjo 6,5 do 10 milijonov vatov (6>8 
do 10 MW), in v njem se sleherne^ 
dne sprosti v obliki toplote 150.000 kil0" 
vatnih ur energije.

MOŽNOSTI ZA PRIHODNOST
Inštitut »Boris Kidrič« v Vinči j® 

najvažnejša jugoslovanska ustanova 
raziskovanje na področju atomskih zn*' 
nosti. Z novim reaktorjem bo prav g0' 
tovo še razširil svoj raziskovalni pr0" 
gram in prispeval znaten delež k razvo* 
ju naše atomistike. Reaktor bo, kot ž® 
vemo, služil predvsem raziskovalnenri 
delu in šolanju visoko usposobljeni!1 
strokovnjakov za delo na področju ato113' 
ske tehnike in praktične uporabe atom' 
ske energije, obenem pa nam bo zagot°' 
vil zadostno količino radioaktivnih iz0" 
topov.

Uporaba radioaktivnih izotopov 3® 
namreč tudi pri nas že dosegla tolikšen 
obseg, da jih ne moremo več pogrešati' 
Za primer povejmo, da smo samo v lan' 
skem letu z njihovo pomočjo prihranil* 
v industriji 3 milijarde dinarjev. Razen 
v industriji pa uporabljamo radioaktN' 
ne izotope tudi v medicini, poljedelstva 
ter pri znanstvenem laboratorijskem 
delu.

Ker se v reaktorju v Vinči sproži 
velika količina radioaktivnega sevanj3« 
ki je po moči enaka 30 tonam radij3« 
bomo lahko proizvajali toliko radioalt' 
tivnih izotopov, kolikor jih zahtevaj0 
naše potrebe ne samo danes, ampak ta' 
di v bodočih letih. Ce na primer damo v 
reaktor za dobre tri mesece pol kil0" 
grama kobalta, postane pod vplivom se* 
vanja le-ta radioaktiven v tolikšni meri« 
da je po svoji radioaktivni moči enako' 
vreden desetim kilogramom radija. R3' 
dij pa je sila dragocena prvina, ki ž3 
je na vsem svetu le okoli dva kilogr3' 
ma in katerega vrednost so ocenili n3 
približno 40 milijonov dolarjev!

Strokovnjaki si od proizvodnje r3' 
dioaktivnih izotopov zato lahko upr3' 
vičeno obetajo velike koristi. Pravijo, d3 
jih bomo v najkrajšem času začeli up0' 
rahljati v proizvodnji tranzistorjev, r3' 
čunskih strojev, električnih kontrolni^ 
naprav, za konserviranje hrane, pri pr°' 
učevanju rastlinskih obolenj, križanj3 
rastlinskih vrst in še na številnih dru' 
gih področjih.

Reaktor v Vinči, v katerem je ve" 
rižna reakcija razpadanja atomov ura' 
na stekla konec lanskega decembrai 
obeta torej naši atomskih znanosti 13 
prizadevanjem za čim smotrnejše izk°' 
riščanje atomske energije lepe možn°' 
sti nadaljnjega razvoja. Prav v tistik 
dneh, ko je začel obratovati, smo tudi 
sprejeli desetletni perspektivni razvoj 
za delo na področju bodočih atomski3 
raziskovanj. Načrt predvideva, da se bO" 
mo že v bližnji bodočnosti lotili tud1 
gradnje atomskih elektrarn, od katerih 
bo prva začela obratovati okoli leta 1970' 
Raziskovanja v Vinči, kjer imamo sedaj 
reaktor, ki ga uvrščajo med deset naj' 
večjih eksperimentalnih atomskih reak' 
torjev na svetu, nam bo prav gotov0 
omogočil izpolnitev tako zahtevne na
loge. d. k.Vrhovi uranskih palic, ki se spuščajo v telo reaktorja

Sistem za kontrolo uranskih palic

rodnozje nuklearnega reaktorja in helijski sistem
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IV. zimske športne igre Elektrogospodarstva Slovenije so bile na Partizanskem vrhu

Partizanski vrh nad Trbovljami Je bil minulo soboto In ne- med katerimi so bili najštevil- govalci v posameznih disciplinah:
"e*jo premajhen, da bi lahko sprejel vse tiste vnete smučarje In neje zastopani rudarji iz Idrije, tek — ženske: Dežman (Gorje),
niučarke iz slovenskih elektrogospodarskih kolektivov, ki so prišli poleg teh pa so imeli najmoč- moški nad 30 let: Pivk (Boh.),
Ja tekmovat na IV. zimske športne igre Zveze sindikalnih šport- nejša zastopstva SŠA »Elektra- moški pod 30 let: Pišov (Boh.);

“»h aktivov »Elektre«. Več kot 200 tekmovalcev iz vse Slovenije, in gozdarji. veleslalom: Arh (Boh.); tekmo-
•hed njimi tudi gostje iz Hrvatske, so skupno s skrbnimi priredi- Novo zapadli sneg je omogo- valne sani - ženske: Rozman
*eIJi — marljivimi športnimi delavci iz elektrarne Trbovlje in čil uspešno izvedbo, le škoda, da (Boh.); navadne sani — ženske: 
fclektro-Trbovlje — kar največ prispevali za pohvalno oceno teh so brganizatorji s prireditvijo ne- Ličar (BOh.), moški: Piriš (Boh.); 
•hnožičnih delavskih tekmovanj na snegu. koliko preveč hiteli, saj bi bilo dvosedežne sani: Sodja-Gašper

, ,_T' X oonn T,- , , lahko število nastopajočih sicer (Boh.).Med posameznimi kolektivi — vak (ELES) 23,02, lija (Telekomu- ge znatno večje IfREMI
stnrT-,8.0 se najbolj izkazali za- nikacije) 23,16, Orel (Telekomu- Tekmovali so v tekih, alpskih »KliNJ

upniki Telekomunikacij, ki so nikacije) 23,52, Grušovnik (TE disciplinah in skokih na 30-metr- V okviru tekem, ki jih je pri- 
« drugič zapovrstjo zmagali v Šoštanj) 23,54; članice: Strmšnik ski skakalnici Med posamezniki redil občinski sindikalni svet 
«ipni konkurenci. Za ponoven (TE Trbovlje) 15,17, Resnik so bili najboljši: Vončina, Žagar, Kranj, so tekmovali tudi v san-

dovr na Partizanskem vrhu so (ELES) 16,25, Pelicon (Elektro Ce- Tratnik in Malija Franko. kanju s Smarjetne gore. Nasto-
°hui lep pokal republiškega od- Ije) 18,01, Germ (Elektro Mari- Zmagovalci v posameznih di- pilo je 64 tekmovalcev iz devetih 
°ra sindikata kovinarjev. bor-okolica) 19,01, Stupar (Elektro scipiinah- teki - člani: Erjavec, kranjskih podjetij. Med ekipami

t , Vec kot 200 tekmovalcev in Ljubljana-mesto) 20,51, Ponikvar miadinci: Vončina- veleslalom in je zmagala Iskra pred Kovinar-
ča [Ovalk se Je pomerilo v smu- (ELES) 22,14; starejši člani: Pri- siaiom _ čiani; žagar, mladinci: jem in Tiskanino, v posameznih
arskem teku in veleslalomu, stavec (Elektro Žirovnica) 10,52, Tratnik (vsi Idrija); skoki - čla- disciplinah pa so bili najboljši:

.roge so bile izredno težavne, ne- Legvart (Elektro Maribor-okolica) nl: Franko mladinci: Kolenc člani (tekmovalne sani): Žun; na-
aJ tudi zaradi nenadne odjuge, 11,30, Vengust (Telekomunikacije) (oba Lokve)’ V moštveni razvr- vadne sani: Tišler; ženske: Bevc. 

" ko da so terjale od vseh nasto- 12,10, Lorbek (TE Šoštanj) 12,35, stitvi je zmagai Rudnik Idrija,
kar Precejšnje znanje in Petrovič (Elektro Maribor-okoli- sledijo sgA -Elektra«, gozdarji ' KROPA

Jdnaštvo. V veleslalomu ie tek- ca) 13.31. Benčina (Elektronrenos) imv/i n

26

kaj _ ___ 
o da so te 
očih kaj: i

-"‘.aštvo. V veleslalomu je tek- ca) 13,31, Benčina (Elektroprenos) ;n drugi, 
jhovalo 109 smučarjev, v teku pa 14,23; ekipno: Telekomunikacije ° '

Aipska proga je bila dolga 69,39, TE Trbovlje 73,47, TE Šo- 
-00 m z višinsko razliko 120 m štanj 77,18 itd.

razredni obeh. Pr'?h • Veleslalom, člani - I. ra-azredov) ter 700 m z višinsko__„_____•„ ^« rn,

BOHINJ Sankaške tekme, ki sta jih pri
redila sindikalna podružnica Pla- 

Zelo množično je bilo tridnev- mena in domači Partizan, so bile 
no medobratno tekmovanje le- lep dogodek za Kropo. Ob progi 
snoindustrijskega podjetja -Bled-" in na cilju se je zbralo mnogo

e)še člane in članice. Proge za 
Pa so bile dolge 5,4 km za 

‘ane, 3 km pa za članice in sta- 
re5še člane.

je nastopilo 169 tekmovalcev in zdravljali tekmovalce. Najuspeš- 
tekmovalk. Pokal je osvojil le- nejši so bili — člani do 35 let: 
sno-industrijski obrat »Tomaž Mohorčič; nad 35 let: Rajgel; 

tt”Godec« iz Bohinjske Bistrice s oblarskesani:Kordež;tekmoval- 
rFekir^ Ži- 337 točkami pred ekipo iz Gorij, ne sani: Peternelj, članice: Pra- 

>” Z«..- protnlk.

(TE Trbovlje) 50,1, Strgaršek (TE 
Trbovlje) 52,3, Trotovšek (TE Tr
bovlje) 66,8, Kern (ELES) 69,6;

IZIDI
bn*— člani: Okorn (Jam- rovnica) 55,3, Gologranc (EleKtro 
(Tbi’ rrnuČe’ g.ost) 21>18’ Leparčič slovenj Gradec) 56,5, Lenarčič 

skomnikacije) 22,31, inž. No- (Telekomunikacije) 58,4, Pokoren
(Elektroprenos) 59,9, Povalaj (Te
lekomunikacije) 60,6; starejši čla
ni: Gologranc (Elektro Slovenj 
Gradec) 34,2, Straser (Elektro 
Slovenj Gradec) 36,0, Vengust 
(Telekomunikacije) 36,2; članice: 
Pelicon (Elektro Celje) 105,3, So
lar (Elektroprojekt) 130,0; ekipno: 
Telekomunikacije 173,6, Elektro 
Slovenj Gradec 202,5, Elektropro
jekt 204,7.

58, 59, smuk... Ugodne snežne razmere so minuli teden povsod 
izkoristili za smučarske in sankaške tekme. Največ veselja je sneg 
seveda sprožil med najmlajšimi, ki so z vso resnostjo posnemali 
izkušene mojstre'te zvrsti. Izkazalo pa se je tudi mnogo delovnih 

kolektivov, ki so priredili uspele tekme na snegu.

ZASLUŽENO PRIZNANJE
Monter mestne sekcije TT v 

Ljubljani Ivan TRNOVŠEK je 
bil na občnem zboru PD PTT 
Ljubljana precej presenečen, 
ko je moral nenadoma pred de
lovno predsedstvo. Društveni 
upravni odbor ga je ob tej pri
ložnosti nagradil kot tisočega 
člana društva.

Posebnega častnega prizna- 
nja so bili deležni še štirje čla- 
ni ki so v letu 1959 prehodili 
slovensko planinsko transver
zalo, in sicer tovariši ZABEL,
Kobilica, zavodnik in 

iMRAK. (h)

Po tekmovanju smo zaprosili 
tehničnega referenta ZSSA Elek- 
tre tovariša Milovana Mihorka za 
kratko izjavo o letošnjih igrah.

»Trboveljski prireditelji so se 
na vso moč potrudili, da so iz
vedli celotna tekmovanja v sploš-

'KJ%
dve društvi in pet šol imajo v Ravnah samo eno tesno telo

vadnico v stari stavbi partizanskega doma

OBISK V RAVNAH - OBISK V RAVNAH - OBISK V RAVNAH - OBISK V RAVNAH - OBISK V RAVNAH

OBJEKTI-BOLEčATO
V Ravnah je danes manj telesnovzgojnih objektov kot pred vojno, čeprav se je prebivalstvo povečalo

V Ravnah na Koroškem, tem velikem železarskem središču, Po vojni so Ravne dobile dve Nič bolje ni s telovadišči. Na 
se že vrsto let uspešno uveljavljajo športniki »Fužinarja«. Kdo šolski poslopji - stavbo indu- nekdanjem igrišču osnovne šole
ne pozna olimpijca Robača, znanega smučarskega tekača? In mla- ^^rSadmce. kSko telovadišče je°“e pred' v£
dinca Bauceja, ki je lani presenetil vse strokovnjake s prvim ^ ^ se ^ močno let- prerezala cesta
mestom na državnem prvenstvu v tekih? Ali pa športne družine razveselili ob novici (ki smo jo _ Tudi edinega rokometnega
Fanedlovih, kjer je doma precej pokalov, ki so si jih znani smu- zabeiežni tudi v našem listu), da igrišča, mi je pripovedoval zna-
čarji priborili za prva mesta na republiških in državnih prven- bodo že lansko jesen pričeli v, nec, ne bi smeli uporabljati. Že
stvih? Razen smučarjev se v tem kraju marljivo udejstvujejo tudi Ravnah graditi ob šoli sodobno dve leti imamo prepoved igranja, 
odbojkarji, rokometaši, kegljači, igralci namiznega tenisa, nogo- telovadnico, ki bi bila Ravnam Nad igriščem je namreč napeljan 
metaši in še drugi športniki, vrh tega pa še telovadci v »Parti- več kot potrebna. Vendar pa se vod z visoko napetostjo in je zato 
zanu«, strelci, planinci itd. je okoli te prepotrebne gradnje zadrževanje na igrišču smrtno

pričelo spet nekaj »zapletati«, nevarno.
Toda uspehi, ki jih dosegajo Toda stadion ni edina boleča Tako so vsaj povedali telesno- — No, ta je pa dobra, sem se 

ravenski športniki, so le ena plat točka ravenske telesne kulture, vzgojni delavci, ki nestrpno ča- začudil. Mar je res tako težko in 
kolajne, namreč sončna. Precej Nič bolje ali še slabše je glede kajo na ta objekt. Menda so spet tako drago prestaviti vod z vi- 
slabše pa je v Ravnah glede ob- telovadnic. „ »problem« - denarna sredstva, soko napetostjo?
jektov. Pravzaprav je kar čudno, Pred vojno je štel Guštanj - Vsekakor bi bilo prav, da bi se Odgovor znanca me je še bolj 
da so doslej v Ravnah dosegli današnje Ravne - okoli 2000 odločujoči činitelji najresneje za- začudil. Seveda ni težko, mi je 
toliko uspehov spričo občutnega prebivalcev. Železarna je zapo- vzeli za to gradnjo in letos telo- pojasnjeval. Že dayno je bilo 
pomanjkanja naprav in prostorov slovala le kakih 300 delavcev, vadnico spravili pod streho, tako sklenjeno, da bodo vod preložili, 
za telesno vzgojo. Danes dela v Železarni njad 2000 da bi jo naslednje leto že lahko Vendar je trenutno vod še na

> . delavcev, R^vne pa štejejo več predali namenu. starem mestu. Menda ga prestav-
Pred nekaj leti — menda je kot gooo prebjvaicev, predvojni Kako pa je v Ravnah z osta- Ijajo že dve leti...

bilo leta 1955 - sem si v Ravnah Guštanj je imel dve telovadnici limi objekti?
ogledoval prostor, ki so ga pred- _ bjv§j orlovsko in sokolsko. Da- Letni bazen je poleti že davno Problem prostorov in objek-
videh za gradnjo sodobnega sta- nes jmaj0 telovadci, športniki 'in pretesen, saj je bil, prav tako tov je na Ravnah nedvomno
diona. Navdušeni športni delavci vsa goi0obVezna mladina na vo- kot telovadnica, zgrajen pred močno pereč. Tega se prav dobro 
so mi pokazali načrte, potem pa jj0 je ge st;ai.0 sokolsko telovad- vojno. Menda je dolg le 25 m, zavedajo tudi športni delavci. Oddeiah: __________3___4: J____  _______ ir___x..j_______________'-.U ---------------------------- ---------------------------nico, sedanji dom »Partizana«. V zato ni čudno, da je ob vročih čimprejšnje izgradnje novih ob-

SMUCARSKA RAZPISA
CELJE — Sindikalna podruž- 

/rCa časopisnega podjetja »Celj- 
“k1 tisk« bo letos organizator tra- 
'ciooalnlh smučarskih tekem 

Sfafičarjev m papirničarjev Slo- 
Tekmovanje so razpisali 

J3- in 14. februar na terenih 
“Celjski koči. Letošnjih iger se 

Z0?0 prvič udeležili tudi kolek- 
j Papirničarjev, ki imajo sedaj 

grafičarji skupno sindikalno or- 
“^“izacijo. Za tekme je med vse- 
, kolektivi v Sloveniji mnogo 
2arhmanja.

Ljubljana. - občinski sin-
™kalni svet Ljubljana-Siška je za 
L t- m. razpisal smučarsko tek- 

movanje v tekih za člane Ijub- 
janskih sindikalnih podružnic.

no zadovoljstvo. Prav zategadelj 
je tekmovanje, doslej .najbolj 
množično te vrste pri nas, odlič
no uspelo tako po organizacijski 
kot po športni plati.«

*

Prihodnje — pete — zimske 
športne igre elektrogospodarskih 
kolektivov LRS bodo bržkone 
priredile Telekomunikacije.
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LOKVE

Na znanih smučarskih terenih 
Lokve nad Novo Gorico so se v 
soboto in nedeljo zbrali najboljši 
smučarji Goriške na prvenstvu 
okrajnega sindikalnega sveta Go
rica.

Kljub prvemu snegu se je na 
startu zbralo okoli 70 smučarjev,

dejali:
— Zdaj še ni dosti videti. To- tesni dvorani (15 X 8 m) se dre- dnevih v njem precejšnja gneča, jektov je odvisna nadaljnja po

da pridite prihodnje leto! Takrat nja od jutra do večera vse »kar Kaj pa igrišča? Včasih jih je spešena rast množične in kvali-
bo stadion že zgrajen... leze in gre«. Tega pa je kar pre- bilo v Ravnah na pretek. Skoraj tetne telesne vzgoje v tem kraju.

Od takrat je minilo že več let. cej: društvo »Partizan«, vse sek- ob vsaki hiši na Čečovju je bilo Zato se morajo vsi športniki in
Ravenski stadion pa še vedno ni cije ŠD »Fužinar«, nadalje dve skromno odbojkarsko igrišče, športni činitelji — od sveta za
spremenil svoje podobe, saj je še osemletki, gimnazija, pa še in- Zdaj jih ni več. Umakniti so se telesno kulturo do društev in šol
skoraj tak, kot je bil pred mno- dustrijska in vajenska šola. morala novim stanovanjskim blo- — združiti v močno in enotno
gimi leti. Skratka — dve močni društvi in 5 kom in nasadom. Zdaj imajo v fronto, ki ho odločno vztrajala

— Tovarna se je prehitro ši- *ob Najmanj 1000 fizkulturnikov Ravnah le eno samo odbojkarsko na tem, da pride gradnja novih
rila mi je dejal neki znanec. In in dobrih 1800 šolske mladine. . igrišče. objektov v »prvi plan«. L P.
še je dodal, da je morala zato 
Železarna, ki je v Ravnah glavni 
nosilec proizvodnje, večji del 
razpoložljivih sredstev investirati 
v pospešeno stanovanjsko izgrad
njo. Vsekakor je pravilno, da je 
Železarna poskrbela predvsem za 
stanovanja delavcev. A vendar 
se človek ne more ubraniti misli, 
da bi tam, kjer so v stanovanjsko 
izgradnjo vložili težke milijone, 
da, morda celo milijarde, ven
darle lahko našli vsaj nekaj 
skromnih milijonov za najnuj
nejša dela na stadionu.

ZAPISEK Z OBČNEGA ZBORA PD PTT T TUBI JANA

VEČ KOT TISOČ GUNOV

OHO, zares lepo. Odkar imajo 
beograjska hokejska moštva 
možnost vadbe na domačem 
umetnem ledu, v tekmah z Ljub
ljančani navadno potegnejo 
krajši konec. In to celo tedaj, 
kadar so srečanja na Tašmajda- 
nu ali na Jesenicah. V Ljubljani 
Pa jih tako ni, ker se led že ob 
sami napovedi tekme — raztopi. 
Prav zaradi takega razvoja do
godkov pa je v zadnjem času na
stal velik preplah v vrstah — HK 
Ljubljane. »Zelenim« se namreč 
že za to jesen obeta otvoritev 
umetnega drsališča in sedaj so 
Povsem iz sebe ob sami misli, da

bi tudi oni utegnili stopiti po po
ti Beograjčanov. Kajti, kdo bo 
tedaj vicešampion?

AHA, nova moda. Z letnico 
1960 se je spremenil tudi okus. 
Do nedavnega smo se navduše
vali nad kraškim teranom, sedaj 
nam pa zmeraj nova preseneče
nja pripravlja — kranjski Teran. 
Ta mladi namiznoteniški igralec 
deluje namreč prav tako hitro 
kot njegov vinski soimenjak. Sa
mo pogledaš ga in že si pod mi
zo — namiznoteniško seveda ... 
Drugo mesto na zveznem turnir
ju v Sarajevu (pred Vogrincem, 
Markovičem in Hrbudom) je do
kaz za našo trditev!

OHO, nikar no — tdko zame
njavo! Zaradi nje si bosta v laseh 
brata Pavšiča — po vrnitvi s tra

dicionalnih smučarskih tekem za 
Pokal Kurikkala a Nemčiji. Tam
kaj je bil Cveto izvrsten (drugi 
med vsemi srednjeevropskimi 
smučarskimi tekači, večina slo
venskih časnikov pa je ta uspeh 
pripisala bratu Janezu. Se vsa 
sreča, da sta Cveto in Janez bra
ta — kajti kaj bi šele bilo, če lepi 
plasma ne bi ostal vsaj v — dru
žini ...

AHA in še — matematika. S 
to so ponekod zares skregani. 
Tako smo v »Delu« lahko brali 
črno na belem, da je od Scopoli- 
jevega prvenstvenega pristopa na 
Grintovec (1759) lani minilo toč
no sto let, isti časnik pa je za 
zimske olimpijske igre v Squaw 
Vallegu napovedal tudi moško 
smučarsko štafeto 4X15 km. Se
veda — tiskarski škrat. Ta je na 
poti tudi v najhujšem mrazu ...

Malo je planinskih društev v 
Sloveniji, ki bi se lahko pohvalila 
s tako vzornim in pestrim delom 
kakor pa prav planinsko društvo 
PTT Ljubljana. Letni obračun te 
osrednje poštarske planinske eno
te s podružnicami po vsej repub
liki pred dnevi v Ljubljani je sa
mo še potrdil to naše prepričanje. 
Te laskave ocene si ni zaslužilo 
zgolj z nekaterimi uspelimi pla
ninskimi manifestacijami, mar
več še posebno s čvrstim društ
venim življenjem. Med njimi 
namreč ni nikogar, ki ne bi bil 
voljan delati in vsestransko po
magati razgledanemu in marlji
vemu vodstvu. To se je kar naj
lepše pokazalo pri treh letošnjih 
največjih akcijah zveznega po
mena: VIL zbora poštarjev-pla- 
nincev iz vse Jugoslavije prve dni 
maja v Aljaževem domu v Vratih 
(levji delež za brezhibno organi
zacijo moramo pripisati predsed
niku prireditvenega odbora Ivanu 
Zablu), dalje tridnevnega zvez
nega partizanskega marša čez 
Kamniške planine sredi poletja 
ter naposled še pristno planin
sko srečanje z mariborskimi gor- 
niki-poštarji na Uršlji gori.

Te prireditve je PD PTT 
Ljubljana izvedlo v splošno za
dovoljstvo, obenem pa je imelo še 
samo mnogo koristi. Celotno 
članstvo, zlasti pa še mladina — 
prav to so izrecno poudarili na 
občnem zboru — je z njimi in pa 
z dobro pripravljenimi izleti po
seglo kratko in malo v jedro 
društvenega in splošnega dogaja
nja med poštarji. Sprva razme
roma majhen kolektiv se je or
ganizacijsko krepil še naprej, ne
kaj tudi zaradi materialnih do
brin, ki jih je nudil vpis v druš
tvo (skrb za opremo in ceneno, 
udobno bivanje v poštarski koči 
na Vršiču, ipd.). Posebna pozor
nost je seveda zmeraj veljala 
mladini (sklad iz dobička na Vr
šiču), ki je — razumljivo — tudi 
najbolj pomnožila in razgibala 
društvene vrste. Zato je tudi šte
vilo članstva letor že tolikšno, da 
je preseglo številko 1000!

Poštarji-planinci pa sami pra
vijo, da bi bilo med njimi še več 
rednih obiskovalcev planin, če 
jih delovni čas ob sobotah in ne
deljah ne bi tako močno prikoval 
na službena mesta. Tako pa se

morajo zaradi neugodnega služ
benega časa ob teh dnevih često
krat odreči prijetnemu weeken- 
du, oddihu in razvedrilu v plani
nah. Že zdaj pa je na primer 
vsak drugi delavec-poštar v 
Ljubljani član planinskega druš
tva PTT. Vse pisano delo, pa 
ustanovitev treh nadaljnjih no
vih podružnic v Ljubljani, No
vem mestu in industrijski šoli 
PTT ter načrtna propaganda 
(kvalitetna predavanja z več ko 
200 obiskovalci, izložbena oken
ca, itd.) je društvu seveda poma
galo do tega, da je po številu 
članstva — 1036 — sedmo najmoč
nejše planinsko društvo v Slove
niji.

Po poročilih predsednika Jo
žeta Dobnika, tajnice Vide Štu
cin, blagajničarke Marice Bivic, 
gospodarja Maksa Skribeja, pred
sednika mladinskega odseka Ste
fana Tepeža in predsednika nad
zornega odbora Sandija Žižmun- 
da in daljši plodni razpravi je 
članstvo naposled izvolilo še novo 
društveno vodstvo, kateremu bo 
še naprej načeloval prizadevni 
predsednik Jože Dobnik.

<u)
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Kakih sto korakov sta šla po gozdu, 
nato pa sta zavila na polje, vendar sta ho
dila vedno blizu prvih dreves.

Veter je piha , kdaj pa kdaj sta čutila 
deževno kapljico na obrazu, potem pa se je 
vlilo. Kmalu sta b ;a oba mokra.

Ko sta priš a na vzpetino, sta opazila 
v daljavi kakih pet ali šest ki'ometrov 
žarnice, ki so v temi migotale kot drobne 
iskre.

To je bil Buljuk, mestece, z žico m 
strelskimi jarki obdano, še iz časov, ko so 
ga partizani nekajkrat napadli. Po logar- 
jevem opisu je bila hiša starega Blaža, deda 
lepe učiteljice, tostran bodeče žice, kak h 
sto osemdeset metrov od prvega strelskega 
jarka. 2ica je bila speljana po položenem 
pobočju zraven starega pokopališča, koder 
sta morala Iso in Grujo mimo.

Gozd se je izgubljal v temi.
Lezla sta čez njive, opletala po mokri tra

vi in kdaj pa kdaj zagazila do gležnjev v 
kro, nedavno zorano zemljo.

Nevihta je popustila, tudi veter se Je une- • 
sel, to pa ni bilo všeč partizanoma, ki sta 
Čutila, da je gibanje v tišini mnogo bolj ne
varno kot v vetru. Nista se bala, pogumno 
sta stopala proti cilju.

Nenadoma sta opazila na levi močno luč. 
Zdelo se jima je, kakor da hoče prav njiju 
obsijali in ju odkriti. Bližala so se štiri so
vražna vozila. Očitno se jim je mudilo v 
mesto.

»Blizu ceste sva, Grujo,« je tiho rekel Iso. 
•Leziva, sicer »naju bodo opazili!« Stisnila sta 
se h grmu, ki je očitno označeval mejo med 
dvema njivama.

Nekaj minut je trajalo, preden so pripe
ljala vozila tako blizu mimo njiju, da bi lahko 
vrgel kamen vanje.

Iso se je medtem razgledoval po terenu. 
Iskal je najugodnejšo možnost, da bi prišel 
do cilja. Videl je, da bo treba mimo treh hiš 
in da je šele četrta Blaževa. Avtomobilske 
luči so natanko začrtale smer ceste. Iso je 
sklenil, da bo najbolje, če ne pride preblizu.

Zabredla sta v krompirlšče In s težavo 
lezla dalje. Zdelo se jima je, da je krompir
jeva njiva vsaj kilometer dolga. Kar naprej 
sta se zaletavala v kune prsti.

Obstala sta pri lešeni ograji. Iso je po
gledal na uro.

»Koliko?« mu je Grujo zašepetal na uho.
»Manjka dvajset do štirih,« se Je Iso 

obrnili k njemu.
»Dvajset do štirih?« se je zdrznil Grujo. 

»Pri priči morava dirjati nazaj, ali pa ... Ali 
pa ne vem, kaj bo z nama.«

»Kar bo s teboj, bo tudi z menoj! Zdaj ne 
bova šla nazaj.«

Nenadoma je zarenčal in zalajal pes, ki 
je vlekel kolesce po žici. V trenutku se je 
znašel tik pred njima in hripavo lajal. Iso se 
je spomnil preizkušenega pripomočka. Segel 
je v torbico in privlekel na dan kos sira, po
mešanega z voskom. Kepo je vrgel psu, ki 
jo je zgrabil in takoj začel gristi. Kdaj pa 
kdaj je še zarenčal.

Potem druga nevšečnost. Po cesti je ko
rakala enota sovražnih vojakov, ki so od ne
kod prihajali v mesto. Nič hudega bi ne bilo, 
če se ne bi ustavili prav pred hišo. Italijani 
so bili Po cesti so svetili z žepnimi bate
rijami. žlobudrali kot kavke In — nazadnje 
le nadaljevali pot.

Partizana sta ležala drug ob drugem za 
ograjo.

»Iso, kaj misliš? Ce bi prišli sem ...« Je 
zamrmral Grujo in vstal. »T$ bi se nesla čez
te njive!«

»Kaj bi razmišljala o tem? Zaradi naju 
se niso ustavili. Tebi bi nemara ne bilo všeč, 
če bi bil še ob zori tu. kaj? Strah te je . .«

»Prav gotovo ne bolj kot tebe, prisegam 
na zvezdo Danico. Ta učiteljica bo pa draga,« 
je zašepetal zaskrbljeni Grujo.

»Daj, nehaj že! Zdaj mi ni za tak pogo
vor. Giej, štiri Je ura, pa sva še vedno tu. 
Vzemi kapo, vzemi torbo, pa za menoj!« je 
ukazal Iso.

»Moral bi reči, naj vzamem glavo, ker 
bi bilo tako bolj prav,« je rekel spremlje
valec.

Obveščevalec je molčal. Se vedno je raz- 
mišl.iHl, kako bo začel.

Moral se je vzpeti ob zidu, da je dosegel 
okno, ki je bilo dokaj visoko. Potrkal je na 
šipo. Nihče se ni oglasil. Se enkrat se je izteg
nil ob zidu in potrkal močneje.

»Kdo pa ief* je slišal zenski glas.
»Patrulja!« Je odgovoril Iso.
»Patrulja? Fn kaj želite?« je ponovil isti 

glas.
»Rada bi v hišo — gospodična!« je odgovo

ril Iso. Le malo je manjkalo, pa bi bil rekel 
»tovarišica*.

»In zakaj? Ce bi radi kaj vprašali, lahko 
tudi od zunaj!« je povedal zenski glas skozi 
zaprto okno.

»Morava v hišo. Tako se ne moremo pogo
varjati!« je rekel Iso obrazu, ki ga je opazil za 
okensko šipo.

Grujo je kar gorel od nestrpnosti. V skrbeh 
je bil, ker je tovariš očitno preglasno govoril. 
Vrtel se je, se oziral na vse strani in prisluško
val. Brzostrelko jc držal v roki. Kazalec je bil 
tik pri petelinu. Grujo bi pritisnil, brž ko bi 
opazil kaj sumljivega. Sovražnik je tako blizu, 
je razmišljal, ta norec pa vpije, naravnost tuli, 
kakor da se mu je zmešalo in kot bi ne vedel, 
kje je. Grujo ni niti slišal, kaj se Iso pogo
varja z učiteljico, tako prizadevno je oprezoval 
na vse strani. Srce mu je tolklo nekje tik pod 
vratom, dihal je naglo, sunkovito. Gorel je po 
vsem telesu, ves rdeč je bil v obraz.

Ni vedel, kaj se dogaja pri oknu, slišal je 
le Isa, ki mu je rekel čez čas: »Pojdi' za me
noj!« Potegnil ga jc za rokav. V naslednjem 
trenutku je ves zmeden stal pred dekletom, ki 
se je resno držala. Nobene, ni zinil, niti dober 
večer ni rekel. Še vedno se je trndil, da bi 
spet ujel sapo, ki mu je začelo nohajnti, ter se 
umiril in si opomogel. Pa ni oilo iz strahu, 
nasprotno, Grujo je bil zelo hraber, vendar je 
živčna nupetost opravila svoje. Pogledal je Iso 
in videl, da ni gologlav. Tudi sam je segel v 
žep po titovko, si jo dal na glavo in hkrati 
izgovoril »dober večer«, kakor je bil njegov 
tovariš že zdavnaj storil.

Dekle je stala kot kamnit steber. Svečo je 
držal v roki in strmela v peterokraki zvezdi na 
partizanskih 'čepicah. Po mučnem premoru je 
nazadnje le spregovorila:

»Zakaj ne govorita? Saj sta partizana!«
»Partizana, partizana!« sta odgovorila kot v 

en glos in prikimala. Iso je nadaljeval:
»Nisva provokatorja, ne bojte se!«
Iz druge sobe se je oglasil stari Blaž:
»Anka, kaj pa je? Kaj hočejo?«
»Patrulja, dedek. Nekaj vprašujeta . . .«
»Patrulja, praviš? Kaj že spet hočejo? Le 

kaj iščejo ponoči . . .«
Gospodar je bil jezen.
»Ne ra/.bnrjnj se, kar leži in počivaj! Se 

bom že pogovorila z njima,« je rekla vnukinja 
skozi priprta vrata in se obrnila k partiza
noma.

Iso
zmedena . .
Česa takega nista pričakovala. Medtem ko je 
Anka govorila z de.dom, sta se spogledala.

Mislila sta: Kaj bo zdaj? Iso se je odločil, da 
bo začel kar naravnost. Iz izkušenj je vedel, 
da mu bo tako najprej uspelo.

»Pričakujeva tvojo pomoč!« se je obrnil k 
dekletu.

»Mojo pomoč?« se je začudila učiteljica in 
še bolj razprla velike, lepe oči. »Ali ne vesta, 
da bom imela zaradi vajinega obiska težave? 
Ali vesta, kaj delata?«

Zvišala je glas in lahno nagnila glavo. Gle
dala je zdaj enega, zdaj drugega.

»Vse to veva,« ji je odgovoril Iso, »zave
dava se, kaj delava. Nisva niti slepa niti gluha, 
pa tudi neumna ne. Za lastno glavo prav tako 
skrbiva kot vsakdo drug zn svojo. Ce pa mo
ram dati glavo za domovino, da v njej ne bo 
več morilske vojne med brati in drugega zla, 
ki ga je prinesla vojna, jo bom dal. Ne bojim 

za življenje. Sužnji, nočemo biti, tudi tuji

»Kaj bi se razburjal? Udobno si uredi in se 
odpočij kot človek.«

Iso se je zleknil po tleh in si dal nahrbtnik 
pod glavo.

»Kaj vse še bo, pri zvezdi Danici! Zdaj lah
ko stori z nama. kar jo je volja,« je vzdihoval 
Grajo ter hodi! po sobi gor in dol. Nazadnje 
je tudi sam odložil opremo in legel.

»Tako, Grujo, tako,« je rekel Iso. »Kar je, 
je, kaj bi sc grizel! Lahko mi verjameš, da 
tudi sam nisem ravnodušen, kakor se reče, 
vendar vem, da nas učiteljica ne sovraži in da 
se bo vse dobro končalo.«

Pa sta le oba dvignila glavo in pogledala 
proti vratom, ki so se počasi odprla. Njuni prsti 
so že otipali brzostrelki. Učiteljica je vstopila.

»Mokra sta. Tu imata koce, pa se zavijta,« 
je tiho rekla in spet šla.

»Hvala,« sta odgovorila oba hkrati.
Brž ko so se vrata zaprla, je Grujo spet 

začel:
»Beden tak počitek in spanje! To bo trajalo 

ves dan Kot zajca sva . . .«
»Da. da, Grujo. Zajec biti ni lahko. Zdi se 

mi, da sem ti to že nekoč povedal. Pravijo, da 
ta revček celo med spanjem striže z uhlji.«

Nekaj časa sta se še menila, potem pa sta 
zaspala pod toplo odejo. . .

Skupina italijanskih vojakov Je šla mimo 
hiše in zavila po blatni vaški stezi. Dva izmed 
njih sta se zadržala pri ograji, Ankica ju je 
zaskrbljeno gledala. Kar naprej je mislili

svoja nenapovedana gosta. Oddahnila se je, 
je videla, da Italijani odhajajo. ,

»Ali je patrulja odšla? se je oglasil »1® 
Blaž.

»Da, odšla je!«
»Ali je že dan?« je spraševal ded.
»Zdanilo se je!« . ^ 4
»Kakšno bo vreme, Ankica? Ali bo &P* 

dež?«
»Ja&ni se, ded. Kaže, da bo sonce.« ,
Sla je v njegovo sobo in mu pomagala, a 

je vstal in se oblekel. Nesrečni starec je p?®' 
zivljal večer življenja večinoma v tej sobi. 1 
govo edino veselje je bilo, kadar je lahko sv Vi 111 v. . v J v. JV, — --------- J' ,
pred hišo, sedel no stol in se grel na son. * 
Tako je vedel, da je dan. Polnil si je zaV,t ’ 
s srebrom okovano pipo, vlekel in puhal, 'n* 
pa ves dan poslušal, kaj se dogaja okoli njeo j 
Kak znanec, ki je prišel mimo, ga je pozora 
in ga vprašal, kako kaj, stari Blaž pa je 'vprašal, Kako kaj, stori Diaz pa jv 

odgovarjal: »Tako, sedim, drugega ng® nomer
morem ...« . T

»Danes boš morala v trgovino, Anka. A 
baka mi zmanjkuje, po tudi pri Kati bi se bi 
treba oglasiti. Ze dva dni je ni.«

hlapci ne, 
borimo.«

temveč svoji gospodarji. Za to se

in Gruio sta molčala. Se vedno sta bila 
la zaradi sprejema, ki sta ga doživela.

Sedi

»Glej ga, komisarja,« je mislil Grujo in po
slušal Isn, kakor da ga prvič sliši. »Ta ne more 
brez politike. Glej, kako ji pridiga . . .«

»ljudje ste, kaj drugega pa mi ta trenutek 
nič mar. Zdaj se ne menim za to, kdo ste in za 
kaj se borite. V hišo sta prišla, ne morem vaju 
odsloviti. Veni, kaj bi se zgodilo z vama. Po
glejta dani se!«

Ankica je govorila razburjeno. Utrnila je 
svečo in dodala:

»Kdo ve, kaj bi bilo potem z našo hišo?«
»V prazno streljaš, Isan, od nje ne boš ni

česar izvedel,« Je razmišljal Grujo. »Takšne niso 
pravi vir za našo obveščevalno službo. Se sreča, 
če nama bo dovolila, da bova ostala tu do 
noči, potem pa na zdravje, da se ne vidimo 
več. Hudičevo kašo sva si skuhala.«

Tako je razmišljal Grujo, Iso pa je govorili
»Tvoja previdnost ie razumljiva, tovarišica. 

Rad imam poštene ljudi. Vendar se ti ni treba 
bati ničesar, ker nihče ni videl, da sva šla v 
tvojo hišo. Glede tega si lahko brez skrbi.«

Pes je lajal, Ankica se je zdrznila in stekla 
k oknu. Tudi Grujo. Pes ni zaman renčal in la
jal. Bližala se je skupina italijanskih vojakov.

»Ali kdo gre?« je vprašal Iso, ko je opazil, 
da se je Ankica odmaknila od okna in si s 
dlanjo pokrila usta.

»Italijani!« je odgovoril Grujo. »Kakih deset 
jih je . . .«

»Menda vendar ne gredo sem?« je rekel Iso 
in pogledal skozi okno.

»Vrag si ga vedi!« je odgovoril Grujo in tudi 
sam še enkrat pogledal.

Italijani so bili že čisto blizu, komaj kakih 
deset korakov od hiše. Slišati je bilo govorico. 
Učiteljica je sicer drgetala od strahu, vendar 
je očitno razmišljala, kaj naj stori. Pokimala jo 
partizanoma in ju naglo odpeljala na podstrešje, 
kjer je bila sobica.

»Sem se skrijtn. Lahko ležeta. Odpočijta si, 
jaz pa bom poskrbela za vse drugo!«

»Hvala, tovarišica! Dobro si se spomnila. 
Kar mirna bodi, ničesar se ne boj! Vse bo 
dobro!« ji je rekel Iso.

Zaprla je vrata in odšla po stopnicah.
Grujo je hotel vedeti, kako je z Italijani, 

pa je zaman oprezoval skozi okno, ki je bilo 
tako obrnjeno, da je videl le drug del ceste. 
Iso je odložil opremo, nahrbtnik in plašč, nato 
pa si je tudi čevlje razvezal. Kar nekako var
nega se je počutil.

»Lepo, lepo,« je kimal Grujo, »zašla sva ▼ 
past. zdaj pa . . .

Globoko je zajel sapo, Iso pa se Je raz
pravljal.

»S pametjo si se sprl, Isan!«
Grujo je gledal tovariša, ta pa mu je hlad

no odgovoril.

Poročila, vremenska napoved in 
obvestila ob: 5.05, 6.00, 7.00, 8.00, 10.00, 
13.00, 15.00, 17.00 — radijski dnevnik 
ob 19.30, 22.00, 23.00 in 24.00.

NEDELJA, DNE 31. JANUARJA 
6.30 Od polke do koda — 7.35 Po

pevke za neaelgako jutro — 8.00 Mla
dinska radijska igra — A. P. Cenov: 
Kuistanka. — 8.5o Nekaj samospevov 
Josipa Prochazke — 9.10 Radi Dl vas 
zabavali — y.40 Lurgi Boccherim;
Koncert za flavto in orkester v Ju
du.!'u — 10.00 se pomnite, tovariši. . . 
Ivan Jurač- Tone Ikovic: Na Svinj
ski planini, I. del — 10.30 Glasbene 
razglednice — li.oo Dve skladbi za 
violino skladatelja Blaža Arniča (Iz
vajata Karuo Rupel: violina. Marjan

NAVALU 327,1
pavov — Sodelujejo: Kmečka godba, 
VaSkl kvintet (pojeta Božo in Miško), 
Tone Petrovčič in Avgust Stanko. 
Ansambel Stane Žnuderl (pojeta Ja
nez in Tonka), Zenski vokalnj kvar
tet in harmonikar Avgust Stanko —
20.45 Kvintet Jožeta Kampiča — 21.00 sl or dirigira Bemhard Paumgartner)

hny Mathla — 20.15 Tedenska zunanje
politični pregled — 20.30 Mozartovi 
koncerti — 12. oddaja — Koncert z* 
klavir in orkester št. 20 v d-moM 
(K. 46«) — Izvajajo: pianistka Gara 
Haskili in Dunajski simtoničn; orke-

J wl M — T -J . ^ . 1 - r- 1 * ,-t r.r..('T*!

orkester RAI dirigira Femando Pre
vrtali) — B. Smetana: Uvodna glasba, 
arija Dalibora ter duet DaLibora In 
Milade iz 4. slike opere Dalibor (Ma
rija Podvaiova, Beno Blachut, orke
ster Narodnega gledališča v Pragi 
dirigira Jaroslav Krombholc) — K. 
Leoncavallo: Zaključni prizor iz ope-

Los Angeles, Nicolal Gedda, Dawren
če Tibet in Cario Badioli) — 14.05 Za 
šolarje -— Velika pot — 14.35 Pianist 
Georgea Feyer — 14.49 Igra orkester 
RTV Ljubljana p. v. Uroša Prevor- 
ška, solist violinist Rok Klopčič — 
L. M. Škerjanc: Romantični inter-
mezzo za violino in orkester — S.

mače aktualnosti — 20.00 AJ1 Jih po
znate? (Glasbena oddaja z nagrado) 
— 20.25 Dimitri Tiomkin: Odlomka Iz

Slovenske založbe v letu 1960 — I 
— 21.40 Komorni Intermezzo — 22.15 
Po svetu Jazza — Na koncertu jazza 
v Londonu — 23.10 Koncert ansambla

re Glumači (Victoria de Los Angeles. Premil: Scherzo — 15.40 Naši popot-
Jussi Bjorling, Leonard Warren, PauJ 
Franke. George Cehanovsky. zbor.

Igra pmin. orke^KCA Victor dirtgira Renato
oiKester JLA p. v. Pavia Brzuuje 
11.30 Milenko Šober: »ROG« potuje 
skozi Panamski prekop (reportaža) — 
12.00 Naši posiuša.ci čestitajo in po
zdravljajo „1 — 13.k) Za našo vas — 
13.45 Majhen koncert lahke glasbe — 
14.15 Nasi poslušalci čestitajo in po
zdravljajo - n -• 15.30 Antonln Dvo-

Celinn) — 17.10 Srečno vožnjo! (šofer
jem na pot) — 18.00 Radijska univer
za — Na otočju Galapagos danes _ I. 
— 18.15 Pesmi Karla Pahorja in Rada 
Simonitija — R- Simoniti: Se veš; 
Samo en cvet (poje tenorist Jože Go- 
stič, orkester RTV Ljubljana dirigira 
avtor) — K. Pahor: Lirična koračni
ca; Jetnikova pesem: Ne bo me strlo

^n:^alknmomiUVzS>lU?oi7 Bogdana Stritar. LadkoIjansk, komorni zbor P"3® ‘j®!111;1 ta Korošec, Miro Brajnik. Ljubljanski
rgiasbT- 77.W- Oper»“kS*t komorni orkester dirigira Jakov Ci- 
ob kaminu — W. A. Mozart; Menuet:
Arija Pamine iz opere Čarobna pi
ščali — F. Liszt: Pozab.jeni valček 
v ns-molu — A. Dvorak: Humoreska 
— J. Massenet: Recitatuv in arija Ma- 
non iz 1. dejanja opere Manon — N.
Paganimi: Capriccio v F. duru št. 22, 
op. 1 — Monti: Čardaš — P. I. Čaj
kovski- Arija Lenskega iz opere Ev-

niki na tujem — Vladimir Bartol: V 
Egiptu — 16.00 Spektrum zabavnih 
zvokov — 17.10 Razgovor z volivci — 
17.20 Giovannl Battsta Viotti; Kon- 
cera za violino tn orkester št. 22 v 
a-molu (Violinist Peter Rybar in 
vvinterthurski simfonični orkester di- 
r gira Oiemens Dahinden) — 17.55 T. 
Leutvviier: Ples metuljčkov — 18.00 
Iz zbornika spominov — 18.20 Sloven
ski skladatelji pišejo za mladino — 
V. oddaja — Emil Adamič — 20.00 
Radijska igra — W. Shakespeare: Sen 
kresne noči (ponovitev)
Mirč Kragelj — 22.15 Slavna dela z 
komorne in solistične literature — 
G. Tartini: Sonata v g-molu za vio
lino In klavir — Vražji trilček (Iz-

fllma »Veidkan« - 20.50 Aleksander Zagrebških solistov (Dirigent Antonio 
Borodin: II. dejanje opere Knez Igor Janigro) — A. Vivaldi: Simfonija st 
— Solisti: Biserka Cvejič, Melanija 2 v G-duru — J. S. Bach: Koncert 
Bugarinovič, Noni Zunec, Dušan Po_ Y1o15? oirltcste'r v c-molu — U. 
povič, Drago Petrovič, Žarko Cvejič, Sonabtma za godala F. Dhot-
zbor in orkester beograjske opere dl- ^a: Scherzo — M. Kelemen: Koncer-
rigira Oskar Danon — 22.15 Zaplešimo 
z Ljubljanskim jazz ansamblom —
22.35 Srečanje v Miinchenu — Cate-
rina Valente in orkester Sy Oliver — 
22.55 Pianiisit Charlie Kunz — 23.10
Pe-smi newyorških zabavišč — Vo„ 
kalni kvintet The Modemaires —
23.35 Nočna melodija — 23.40 L. Boc-

tantne improvizacije

PETEK, DNE 5. FEBRUARJA 
8.05 Slovenske narodne v priredbi 

za moške in mešane zbore — 8.30 
Glasba za godafla — Z. Bradič: Pre
ludij — O večnem hrepenenju (Orke
ster RTV Zagreb dirigira Igor Gja-

— 21.05 O. Respighi; Starinski ple^
In napevi — 21.15 Oddaja o morju n 
pomorščakih — 22.15 Nočni operm 
koncert — E. Lalo: Uvertura k operi 
Kralj iz Vsa - V. Belini: Prizor 
arija iz 2. dejanja opere Puritanci 
(Soldsti: Maria Callas, Rolande Pa-
nerad in Nicola Hossii) — M, Kogoj: 
Spev drugega Lorenza iz opere Črne 
maske (Baritonist France Langus) — 
22.45 Četrt ure v tričetrtinskem taktu
— 23.10 Moderna plesna glasba 
23.30 P Sivic: Sonata za flavto ih 
klavir (Izvajata: Boris Čampa, flav
ta: pri klavirju avtor) — J. S. Sla
vonski; Sa sela — 3 skladbe za in
strumentalni kvintet (Izvajajo: Z'm- 
šek S.avko, violina — Škabar Pave*.

cherini: Kvartet v D-duru'op. 6 St. 1 drov) — J. Gregorc: Simfonietta (Go- viola - Kocman Vlil. flavta - ZoP'1"
ČETRTEK.

8.05 Ali 
glasba)

DNE 4. FEBRUARJA
dail.nl orkester Slovenske fiilharmonrje 
dirigira Jakov Cipci) — 9.00 Naš poči

vam ugaja? (Zabavna listek — Gangrena II — 9.20 Italijan- 
8 30 Kratki orkestralni ske popevke — 9.40 Kotiček za miade

'Režija: operni odlomki — C. W. Gluck: Uver- ljubitelje glasbe — Prvi uspehi —
. _ - . . _ — __ , . . i A g 1 rl v—I .• /-3 ^.1 * avl 4 1-. r* lat) #-3 -4 0.1 1 £>\7

pci) — 18.30 Športni tednik — 20.00 
Mozaik za zabavo — 20.45 Kulturni
globus — 21.00 F. Ogrizek: Zvezdica _ .
zaspanka — scenska glasba — 21.10— vaj ata: David Ojstrah, vioHana In Via- Čajkovski:
23.00 Koncert simfoničnega orkestra dim.r Jampolski, klavir) — R. Schu- Onjegin — --------- ,
Slovenske filharmonije, dirigent mann: Karneval op. 9 (Izvaja pianist k operi Glumači — L. Delibes: Uvod-
t. p___  __. „ a oi u> o.-tooo. » \\r 14 o,- rii oc-o,ir i cr'i   93 10 TVInHor-n a na \c .3 nnPTf* L 3 k HI 6

tura k operi Orfej in Evridika — G. 
Bizet: Uvodna glasba k 2. dejanju 
opere Carmen — F. Gilea: Medigra 
k operi Adriana Lecouvreur — P. I. 
Cajkov&ki: Uvertura k operi Evgenij 

R. Leoncavaililo: Medigra

Efrem Kuirtz, so-iist Aci Bertoceij — 
L. van Beethoven: Koriolan. uvertu
ra — Koncert za klavir in orkester 
št. 5 v Es-duru — Simfonija št. 3 v---- - n o7, D oHHclr- ara ** v r»č>~u.ui u — omiAvii-ija ou. o *genij Onjegm - lu3u ladijska .gia Es.duru ,Erojca. _ jj.to Plesna glas- 

— Gerhard Rasmussen. Stotnik J - ba iz naSih stu<i:ov — Plesni orkester
temeljit “ ^f^tu^to RTV Ljubljana in solisti: Gaby No-Slavčeva — 18.38 Ko rmsii potujejo... - -
(glasbena medigra) - 18.45 Trio Slav- J3*? lnes 
ka Avsenika — 20.05 Izbente me.odijo

Taddio in Ivo Robič —

tedna (zabavno glasbena oddaja z na
grado) — 21.00 Skice Iz življenja Ri
charda Wagnerja — III, (Lohengrm) 
— 22.15 Imate čas? — zaplešite z na
mi! — 23.10 Popevke se vrstijo — 
20.45 Primož Ramovš: Musidues fu- 
nčbres
PONEDELJEK, DNE 1. FEBRUARJA

8.15 Baritonist Milivoj Bačanovič 
peje samospeve Vlada Miloševiča 
8 25 Veseia harmonika — 8.40 Poje 
ženski pevski zbor »France Prešeren« 
te Kranja p. v. Petra Liparja — 9 uo 
Naš podlistek — Gangrena I. — 9.20 
Matija Bravničar: Simfonija ib R0
(Orkester Slovenske filhairmomje ril 
rigira Jakov Cipe:) — 10.10 Izbi ali 
smo za vas — 10.35 Odlomki iz opere 
12-.letnega dečka W. A. Mozarta: 
Basten in Bastiena (Izvajajo: Hita
Streich, Richard Holm in Tom Blan- 
kenheim. milnchenski Komo m: orke
ster dirigira Christoph Stepp) - U0 
Za dopoldansko razvedrilo — 11.30
Oddaja za otroke — a.) Borbe z Le- 
d enim kraljem (indij. pr.;p.) k) 
albuma 'otroških pesmi — 12.00 In
strumentalni kvartet »Skrjanček. — 
12.15 Radijska kmečka univerza 
ing. Erik Eiselt: Manj sena — več 
okisane krme — 12.25 Pesmi in plesi 
narodov Jugoslavije - 13.30 Pn za
bavnem orkestru Raphaele — U-m

___eilrlnHKea V \71 Pi fH E

t7berite me odiio 23-45 Komorna de!a Iva Petriča - pi' Izberite merOdijo flavto, oboo, klari-kvintet za
net, rog in fagot — Trio za flavto, 
oboo in fagot

TOREK, DNE 2. FEBRUARJA

Walter Gieseklng) — 23.10 Modema
plesna glasba — 23.40 Z melodijami v 
deželo sanj

SREDA, DNE 3. FEBRUARJA
8.05 Pojo Inozemski pevski zbor: 

— 8.30 Popevke se vrstijo — 8.00 Je
zikovni pogovori (ponovitev) — 9.15 
Skladbe Heltorj* VUlla-Lobosa Leti 
spodaj sokol; Kann; Grofica; Iška. 
nje ;gle iz cikla »Clrandas« (izvaja 
p;anlst Joseph B altista) Bachianas 
Brasilerrias št. 5 za sopran in 8 vio
lončelov (Sopranistka Licia Albanese,

8.05 Popu.arne orke&tra.ne skladbe violončelist Frank Miller, dlr.gtra_ _ ,___ ___ 1__________ X T — — - ,-1 n An >7 a.V\o trrvlLeopold StokO'Wski) — 9.40 Zabavni 
orkester RTV Ljubljana — 10.10 Do
poldanski koncert — E. Lalo; Kon
cert za violončelo in orkester v D- 
duru (Izvajajo: Ti bor de Machula, 
vllolončeilo in Haaški državni orke
ster dirigira Wililem van Otterloo) — 
D. Zebre: Tri vizije (Orkester RTV 
Ljubljana dirigira avtor) — 11.00 Od 
valčka do sambe — 11.30 Oddaja za 
cicibane — a) Maria Konopnicka:

na glasba k 3. dejanju opere Lakme 
— M. Glinka: Uvodna glasba k 4. de
janju opere Ivatn Susanin — P. Ma- 
scagni: Intermezzo k oper; CavaT.e- 
ria Rusticana — 8.55 Radijska šola zs 
višjo stopnjo — Ivan Cankar: Iz mo
je samotne grenke mladosti — 9.25 
Ansambel Milana Stanteta s pevci: 
Dorico Spasič, Milko Eftimov in Dra- 
gišo Ognjanovičem — 9.45 Od popev
ke do popevke — 10.10 Iz partitur ve- 
.ikega orkestra Wemer Mii 11 er — 10 40 
Pet minut za novo pesmico — Janez 
Bitenc: Sneženi mož in Pozdrav mla
dim risarjem — 11.00 Med romancami 
In rapsodijami — R. Schumann: Sim
fonija št. 4 v d-molu — A. Dvorak: 
Slovanska rapsodija št. 3 v As-duru — 
F. Chopin: Koncert za klavir in or
kester št. 2 v f-molu — R. Gličre: 
Romanca — P. Vladigerov: Vardar, 
bolgarska rapsodija — 11.40 Pojo Loe 
Paraguayos — 12.00 Pri Logarskih
fantih — 12.15 Kmetijski nasveti — 
ing. Marija Skledar; S kakšno agro- 

Rakičanib dosegli naj-

Mladostna dela slavnih skladateljev 
— 10.10 V ritmu Latinske Amerike —
10.35 Richard Strauss: Pet akladb za 
klavir (Izvaja Alfred Brendel) — 11.00 
Melodije na tekočem traku — 11.30 
Družiina in dom — 11.45 Narodne poje 
Jože Gašperšič, spremi j e Avgust
Stanko — 12.00 Srečanje s pevko
Nello Colombo — 12.15 Radijska
kmečka univerza — ing. Mirko Ši
ško: Strokovni kadri v sodobnem sa
djarstvu — 12.25 Iz del francoskih
opernih skladateljev — A. Thomas: Dunajske opere dirigira Henry Swo-

— P. I. Čajkovski: Slovanska korač
nica — M. Vodopivec: Rapsodija za 
violino in orkester — S. Rahmani
nov: Melodija — E. Grieg: Sigurd
Jorsalfar suita /*- J. Sibeldus: Valse 
triste — J, Fučik: Marinareila — N.
Rezn cek: Donna Diana, uvertura —
8.55 Za šolarje — Stari rudnik — 9.25 
Iz francoske opere — C. S&mt Saens:
Arija iz I. dejanja opere Samson in 
Da-bila (tenorist Jan Peerce) — C.
Gounod: Valček iz opere Romeo in 
Julija (sopranistka Janine Micheau)
— 9.39 T$kt za taktom — 10.10 Izbe
rite melod jo tedna — zabavno glas
bena oddaja £ nagrado (Ponovitev 
večerne oddaje v nedeljo 31. 1. 1960)
— 11.00 M. Tomc; Suita za violino in 
klavir (Aid Dermelj. violina in Pavel 
Sivic, klavir) — L. M. Škerjanc: 12 
preludijev za klavir (izvaja avtor) —
11.30 Zabavna parada — 12.00 Filip 
Bernard: Jutranja zarja (venček na
rodnih — 12.15 Kmetijski nasvet: —
Jože Kregar: Vrt v februarju — 12.25 
Ritmična klaviatura — 12.40 Mali vo
kalni ansambli — 13.30 36 minut oper
nih arij — G Spontini: Arija Vestal. ------ - ----------- — -7----- .. -- ^ w
ke z opere Vestalka — A Ponchielli: Rukoveti Stevana Stojamoviča-Mo- borski komorni zbor p. v. Rajka Sl-

rr.nvn orirr»fl,id« ta o-nore La Gio- kranlca — 15.40 Novost na knjižni koška — 17.30 Plesni zvoki iz studiov

Recitativ. cantabile in duet iz 2. de
janja (Genevieve Modzon in Rene 
Blanco) — J. Massenet: Prizor iz 2. 
slike opere Thais (Georj Bone, Jean 
Giraudeau in Roger Bourdin) — C. 
Gounod: Prizor ter kvartet iz 3. de_ 
jnnja opere Faust (Victoria de Los 
Angeles. Solange Michel. Nicolai 
Gedda in Boris Hretov) — 13.30 Lah
ke orkestralne skladbe Fr. W. Rusta 
igra Mariborski inštrumentaln an
sambel — 13.50 Igra Kmečka godba — 
14.05 Radijska šo-la za nižjo stopnjo
— Pojte z nami ... — 14.36 Orkester 
Mairty Gold — 15.40 Iz svetovne knji
ževnosti — Jurij Kazakov: Nikišklne 
skrivnosti — 16.00 Petkov koncert ob 
štirih — Natko Devčič: Istrfka suita
— J. Brahms: Simfonija št. 1 v c- 
molu op. 68 (Simfonični orkester Ju-

ACijz. klarinet in Hočevar Miško, 
bas)

SOBOTA, DNE 6. FEBRUARJA 
8.05 Danilo Bučar: Belokranjske

pisanice — 8.30 Melodije, ki Jih radi 
poslušate — 8.55 Radijska šoa za ni
žjo stopnjo — Pojte z nami (po
novitev) — 9.25 Poje moški zbof
»France Prešeren« iz Kranja — 9.^ 
Inštrumenti govorijo — 10.10 Naši
pevci pojo znane arije — 11.00 v 
ritmu današnjih dni — 11.30 Pionirski 
tednik — 11.50 10 minut s Štirimi
fanti — 12.00 Franz Schubert: Rondo 
za violino in godalni orkester (Vio
linistka Mariam Solovleff in orkester

VJlVl Udi J C — a/ ■ ivia-i iti teh ni k O SO V * v na v4 v. i *»«. j »'r'. —
Franček — b) Pesmica za pesmico — večji pridelek koruze? — 12.25 Vesele gosflovanske Radiodifuzije dirigira
12.00 Tri arije iz Verdijeve »Traviate« citre — 12.40 Narodne in ponarodele Friedrich Zaun) — 17.10 Razgovor z
— Recitativ ter arija Alfreda iz 2. de- v priredbi Vlada Goloba — 13.30 Ce- volivci — 17.20 Godala !n klavir v
jan j a — Arija Germonta — Recitativ trto dejanje Bizetove opere Cairmen ritmu 17.40 Poje Moški komorni 
in arija Vioiette iz 4. dejanja — (So- (Solisti: Paula Lenshner, Rise Ste-
Id&ti: Licia Albanese. Giuseppe di vens. Margaret Roggero. Jan Peerce
Stefano in Tito Gobbi) — 12.15 Ra- Robert Merrill, zbor Robert Shaw in
dijska kmečka univerza — ing. Sto- orkester RCA Victor dirigira Fritz

................... * ^ Re.ner) — 14.00 Od tu In tam — 14.20
Šport in športniki — 14.35 Naši poslu
šalci čestitajo in pozdravljajo — 15.40 
S knjižnega trga — 16.oo Ob 150-letni- 
ci rojstva F. Chcpina — V. oddaja —
F. Chopin: Valčki (Pri klavirju Ar
thur Rubinstein) — 16.45 Lene melo
dije — 17.10 -Kako bom ljubila

jan Vrabl: Vloga kmetijskih zadrug 
pri zatiranju rastlinskih bolezni — 
12.25 Pisani zvoki z Dravskega polja 
(Izvajajo Dravski flosarji in ansam
bel Vitek) — 12.45 Pet popevk za pet 
pevcev — 13.30 Trio orglic Andreja 
B.umauerja — 13.45 Zabavaj vas bo 
ansambel Mojmira Sepeta —• 14.05 Za

zbor ’z Celja p. v. Egona Kuneja — 
18.00 Človek in zdravje — 18.10 Majhni 
plesni ansambli — 18.30 Iz naših ko
lektivov — 20.00 Ameriški pevec lo

boda) — 12.15 Kmetijski nasveti 
Pavel Plešnar — ing. Jelka Tomšič: 
Kako smo dosegli rekordno proiz
vodnjo mi ek a na kmetijskem gospo
darstvu Pšata *- 12.25 Domači napevi 
zpod zelenega Pohorja — 12.45 Če
trt ure z zabavnim orkestrom Hel
mut Zacharias — 13.30 Od vasi 
vasi — 13.59 Klavirske skladbe F; 
Liszta in S. Rahmaninova — F Liszt- 
Španska rapsodija — S. Rahmanjnov: 
Etuda v d-molu op. 33: Etuda v c- 
molu op. 33: Humoreska op 10 št. 
Preludij v h-molu — 14.20 Zanimi
vosti 'z znanosti in tehnike — 14 35 
Naši poslušalci čestitalo !n pozdrav
ljajo -r- 15.40 Na platnu smo videli
16.00 Slovenska nesem od romantike 
do danes — VTIT. oddaja — MarjaP 
Kozina — 16.30 Napevi za dobro voljo 
— 17.10 Glasbena križanka št 19 —
18.00 Jezikovni pogovori — 18.15 Smu
čarjem v razvedrio — 18.45 Okno ^ 
svet — 20.00 V svetu onem-h meodU 
(Prenos iz Filharmonične dvorane v 
Ljubljani) — 22.15 Oddaja za naše iz
seljence — 23.10 Do polnoči v ples
nem ritmu

Opozorilo šolam in mladini
NOVI URNIK RADIJSKE SOLE IN OTROŠKIH ODDAJ

ansamijei jviujimaa otrpei.«* — ii-uo /-.a m.iv; — .
šolarje — Puškfn: Car Saltan — 14.35 Slovenske narodne pesmi poje Mari-
Rukovetl Stevana Stojamoviča-Mo- borski komorni zbor p. v. Rajka St-

„,„TiI«nI. skladbe P. Vladlgerova, K. Arija Enza Grlmaida Iz opere La Gio- kranjea — 15.40 Novost na knjižni koška — 17.30 Plesni zvoki iz studiov
T. F ra n g at x a — conda —G. Mayerbeer: Arija Dinorah poilici ^ ■ Zsolt ^Ha.rsanyl2 Madžarska

Zanimivosti iz znanosti in teh- Iz opere Dinorah — G. Verdi: Recl- 
nj1ke — 14 35 Naši poslušalci čestitajo tativ in arija iz 4. dejanja opere 
in pozdravljajo — 15.40 Listi Iz do- Simone Boccanegra — G- Puccini: 
mače književnosti — Karel Klančnik: Arija Mimi iz 3. .dejanja opere La
Pesmi — 16 oo V svetu opernih me- Boheme — G. Rossini: Arija Don

8S&?«? ssrws? »

rapsodija — 16.00 Koncert po željah 
— 17.10 Sestanek ob petih — 17.30 
Veliki zabavni orkestri — znane me
lodije — 18.00 Kulturna kronika — 
18.20 Iz slovenske solistične glasbe od 
Novih akordov do danes — V. od
daja — Karel Hoffmeister — 18.46 Do-

Turisttčna oddaja — 18.15 Spoznavaj 
mo naše umetnike — XVI. oddaja — 
Sopranistka Hilda H81al — 18,45 Ra
dijska univerza — dr. Stanko Lajo
vic: Organizirani odmoli pri delu pri
spevajo k večji storilnost.: — 20 00 
Četrtkov večer domačih pesmi ta na.

RADIJSKA SOLA ZA NIŽJO STOPNJO: petek ob 14.05
sobota ob 8.55

RADIJSKA SOLA ZA SREDNJO STOPNJO: torek ob 8.55
sreda ob 14.05

RADIJSKA SOLA ZA VIŠJO STOPNJO: torek ob 14.05
četrtek ob 8.55

ODDAJA ZA OTROKE: ponedeljek ob 11.30 
ODDAJA ZA CICIBANE: sreda ob 11.30

»Pionirski tednik, bo na programu kakor dosiej vsako 
11.30 mladinska odaja »Spoznavajmo svet ta domovino vsako 
beto ob 20.00

soboto ob 
drugo s<P
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Ob desetletnici delavskega upravljanja v Železarni Jesenice j

Prvi in današnji koraki!
Samu deset let je minilo, odkar smo izvolili v sedeminštiri- 

d©setih slovenskih podjetjih prve — posvetovalne — delavske 
svete, pa se nam zdi, da je bilo to zelo, zelo davno. Spomini na 
Ugajanja v tistem času so že precej zbledeli; mnogokrat se 
moramo prav zavzeto poglobiti v preteklost, da si obudimo vsaj 
nial° jasnejšo sliko o ljudeh In dogodkih ob ustvarjanju teme- 
Uev našega delavskega upravljanja.

Pa ne, da bi bili toliko pozabljivi?
Preveč globoke so bile spremembe, preveč novega je nastalo 

In preveč težav in problemov smo morali odstraniti, da bi nam 
Povsem jasni ostali spomini na — za danes — tako skromni 
sačetek.

Ce vprašaš jeseniškega železarja ali javornlškega valjavca, 
kako je pravzaprav bilo tiste januarske dni leta 1950, ko so vo- 
lili prvi posvetovalni delavski svet, se bo tudi on globoko za- 
odslil in le počasi mu bo uspelo izluščiti iz pozabe vse značil
nosti začetka. Toliko več pa bo vedel povedati o prvih uspehih 
in prvih zmagah delavskega upravljanja. Ne bo mu zastala 
beseda, ko bo s podatki in primeri slikal vse bogato dogajanje 
zadnjih desetih let. Govoril bo o novih objektih, o novih stro
jih, o stanovanjih, o ambulantah pa počitnicah, tečajih in se
minarjih — o vsem, kar se je zgodilo kot neposredna posledica 
dela delavskega upravljanja.

In teh lepih spominov je toliko, da Je časopisna stran zanje 
mnogo premajhna. Iz njih bi mogli napisati zajetno knjigo.

Tudi tale sestavek ob obletnici delavskega upravljanja v 
Železarni Jesenice (29. januarja 1950 so tamkaj izvolili prvi de
lavski Svet) je le skromen in vse preveč skrčen ter nepopoln 
Prikaz desetletnega dela in življenja tega kolektiva.

T' ako kot drugi naši proizva
jalci tudi jeseniški železarji 

spočetka niso povsem jasno ve
deli, kako in kaj je s tem de
lavskim upravljanjem.

Kako naj človek — vse živ
ljenje hlapec tovarne in tovar
narja — čez noč dojame, da bo 
odslej on gospodaril s tovarno

VEDNO VEČJA 
PROIZVODNJA

Bili so ljudje, ki so leta 1950 
zmajevali z glavo, češ kako ne
ki bo neuki delavec gospodaril 
s podjetjem? Zatrjevali so, da 
bo takšno gospodarjenje šlo ra
kovo pot.

Delavci pa temu niso verje
li. Ko so začutili, da se v resni
ci postali gospodarji, so z neslu- 
teno prizadevnostjo delali in 
zmagovali ter ustvarili nekaj, 
kar nima primere v svetu.

• Leta 1950 je znašal bruto 
produkt jeseniške železarne

lo v jeseniški železarni toliko 
novega, kot v nobenem desetlet- 
letju prej.

Iz ozkih, dotrajanih In nehi
gienskih prostorov so prenesli 
predelovalne obrate — vložilni- 
co, žarilnico, hladno valjarno in 
žičarno, lani pa še obrat bele 
pločevine — v nove moderne 
hale v Hrenovici.

Podaljšali so hale martinar- 
ne in montirali še dve novi SM 
peči.

Rekonstruirali so plavže in 
naredili nove pražilne peči in 
kavperje. Zrasel je tudi novi 
obrat elektronk, ki je pravza
prav sam za sebe že cela to
varna.

V energarni so bili vgrajeni 
dodatni kotli in turbogenera- 
torji.

Obrati na Javorniku so do
živeli popolno rekonstrukcijo in 
mehanizacijo. Tako je nastala 
nova valjarna tanke pločevine, 
v kateri so nove peči za toplot
no obdelavo, vložilnica in po
cinkovalnica.

Z manjšimi rekonstrukcija
mi so odstranili skoraj vsa ozka 
grla v posameznih obratih.

Pred jeseniško železarno pa 
je še mnogo nalog. S pravilno 
uporabo amortizacije bodo mo
rali odstraniti vse zapreke, ki 
so še na poti k bistvenemu iz
boljšanju kvalitete izdelkov.

IZOBRAŽEVANJE
Delavsko upravljanje je za

htevalo od ljudi mnogo novega 
znanja. Tega so se dobro zave
dali že od vsega začetka tudi na 
Jesenicah. Skupaj z nastaja
njem upravljanja so se v žele
zarni utrjevale najrazličnejše 
oblike Izobraževanja in vzgoje.

Najprej so v železarni usta
novili metalurški tehnikum in 
mojstrsko šolo. Tehnikum se je 
pozneje razvil v metalurški od

sokokvallficiranih pa 404 de
lavci.

Posebej imajo tudi organizi
rane tečaje za razne specialne 
stroke, kot za žičarje, žerjavo- 
vodje, valjavce in druge. Te te
čaje obiskuje povprečno na le
to okoli tisoč proizvajalcev.

Leta 1957 so organizirali te
čaje za vse, ki pomembneje so
delujejo v organizaciji proizvod
nje in v organizaciji podjetja. 
Na teh tečajih so se prisotni te
meljito seznanili z vsemi sodob
nimi metodami gospodarjenja 
in sodobnimi oblikami vodenja

tudi za politično gospodarsko 
vzgojo članov kolektiva. Lani 
je obiskovalo poseben tečaj, ki 
ga je organiziral Občinski sin
dikalni svet, 165 članov delav
skega sveta in sindikalnih od
bornikov.

Letos februarja bodo vsi čla
ni obratnih delavskih svetov 
obiskovali petdnevni tečaj, ki 
ga bodo organizirali s pomočjo 
delavske univerze.

skrb za Človeka
2e prva leta so Jeseničani 

vedeli, da delavsko upravljanje

Hladna valjarna bele pločevine

podjetja. Teh tečajev je bilo 
skupaj 133, na njih pa je bilo 
1345 slušateljev.

Jeseniška železarna je do
slej dobila že mnogo strokovne
ga kadra. 54 strokovnjakov so 
dobili iz srednjih šol (neupošte- 
vajoč jeseniškega tehnikuma), 
23 iz raznih oddelkov univerze, 
enega pa iz višje upravne šole. 
Vse te strokovnjake je jeseni
ška železarna štipendirala in so 
sedaj v njej zaposleni.

ne teži samo k gospodarskemu 
napredku podjetja, temveč tudi 
k zvišanju življenjske ravni 
proizvajalcev. Nenehno so po
svečali veliko skrb človeku tako 
v podjetju, kakor tudi izven 
podjetja.

• Samo lani so v železarni 
investirali za izboljšanje hi
gienskih prostorov (slačilnic, 
garderob, kopalnic itd.) in kan
tin 66,5 milijonov dinarjev. Zla
sti so ponosni na novo poslop-

29. JANUARJA 1950 
PRVI DELAVSKI SVET

Prizadevanja posameznih je
seniških železarjev niso ostala 
neopažena. Naše ljudstvo je po
nosno nanje in v zahvalo za 
njihov trud in v znak prizna
nja je mnogim podelilo odliko
vanja. Samo v železarni je bi
lo od leta 1947 do leta 1959 od
likovanih 377 delavcev in usluž
bencev.

• Z medaljo dela je bilo od
likovanih 251, z redom dela III. 
stopnje 154, z redom dela II. 
stopnje 8, z redom dela I. stop
nje 3, z redom za zasluge za 
narod pa je bil odlikovan en 
član kolektiva.

V podjetju dela tudi 300 
proizvajalcev, ki so že 40 let 
v železarni, in ki jih je žele
zarna sama posebej nagradila.

OBETI PRIHODNOSTI
V okviru razvoja jugoslo

vanskih železarn bo tudi jese
niška železarna v nekaj letih 
bistveno napredovala. Količin
sko se bo proizvodnja sicer po
večala samo za 25 %, po vred
nosti pa se bo povečala za 
60 %. To pomeni, da bodo je
seniški železarji izdelovali ka
kovostno boljše in bolj zahtev
ne izdelke. Zlasti bodo pove
čali proizvodnjo kvalitetnih 
elektrojekel, kar bo omogočila 
nova 25 do 30-tonska elektro- 
peč. Pomembne bodo tudi re
konstrukcije v profilnih valjar
nah, ki bodo na Javorniku.

Treba bo tudi modernizirati 
promet, zlasti prevoz med Ja
vornikom in Jesenicami. Pose
bej bo treba izboljšati še raz
kladanje in nakladanje.

To je le nekaj poglavitnih 
rekonstrukcij. Bolj ali manj pa 
bodo izpopolnili skoraj vse ob
rate.

Organi delavskega upravlja
nja v železarni so se ves čas 
vztrajno prizadevali, da bi se 
železarna-spremenila v kar naj
sodobneje in modernizirano pod
jetje.

Železarna je med prvimi 
uvedla nagrajevanje po učinku, 
sedaj pa pripravljajo popolno 
uvedbo nagrajevanja po enoti 
proizvoda.

France Gašperin, sedanji pred
sednik DS Železarne Jesenice

in svojim delom. Delavci so sa
mo slutili, da prihaja nekaj no
vega, velikega, boljšega. In ta 
slutnja in dolgoletna vera v po
polno zmago delavstva je bila 
dovolj, da so zagrizeno začeli 
ustvarjati novo in lomiti oko
ve starega.

Tudi v jeseniški železarni so
v nekaj mesecih premagali 

toliko težav in nabrali toliko iz
kušenj, da so iz posvetovalne
mu delavskega sveta ustvarili 
pov, popolnejši delavski svet — 
Pravo delavsko upravljanje. Ta 
usPeh pa ni bil pomemben sa
mo zanje. Tudi izkušnje Jese
ničanov so pripomogle, da smo 
fahko že leta 1950 sprejeli Za
kon o delavskem upravljanju, 
da smo uvedli to upravljanje v 
yseh gospodarskih organizaci- 
lah in da so bili že takrat po
stavljeni trdni temelji delav
skega gospodarjenja.

In prav zato lahko France 
Arh — dolgoletni borec za pra
vice jeseniškega proletariata in 
Prvi predsednik delavskega sve
ta Železarne — s ponosom pri
poveduje o prvih korakih uprav
ljanja. Dvajsetega avgusta 1950 
so že 'izvolili nov delavski svet, 
ki je postal resnični gospodar
Podjetja.

Ni lahko voditi življenje in 
delo tako velikega kolektiva, kot 
3e kolektiv jeseniške železarne. 
Zato so že leta 1953 uvedli 
obratne delavske svete v 23 
obratih. Pa so bile težave in 
obratni delavski sveti so odmrli. 
Toda pokazalo se je, da tako 
ni prav, in pred kratkim so iz
volili nove obratne delavske 
svete, hkrati pa organizirali šti
ri ekonomske enote Železarne.

Velika je šola delavskega 
upravljanja. Skozi to šolo je šlo 
v železarni že 1456 ljudi. Od teh 
je bilo 591 članov osrednjega 
delavskega sveta, 965 je bilo 
članov obratnih delavskih sve
tov, 100 proizvajalcev pa je bilo 
doslej članov upravnega odbora.

13,75 milijarde dinarjev, lani 
pa že za 32,4 milijarde. Pove
čali so ga torej kar za 152 od
stotkov. Po količini so v Žele
zarni proizvedli leta 1950 115 ti
soč 796 ton izdelkov, deset let 
kasneje pa 233.725 ton. V od
stotkih je proizvodnja po koli
čini v železarni nekoliko manj 
porasla, kakor po vrednosti, to 
pa zategadelj, ker so se nenehno 
prizadevali, da bi zboljšali ka
kovost izdelkov.

• Storilnost se je v desetih 
letih povečala za 44 odstotkov. 
Samo lani se je povečala za 8 
odstotkov, in sicer predvsem za
radi uvedbe novega načina na
grajevanja in zaradi boljše or
ganizacije dela.

ZGRADILI SO NOVE 
OBRATE

V desetletnem obdobju de
lavskega upravljanja je nasta-

delek Tehnične srednje šole v 
Ljubljani. Metalurški tehnikum 
je od leta 1949 uspešno končalo 
114 članov kolektiva. Od teh je 
danes zaposlenih v železarni 77, 
drugi pa so odšli v ostale jugo
slovanske železarne, kajti Jese
ničani niso vzgajali kadra samo 
zase, temveč so pomagali z na
črtnim izobraževanjem tudi 
drugim kolektivom.

Da si zagotove še več stro
kovnjakov, vsako leto dajejo 
znatna sredstva za štipendije: 
povprečno na leto 10 milijonov 
dinarjev. V prvih letih uprav
ljanja so imeli 48 štipendistov, 
kasneje 92, lani pa so jih imeli 
204.

V podjetju so vsako leto or
ganizirali več tečajev za prido
bivanje kvalifikacije. Izpite za 
polkvalificirane delavce je opra
vilo 846 delavcev, kvalificira
nih je postalo 675 delavcev, vi-

Veliko skrb posvečajo tudi 
izobraževanju borcev NOB. Od 
teh je s pomočjo Železarne Je
senice končalo šolanje 58, 40 pa 
se jih še šola. Pomagali so tudi 
sedmim internirancem, dvema 
izseljencema in dvema aktivi
stoma, da so opravili šolanje, 
enajst internirancev pa še štu
dira. Niso pozabili tudi otrok 
železarjev, ki so padli v NOB. 
Osemnajst teh štipendirajo.

Velik pomen pripisujejo tu
di vzgoji naraščaja za elektro- 
strojne in metalurške obrate. 
Tovarna sama je vzgojila 1032 
proizvajalcev. Od teh jih je 
ostalo v jeseniški Železarni 588, 
ostali pa so odšli v druge že
lezarne.

Tudi mojstrska šola je doslej 
že dala 90 delovodij. Od teh jih 
je ostalo V železarni 75.

Razen za strokovno izobra
ževanje pa se zelo zavzemajo

je v Javorniku, kjer so razei 
uprave tudi higienski prostori 
ki jih potrebujejo javorniški 
valjarji.

• Adaptirali so tudi svoje 
tovarniško ambulanto, za kai
so porabili skoraj 60 milijonov p 
dinarjev. Za razna zaščitna : 
sredstva na področju HTZ s.- 
samo lani porabili 238 milijo 
nov dinarjev.

• Lani so tudi omogočili 
mnogim železarjem, da si v od
moru med delom privoščijo to
pel obrok hrane. Zdaj dobiva 
ta obrok že več kot dva tisoč 
zaposlenih.

Za dopust železarjev so do
bro poskrbeli. Imajo svoj dom 
v Crikvenici, del doma kovi
narjev Jugoslavije »-Oto Kerše- 
vani« v Opatiji, camping v Bio- 
gradu, razen tega pa so koristili 
še del zmogljivosti doma na 
Mežaklji. Kolektiv pa regresi
ra dopust tudi tistim, ki si iz
berejo oddih po svojih željah. 
Lani je omogočil prijeten oddih 
kar 2474 zaposlenim (leta 1955 
le 1475).

Franc Arh, prvi predsednik DS 
Železarne Jesenice

t -‘KC.

Pred lialdnc iu m niške valjarne

Posebno priljubljeni so v 
jeseniški železarni izleti, ki ni
so le zabava, temveč bolj ali 
manj koristne ekskurzije. Žele
zarji si v raznih krajih ogledu
jejo gospodarske in kulturne 
zanimivosti ter velesejme in 
razstave. Lani so imeli takšnih 
izletov kar 95, skupaj p». se jih 
je udeležilo 3664 zaposlenih. Za 
oddih so lani potrošili deset mi
lijonov din, za izlete pa štiri 
milijone.

• S stanovanjskimi vpraša
nji so se tudi Jeseničani vsako 
leto temeljito spoprijeli. V de
setih letih — od leta 1950 — so 
zgradili 497 stanovanj in 53 
garsonjer. V prihodnjih dveh. 
treh letih pa bodo zgradili še 
kakih 430 stanovanj in 130 gar
sonjer.

Delavski svet Jeseniške Že
lezarne, je tudi omogočil, da 
so si upokojeni železarji zgra
dili svoj dom, ki je sicer skro
men. vendar dobro obiskan 
družaben prostor upokojencev

V ta namen so osnovali v 
podjetju štiri ekonomske eno
te, ki imajo tudi svoje delav
ske svete. Ti obratni delavski 
sveti bodo imeli v nasprotju z 
prejšnjimi mnogo širšo mate
rialno osnovo, saj bodo v okvi
ru svoje ekonomske enote po
stavljali norme in normative, 
gospodarili z osnovnimi sred
stvi obrata, odločali o delitvi 
dohodka in podobno.

Ko govorimo o skrbi za člo
veka v jeseniški železarni, mo
ramo omeniti tudi skrb za ti
ste, ki so bolni. Vsako leto da
jo le-tem približno 200.000 din 
V februarju pa bodo organizi
rali tudi terensko socialno služ
bo.

V jeseniški železarni je moč
no razširjena tudi novatorska 
in racionalizatorska dejavnost. 
Ta prinaša kolektivu več sto 
milijonov dinarjev prihranka 
na leto, hkrati pa bistveno 
vpliva na večje strokovno iz
obraževanje zaposlenih. Od le
ta 1945 do letos je bilo predlo
ženih v oceno in izvedenih kar 
1300 koristno opravljenih teh
ničnih izboljšav. Da je ta de
javnost tako razširjena, je v 
precejšnji meri posledica pomo
či organov delavskega uprav
ljanja novatorjem in raciona- 
lizatorjem.
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eset let delavskega samoupravli
V TOVARN .......

j
* *

MA
10 let dravskega upravlja- spremembe v tej smeri. Prav to 

nja je za nami tudi v naši to- je dajalo mlademu organu de- 
—J-- — lavskega samoupravljanja TAMvarni. Deset let v življenju ene

ga samega človeka pomeni že 
precejšnjo dobo. Medtem pa 10 
let življenja večjega kolektiva 
ne šteje mnogo. Kljub temu se 
je v tej dobi v Tovarni avto
mobilov Maribor zgodilo marsi
kaj, zlasti pa še v delu samo
upravnih organov podjetja, ka
terih 10-letnico obstoja praznu
jemo v letošnjem letu.

spodbudo in novo vsebino nje
govemu delu.

Delo delavskega samouprav
ljanja TAM se je že v samem 
začetku pokazalo zelo pozitivno. 
Prav v času delovanja prvega 
delavskega sveta s posvetoval
nim značajem je Tovarna avto
mobilov Maribor prvič v svoji 
zgodovini izpolnila polletni

Pogled na Tovarno avtomobilov Maribor

Ijanje v teku 10 let nad 500 de
lavcev TAM, da so ti člani obi
skali več seminarjev in se do
besedno šolali za upravljavce.

Prvi začetek dela delavskega Plan! V tem času je bilo pro
glašenih tudi 589. udarnikov, 12 
racionalizatorjev in 1 novator. 
Kolektiv pa je prejel od zvezne 

panja, doba prvih korakov, po- vlade FLRJ prehodno zastavico

samoupravljanja v TAM pada 
prav v zadnje dni meseca ja
nuarja 1950. To je bila doba ti-

Prvi predsednik DS 
tovariš Andrija Poganj

tm

Prvi predsednik UO tovariš 
Drago Biljan (v sredini)

dobna človekovi v prvem letu 
življenja, ko je še nebogljen 
otrok. Prvi delavski svet TAM 
je imel posvetovalni značaj. To
da že prva zasedanja delav
skega sveta so pomenila resnič
no pravo revolucijo v proizvod
nji in delovnih odnosih takrat
nih članov kolektiva. Medtem 
ko so člani prvega delavskega 
sveta na prvem zasedanju dali 
šest pismenih elaboratov o bolj
šem oskrbovanju delavcev, so 
že na drugi seji govorili in 
sklepali o proizvodnji in o or
ganizaciji dela. Sklepe te kon
ference so celo tiskali in jih 
brali na sestankih sindikalnih 
pododborov v proizvodnih od
delkih, kjer so jih tolmačili na
vzočim delavcem.

DELO IN RAZVOJ PRVEGA 
DELAVSKEGA SVETA

Ze za prvi delavski svet 
TAM je bilo značilno — to, kar 
ga je pozneje napravilo tako 
popularnega doma in izven 
podjetja — da je začel postajati 
stvaren. Od prvotnih fraz in 
parol ter deklarativnih izjav je 
prešel že kmalu v frontalno ak
cijo, pri čemer sta mu dajali 
trdno oporo partijska in sindi
kalna organizacija podjetja. 
Tako so se že prve dni svojega 
delovanja organi delavskega sa
moupravljanja TAM spoprijeli 
z izredno važnim problemom 
planskega sektorja tovarne. Ta 
oddelek je pomenil v podjetju 
vrhunec birokracije in je bil 
prava cokla proizvodnje. Nje
gova organizacija je bila taka,

Sedanji delavski svet TAM. podpredsednik pa tovariš Ma-
njegov predsednik je tovariš rjan Vivod. Upravni odbor ima
Rene Rosanda — podpredsednik seje enkrat tedensko, prav tako 
pa Slavko Kneževič — je bil iz- v popoldanskem času. Seje 

Danes, po 10 letih, je teorija, voljen pred dvema letoma (nje- upravnega odbora se včasih za- 
če pri tem mislimo na izglaso- gova mandatna doba je bila po- vlečejo tudi pozno v noč, po-
vani zakon o upravljanju pod- daljšana), šteje pa 73 članov. V sebno kadar je na dnevnem
jetij, postala resnična praksa, njem je nad dve tretjini delav- redu kaka važna zadeva iz pro-

cev iz proizvodnih oddelkov, izvodnje. Skoraj vedno priso-
__ ____  __ Delavski svet zaseda vsakih stvuje sestankom upravnega od-

Nastopilo je drugcT'obdobje,- vsai mal°, P0 vrhu, poskušali šest tednov, večkrat pa se mo- bora tudi predsednik delavske-
druga etapa razvoja delavskega pregled teh desetih let, rajo člani sestati tudi na izred- ga sveta, predsednik ali tajnik

pregled vseh naparov in truda, nih zasedanjih. Vse seje delav- sindikalne organizacije ter se-

ter 780.000 din nagrade.
Potrebno pa bi bilo mnogo več 
kot pa teh nekaj vrstic, da bi

samoupravljanja v TAM. v tem 
času je izšel zakon o uprpvlja da se je ustvarilo iz organov skega sveta so v popoldanskem kretar tovarniškega komiteja.
nju državnih gospodarskih pod- ™e}a^s^ega samouPrav^jania 
jetij in višjih gospodarskih to, kar imamo danes,
združenj po delovnih kolekti
vih. Z izidom tega zakona je 
postalo delo delavskega sveta 
TAM najprej nekoliko negoto- 
no. Novi delavski svet se ni ga samoupravljanja TAM je misije: za sprejem in odpust de-

USPEHI DELAVSKEGA 
SAMOUPRAVLJANJA

času, to pa zato, ker je večina 
članov iz proizvodnje in bi za
radi pogostih sestankov lahko 
proizvodnja zastajala.

V okviru delavskega sveta
Med velike uspehe delavske- zelo uspešno delujejo razne ko-

lil

Takole so zasedali člani delavskega sveta
mogel takoj otresti prvotne treba nedvomno šteti visok dvig 
prakse, ko je še bil posvetovalni proizvodnje po obsegu in kva- 
organ in se ni mogel v celoti liteti. Leta 1950 je Tovarna av- 
zavedati, da je postal upravlja- tomobilov Maribor proizvedla 

, . , . . , ,. „ , vec, da upravlja sedaj s svojo okoli 450 motornih vozil, med-
i^if.3Pia a imovino — imovino delovnega tem ko se je ta številka dvig-

manjše koordinacije ^Končne 'igjfdela odvisen procvUpoto 
kalkulacije so zavlačevali tudi jetja in življenjski položaj ko
po leto dni m še dalj. Opera- le^tiva. Pravilno uresničiti vse 
tivm plani so bili sestavljeni na te naloge in vse te cilje prav
podlagi meglenih tehničnih for
mulacij brez zveze z realnim 
stanjem in daleč od proizvod
nje. Razumljivo je bilo, da za
radi takega stanja ni moglo biti 
iniciative posameznikov niti 
proizvodnih oddelkov.

S tem osrednjim problemom 
se je spoprijel prvi delavski

gotovo ni bilo lahko. Delavski 
svet in upravni odbor sta po
trebovala precej časa — mo
goče nemara vseh teh prvih 10 
let — preden sta se dokopala 
do bistva stvari, do bistva 
upravljanja podjetja. Premagati 
je bilo treba mnogo slabosti, 
boriti se z mnogimi napačnimi

nila v letu 1960 že na 3200 vo
zil! V letu 1952 je znašal bruto 
produkt TAM 5.410,000.000 din, 
medtem ko je letos planiran na 
21 milijard dinarjev! V letu 
1950 smo imeli še velike težave 
z osvajanjem prvega vozila, 
Pionirja, danes smo to vozilo 
osvojili v celoti in osvajamo 
že celo novo vozilo, kamion 
TAM 4500! V času desetletne 
dobe delavskega samoupravlja
nja smo dali jugoslovanskemu

lavcev, stanovanjska komisija, 
premijska, tarifna komisija, ko
misija higiensko tehnične zašči
te, disciplinska komisija, komi
sija za pritožbe. Vse komisije 
delujejo samostojno ter so za 
svoje delo odgovorne neposred
no delavskemu svetu. Tako je 
stanovanjska komisija samo v 
letošnjem letu razdelila 296 sta
novanj, ki jih je zgradilo pod
jetje. To delo ni bilo lahko, saj 
je bilo prošenj še najmanj en
krat toliko. Komisija je samo
stojno odločala kot kolektivni 
organ delavskega sveta. Svoje 
delo je tudi zelo utrdila komisija 
za sprejem in odpust delavcev, 
ki skupno s kadrovsko komisijo

Upravni odbor ima tudi svo
jo kadrovsko komisijo, ki rešuje 
z že prej omenjeno komisijo 
za sprejem in odpust delavcev 
kadrovsko politiko tovarne.

Delo organov delavskega sa
moupravljanja TAM je zelo ob
širno. Za tako delo je važna 
zlasti koordinacija med delav
skim svetom oziroma upravnim 
odborom ter raznimi službami 
v podjetju ter s samim delov
nim kolektivom. To opravlja 
posebej za to nastavljeni sekre
tar delavskega samoupravlja
nja, kolektiv pa informira o 
sklepih ter o delu delavskega 
sveta in upravnega odbora tudi 
tovarniški časopis »Skozi TAM*1, 
ki izhaja redno vsak mesec.

Vse to delo in pa izobrazba 
delavcev v pogledu samouprav
ljanja, ki so je bili deležni člani 
delavskega samoupravljanja ter 
obratnih delavskih svetov, zlasti 
pa še praksa, povezana s to izo
brazbo, so veliki rezultati de
lavskega samoupravljanja v To
varni avtomobilov Maribor.

Ob 10. obletnici velikega do
godka, ustanovitve organov de
lavskega samoupravljanja TAM, 
čestitamo vsem dosedanjim in 
sedanjim članom delavskega 
sveta in upravnega odbora.

Tovariš Emil Tomažič

tržišču okoli 12.000 tovornjakov upravnega odbora rešujeta ka-
svet. Seveda so bili njegovi prvi tendencami celo samega delav- in avtobusov ter celo vrsto spe- drovsko politiko podjetja. Prav 
predlogi še premalo konkretni skega sveta v začetku, preden cialnih vozil. Večjo količino od ta je namreč za podjetje v zad-

Ljudski poslanec 
Srečko Ježovnik

in ne dovolj globoko premiš- se je iz vsega tega izkristalizi- 
Ijeni. Trajalo je več mesecev, rala prava podoba delavskega 
da se je stanje popravilo in da samoupravljanja, pravilna me
je delavski svet TAM polagoma toda dela.
radikalneje pričel odstranjevati Potrebnih je bilo dobrih 10 
to svojo napako. let, da se je delavsko samo-

teh smo zlasti v zadnjem času 
uspeli izvoziti tudi v druge dr
žave (v Burmo, Bolgarijo, Vzh. 
Nemčijo, Poljsko itd.).

Vsa ta povečana proizvodnja 
je vsekakor posledica dela sa-

K takemu delovanju delav- upravljanje v TAM pretvorilo moupravnih organov podjetja
skega sveta je seveda mnogo v resničen upravljalni organ to- 
pripomogla tudi splošna decen- varne. Potrebno je bilo, da je 
tralizacija državne uprave in šlo skozi delavsko samouprav-

z njim pa sprostimo neizmerne 
delovne iniciative slehernega 
našega delavca in uslužbenca.

Tovariš Viktor Ketler Tovariš Jože Gregorič Tovariš Dušan Valenčič
Tovariš Rene Rosanda — 

sedanji predsednik DS

njem času izredno važna.
Tarifna in premijska komi

sija sta uspešno sodelovali pri 
izdelavi zadnjega tarifnega in 
premijskega pravilnika. V krat
kem pa bosta skupno z vodstvom 
začeli izdelovati pravilnik o na
grajevanju po enoti proizvoda.

Razen teh komisija imenuje 
delavska svet po potrebi tudi 
komisijo za odlikovanja.

Delavski svet TAM posveča 
še vedno posebno pažnjo vzgoji 
in izobrazbi svojih članov. Tako 
je šlo skozi razne tečaje in šole 
delavskega samoupravljanja se
danjega delavskega sveta 24 
mladih delavcev. Potrebno je 
naglasiti, da se prav mladina 
uspešno uveljavlja v organih 
delavskega samoupravljanja. 
Od 73 članov jih je 18 mladin
cev v delavskem svetu, medtem 
ko so štirje (od enajstih) člani 
upravnega odbora.

Sedanji upravni odbor TAM 
šteje skupaj z direktorjem to
varišem inž. Stojanom Perhav
cem enajst članov. Njegov pred
sednik je tovariš Emil Lesjak,

Tovariš Dušan Rebolj

Tovariš Emil Lesjak — 
sedanji predsednik UO
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DVA JUBILEJA

Novi plinotaram mariborske 
Mestne plinarne

Mariborska mestna plinarna 
Praznuje v letošnjem letu kar 
^va pomembna jubileja, 19. ja
guarja 1960 je preteklo 10 let, 
odkar so v plinarni na občnem 
zboru sindikalne podružnice iz
volili prvi delavski svet s po
svetovalnim glasom. Ta DS je 
bil tretji v takratnem maribor
skem okrožju. 16. septembra le- 
U>s pa bodo proslavili 90-letnico 
obstoja svojega podjetja, za ka
terega kolektiv vzorno skrbi. In 
Prav delovni uspehi so dokaz, 
da so delavci razumeli pomen 
delavskega samoupravljanja, saj 
so vložili mnogo truda in zna- 
nia, da so tako uspešno opravili 
svoje naloge.

Zapisnik druge redne seje 
DS z dne 6. marca 1950 doka- 
Zute, da prvi DS ni ostal samo 
Pri besedah, ampak se je takoj 
resno lotil dela. Začeli so uva- 
iati poizkusne norme, kar je

bilo zaradi različnih delovnih 
mest zelo otežkočeno. Sklenili 
so med drugim tudi nove de
lovne pogodbe s člani kolektiva. 
Nasploh lahko rečemo, da je 
kolektiv, ki je prevzel podjetje 
v svoje upravljanje, rešil naj
težjo nalogo, kajti dvignil je 
plinarno iz ruševin. Se vedno 
so se namreč poznali strašni 
sledovi bomb, led so v plinarni 
temeljito opravile svoje razdi
ralno delo.

Prvi DS, ki je imel zakonsko 
podlago, so izvolili 16. sept. 1950 
ob 80. obletnici ustanovitve 
podjetja. Do polnega izraza pa 
je prišlo samoupravljanje šele 
v zadnjih letih. Kolektiv je 
uresničil dolgoletno željo, da bi 
zadovoljeval plinske potrošnike 
s plinom dobre kvaliteta. Z iz
boljšanjem kakovosti se je dvig
nila poraba, podjetje je dobilo 
mnogo novih odjemalcev, kar je 
razvidno iz brutoprodukta, ki je 
narasel v primerjavi z 1. 1957 
v letu 1959 kar za 24°/o.

S povečano proizvodnjo pli
na je porasla tudi produkcija 
koksa in katrana, ki ju podjetje 
ugodno plasira na tržišču.

Zaradi zastarelosti plinskega 
omrežja je bilo treba začeti tudi 
z obnovo cevovodov, saj so ne
kateri v zemlji že nad 70 let. 
Ta problem so uspešno rešili in 
dosegli, da je procent izgube 
plina takšen ali celo manjši, kot 
je dopusten.

Kolektiv je uresničil še dru
ge svoje težnje. Razen široki 
potrošnji, so začeli dobavljati 
plin tudi obrtnim in industrij
skim podjetjem, posebno Tovar

ni železniških vozil Boris Ki
drič, ki ji oddajajo dnevno 
2000 kub. metrov plina in celo 
več. S pridobitvijo tega moč
nega potrošnika je bilo treba 
izvršiti zamenjavo dotedanjih 
cevovodov s cevmi večjega pre
mera, ker so bile stare pre
majhne. Postaviti so morali tudi 
nove črpalne naprave, ker je bil 
pritisk za dobavo tolikšnih ko
ličin plina preslab.

Povpraševanje po plinu je iz 
dneva v dan večje. Prvotno je 
bil namenjen le za gospodinj
stvo, sedaj so ga pa začeli upo
rabljati tudi v druge svrhe, 
predvsem za ogrevanje prostro- 
rov. Več mariborskih podjetij 
ogreva svoje delovne prostore s, 
plinom v pečeh, ki jih izdelu
jejo v mariborski plinarni.

Kljub dosedanjim naporom 
in uspehom delovnega kolektiva 
pa še ni vse opravljeno. Zasta
rele naprave kličejo po rekon
strukciji, ki jo nameravajo 
opraviti tako, da bodo preusme
rili proizvodnjo od dosedanjega 
klasičnega načina predelave 
premoga na sodobnejši način, to 
je na uporabo in predelavo ze
meljskega plina.

Samoupravljanje prihaja če
dalje jasneje do izraza, kajti 
bilo je treba nekaj časa, preden 
so delavci dojeli, da so solast
niki podjetja in torej soodločajo 
o nalogah in ukrepih, v na
sprotnem primeru pa za nepra
vilnosti soodgovarjajo.

Ob njegovem dvojnem jubi
leju želimo kolektivu v nasled
njih letih še več delovnih 
zmag, na katere bodo lahko po
nosni sami in skupnost.

Kmetijsko gospodarstvo Javornik
Splošno je znano, da se tudi v 

koroškem predelu dvigata kul
tura in standard, da se gradijo 
stolpnice, bloki in v njih udob
na stanovanja za delovnega 
človeka. In prav zaradi tega na
rašča iz dneva v dan tudi pro
dukcija. Skratka, severna Ko
roška dobiva povsem novo lice 
in prav nič ne zaostaja za dru
gimi kraji širom po Jugoslaviji. 
Malo pa je znano, da v tej do- 
Jini posvečajo veliko skrb tudi 
kmetijstvu in da se razvijajo v 
njej sodobni socialistični kme
tijski obrati.

Eden takih je kmetijsko po
sestvo Javornik 'is sedežem v 
Ravnah na Koroškem, ki je do 
danes malo poznano, saj je še 
lansko leto bilo gospodarstvo 
tako rekoč velika kmetija. In 
prav pred tem gospodarstvom 
stojijo velike in odgovorne na
loge v zvezi s preskrbo prebi
valstva z mlekom, mlečnimi 
proizvodi in kakovostnim me
som.

.-■Fred združitvijo kmetijske 
zadruge Tolsti vrh s kmetijsko 
zadrugo Kotlje je imelo gospo
darstvo le 70 glav goveje živi
ne. Po fuziji se je stalež neko
liko povečal, vendar še zdaleč 
ne zadošča za proizvodnjo za
dostnih količin zdravega mleka 
in mesa, ki je potrebna za pre
skrbo delavstva. Gospodarstvo 
se bo načrtno razvijalo v velik 
socialistični kombinat.

S priključitvijo vseh dodelje
nih povešin šteje gospodarstvo 
650 ha. Uredili so pitališče telet, 
v katerem bodo letos načrtno 
pitali 80 komadov telet do teže 
200 kg in 20 komadov baby-beef 
telet v teži 350 kg. Na ta način 
bo koroški kot delno preskrb
ljen s kakovostnim mesom.

Poleg tega bodo na Poljani 
zgradili dva hleva z 200 sjojišči 
za krave molznice, kar pomeni 
velik napredek, saj so doslej 
imeli le 73 molznih krav. Pri 
povečanem številu goveje živine 
bo povprečna dnevna produkci
ja mleka 2000 litrov, poleg tega 
pa bodo dvigali molznost z iz
biro pasem. Tako bodo delavci 
v ravenski jeklarni in rudarji 
v Mežici preskrbljeni tudi z do
brim mlekom. Zaradi povečane 
proizvodnje mleka bo v Ravnah 
v kratkem začela obratovati 
moderna mlekarna, ki bo naj-

tovarna 
mleka 

in mesa
prej mleko samo pasterilizirala Gospodarstvo se je zagrizlo 
in polnila v- litrske steklenice, v reševanje stanovanjskega pro- 
pozneje pa bo gospodarstvo v blema. Sedanja delavska stano- 
svoji mlekarni izdelovalo razne vanja so neprimerna, zato so se

mlečne proizvode, jogurt, razne 
vrste sira in drugo. Po perspek
tivnem planu se bo posestvo 
razvilo v pravcato tovarno mle
ka in mesa.

Da bi lahko obratovala »to
varna« nemoteno, stoji pred ko
lektivom še mnogo težkih na
log. Povečati bo treba hektarski 
donos krme, kar bodo dosegli z 
uvedbo modemih agrotehničnih 
ukrepov, ki so povezani s stroj
no obdelavo. Zato bodo znatno 
povečali strojni park, da bodo 
lahko obdelali vse površine pra
vočasno in smotrno.

odločili za gradnjo nove stano
vanjske stavbe s štirimi stance 
vanji. Poleg tega so se lotili po
pravila vseh dosedanjih stano
vanjskih zgradb. Pri reševanju 
stanovanjske stiske pomaga go
spodarstvu občinski odbor in 
mu nudi vsestransko podporo.

Kmalu bo žalostna slika pu
stih in zapuščenih pašnikov in 
travnikov spremenila svoje lice. 
Slabo travo bo zamenjala sočna 
detelja, na pašnikih pa se bo 
pasla lepa plemenska živina, ki 
bo v ponos kolektivu in kraju 
samemu.

jjpIHlIllllllll;

Minilo je polnih deset let ko 
g se je v idrijskem rudniku živega 
j srebra sestal 29. januarja 1950 
j prvi 53-članski delavski svet te- 
S ga podjetja na svoje prvo zase- 
J danje. Edino napotilo za svoje 
J delo je dobil delavski svet v 
j obliki okrožnice na skromnih 
j dveh straneh pisalne pole. Ra- 
J zumljivo je bilo, da si večina od 
J 1257 rudarjev in nameščencev 
g idrijskega rudnika takrat še ni 
J znala predstavljati, kakšen po- 
S men bodo imeli ti delavski sve- 
g ti v našem bodočem družbenem 
g upravljanju.

Posejano je bilo seme, ki naj 
g ob skrbnem vrtnarjenju naraste 
g v mogočen plod. Toda to seme 
g je bilo novo, vrtnarji pa brez 
j Potrebnih izkušenj. Kljub temu 
g so se svojega dela lotili kot vse- 
H tej, kadar je bilo treba uničiti 
J okupatorja, graditi porušene db- 
g move, ustvarjati nove tovarne, 
J zarisati v zemljevide nove že- 
g teznice ter ceste itd.

Prvi delavski svet idrijske- 
j ga rudnika živega srebra je ta- 
g koj na začetku smelo zaoral v 
J novo, dotlej nepoznano ledino 
J socialističnega gospodarjenja.
J »Na našem prvem zasedanju 
g smo sprejeli tele osnovne nalo- 
g ge: usmeriti je treba vse sile v 
g intenzivno načrtno proizvodnjo, 
§ s tem v zvezi pravočasno po- 
g skrbeti za ves tehnični in ostali 
g material, zagotoviti varnost pri 
g delu ter zaščititi rudarje pred 
g zastrupi j en jem z živosrebrnimi 
J hlapi in skrbeti za materialno 
g Preskrbo delavcev,« je povedal 
g Predsednik prvega delavskega 
J sveta Rudnika živega srebra v 
g Idriji Janko Lukan. »Obenem 
g smo sprejeli sklep, da bomo 
J redno obveščali delovni kolektiv 
g 0 delu delavskega sveta in o 
J. njegovih sklepih razpravljali z 
g vsemi rudarji ter nameščenci. O 
g svojem delu pa mora sleherni 
g član delavskega sveta podati 
g Pismeno poročilo.«

V tistem obdobju je delavski 
J svet posvetil vso pozornost or- 
g ganizaciji proizvodnje. Zaradi 
g tega so bile proizvodne konfe- 
j renče kaj pogoste. Vendar pa je 
g Pri teh prvih nebogljenih kora- 
g kih motilo delavski svet dej- 
g stvo, da je bil samo izvajalec 
g Plana proizvodnje, ne pa da bi 
g ta plan tudi sam postavljal. To 
g vprašanje je bilo urejeno šele s 
g sprejetjem zakona o delavskem 
g samoupravljanju 1950. leta.
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IDRIJSKI RUDARJI
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pod taktirko delavskega samoupravljanja

SKROMNE
Prve težave — 

prve naloge
Prve težave? Kot vsa indu

strijska podjetja pri nas po voj
ni, je tudi rudnik živega srebra 
v Idriji imel zastarele naprave, 
ki jih je bilo treba obnoviti. Za
radi tega je delavski svet spre
jel desetletni perspektivni plan, 
ki je predvideval preureditev 
notranjega transporta v jami, 
preureditev vsega zunanjega 
transporta, postavitev nove se
paracije, preureditev topilnice s 
povečanjem zmogljivosti in iz
boljšanjem izkoristka. Predvide
ne so bile tudi izboljšave za 
delo v jamskih obratih, pri 
pneumatičnem orodju za vrta
nje, ureditev kopalnic ter gar
derob pri zunanjih obratih, po
stavitev nove mehanične delav
nice in vseh trafopostaj v pod
jetju s centralno razdelilno tra
fopostaj o.

Prvi uspehi
Delavski svet je dobival vse 

večje kompetence — večala pa 
se je tudi njegova odgovornost. 
Čeprav so stale pred delavskim 
svetom skoraj nepremostljive 
težave, jih,je znal delavski svet 
ob pomoči 'političnih in množič-
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Jašek »DELO«

vodnjo v desetih letih (pri tem 
moramo upoštevati nihanje ži
vega srebra v rudi) za 42 °/o.

Delavski svet — univerza 
za bodoče kadre

Medtem ko je delavski svet 
sprejemal vse večje in težavnej
še naloge, se je tudi miselnost 
članov delovnega kolektiva 
spreminjala iz dneva v dan. 
Morda so se skraja še nekateri 
otepali modernizacije in naspro
tovali raznim novitetam. S po
litično aktivnostjo vseh organi
zacij v podjetju pa so strli tudi 
ta odpor, posebno še, ker so se 
ob uvajanju novitet — moderni
zacije — pokazali tudi prvi več
ji uspehi.

nih organizacij v podjetju ter 
s sodelovanjem celotnega ko
lektiva vselej premostiti. Uspehi 
te enotnosti in sodelovanja so 
bili kmalu vidni — sprejete na
loge pa izpolnjene. Urejen je bil 
notranji jamski transport, ki je 
bil izpopolnjen z novimi izvoz
nimi stroji. Urejen je bil zuna
nji transport in postavljena no
va separacija. Popolnoma so 
uredili mehanično delavnico.

Zgrajena je bila nova razdelilna 
trafopostaja. Rudarji so dobili 
kopalnice in garderobe itd. itd.

Pri taki obnovi naprav v 
rudniku je bilo moč odpreti 
novo — petnajsto obzorje jame. 
Le topilnice doslej še niso po
polnoma uredili, bodo pa jo v 
letošnjem jubilejnem letu.

Delo delavskega sveta se naj
bolj odraža v dvigu proizvodnje. 
Tako so povečali svojo proiz-

Skrb za delovnega 
človeka

Poleg ostalih nezgod, ki se 
pojavljajo v vseh industrijskih 
podjetjih, so idrijski rudarji 
podvrženi še svoji poklicni bo
lezni — zastrupljanju z živo
srebrnimi hlapi.

Da bi ta obolenja zmanjšali, 
so v jami omejili vse predele, 
kjer nastopa živo srebro in te 
predele niso odkopavali. Zaradi

K 1-............. " -
tega je delavski svet nenehno
premišljeval, kako preprečiti 
zastrupljanja. Poiskati so mo
rali posebno metodo odkopava
nja, kjer so bile upoštevane vse 
mogoče zaščitne mere proti hla
pom živega srebra. Delavski 
svet je odobril sredstva za na
kup posebnega aparata (indika
torja ža ugotavljanje živosrebr- 
nih hlapov s pomočjo ultravio- 
letnih žarkov). Na predlog de
lavskega sveta je bil uveden 
šesturni delavnik. Posadke na 
nevarnih mestih pa so menja
vali od tri do šest dni. Razen 
tega so še uvedli vse možne 
preventivne mere in izboljšali 
hrano za rudarje. Uvedli so 
stalno zdravstveno kontrolo ru
darjev itd. Z vsemi temi ukrepi 
so zmanjšali poklicna obolenja 
v desetih letih za 100 %>, kljub 
temu pa to vprašanje še ni zbri
sano z dnevnega reda.

Socialna skrb
V podjetju so ustanovili 

obratno ambulanto (splošna in 
zobna). Zdravnik obratne am
bulante pregleda vsakega de
lavca pred odhodom na delo
višče z živosrebrno rudo. Me- 
sečpo pregleda vse delavce v to
pilnici ter sodeluje pri vseh 
ostalih nalogah, ki imajo namen 
izboljšati splošne in osebne de
lovne pogoje v podjetju. Za to 
ambulanto bo zgradilo podjetje 
posebno zgradbo, ki bo sodobno 
opremljena.

Za oddih imajo svoj počit
niški dom v Ankaranu s kapa
citeto 45 postelj. Letos bodo 
dom toliko . razširili, da bodo 
vanj postavili lahko še 35 po
stelj.

Delavski svet je skrbel tudi 
za gradnjo stanovanj. Bila je 
zgrajena kolonija »Pri Likarici«, 
v Spodnji Idriji, gradili pa so 
še vrsto stanovanjskih objektov 
v Idriji. V letošnjem letu bo 
dograjenih še 50 novih stano
vanj in s tem bodo stanovanj
sko krizo v svojem podjetju 
vsaj delno zmanjšali.

Ob koncu naj še povemo, da 
je delavski svet nenehno skrbel 
za vzgojo bodočih kadrov, da 
je tesno sodeloval vsa ta leta s 
komuno pri družbenem uprav
ljanju, da se je v teh letih to
liko utrdil in osamosvojil, da 
danes lahko rešuje najzahtev-
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KBIŽilNKJi ŠTEV. 4.
Vodoravno: 1. podzemeljski

del rastline; 8. zlatnik; 13. pet
desetodstotni del; 14. orodje za 
zemeljska dela (množ.); 15. del 
kolesa; 16. nasad pri hiši; 17. 
polotoki; 19. posedujem; 20. gla
va, ki gre skoznjo os pri kolesu; 
22. sestavni del stavbe; 24. ob
dobje; 25. plakat; 27. redka ko
vina; 29. naplačilo; 31. naziv za 
staro Grčijo; 33. pristaši ene 
od kontrarevolucionarnih strank 
med revolucijo v Rusiji; 35. sta
novanjska hiša z vrtom; 37. sta
rogrška boginja zapeljivosti; 38. 
naziv; 39. učenje; 40. premožen; 
42. žgana glina; 45. nemški na-

RESITEV KRIŽANKE 
IZ PREJŠNJE ŠTEVILKE

Vodoravno: 1. velikan, 7. pa- 
latal, 13. imam, 14. reber, 16. So
ra, 17. basen, 19. motor, 21. nit, 
a, 22. onolik, 24. mošeja, p, 27. 
iver, 28. nuja, a, 29. plakat, 31. 
Panama, o, 34. loj, 35. kajak, 37. 
kazim, 39. ahat, 41. lenuh, 43. no
va, 44. zasipam, 45. pasiven.

ziv za pristaniško mesto Litav- 
ske SSR; 46. del fizike.

Navpično: 1. poljedelsko orod
je (množ.); 2. vrsta piva; 3. za
koten, hribovit kraj; 4. ena od 
celin; 5. sukanec; 6. začetnici naj
večjega slovenskega pisatelja; 7. 
del noge; 8. predlog; 9. nade; 10. 
fotografski aparati; 11. področje 
v Srbiji in Vojvodini, ki se na 
njem razprostira delovanje vaške 
samouprave; 12. problemi kakš
nega znanstvenega ali umetni
škega področja; 13. prekrijem z 
vodo (zemljišče); 14. okenca; 18. 
bližnja sorodnica; 21. smučarska 
disciplina; 22. vrsta morske ribe; 
23. pripadnik starega germanske
ga plemena; 26. poldrag kamen; 
28. zemeljski odkopi pri gradnji 
cest ali železnice; 30. pesniška 
\t jemanj a zlogov na koncu vrstic; 
32. skupine ptic; 34. žensko po
krivalo; 36. pozdrav starih Rim
ljanov; 38. starogrška boginja 
jeze; 41. glina; 43. medmet; 44. 
ameriška kratica za »vse v redu«.

Kombinirajmo
Beli doseže materialno prednost

Beli: Kcl, Df3, Tdl, Thl, Ld3, 
Lh4, Sc3, Sd4, Pa2, b2, c2, e5, f4, 
g2, h2 (15).

Črni: Ke8, Dc7, Ta8, Th8, Lb7, 
Le7, Sd7, Sf6, Pa6, b5, d6, e6, f7, 
g7, h6 (15).

Ta pozicija je nastala v par
tiji Gligorič : Bobocov (bolgarski 
mednarodni mojster) na nedav
nem turnirju v angleškem me
stecu Hastings. Partija je še ve
dno v otvoritvi, samo da je črni, 
namesto da bi spravil kralja na 
varno, pohitel z napredovanjem 
kmetov na damski strani. To 
okoliščino je Gligorič izredno le
po izkoristil: na tem mestu je 
dvakrat zapored razmišljal po 50 
minut in zašel kajpak v hudo ča
sovno stisko. Toda v žrtvenem 
plesu figur si je zagotovil odlo
čilno materialno prednost, po
tegnil predpisano število potez in 
v nadaljevanju zlahka zmagal. 
Vaša naloga pa je samo, da naj
dete kombinacijo, s katero je 
Gligorič dosegel materialno pre
moč.
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NAŠA NAGRADNA UGANKA
Danes objavljamo četrto in 

zadnjo sliko iz serije naših 
nagradnih slikovnih ugank: 
»Štirje pomembni dogodki 
preteklega leta«. Uganka prav 
gotovo ne bo pretežka.

Tudi v preteklem letu je 
naša mladina sodelovala pri 
mnogih delovnih akcijah. Naj
pomembnejša akcija je bila 
graditev novih odsekov jugo
slovanske magistrale od Ljub
ljane do Djevdjelije. Na sliki

je zaključno zborovanje mla
dine na tej delovni akciji.

Odgovorite nam:
9 katera dva odseka avto

mobilske ceste »Bratstva in 
enotnosti« so mladinske de
lovne brigade zgradile v pre
teklem letu?

Pravilne odgovore vseh šti
rih ugank iz te serije nam 
pošljite skupaj na naslov 
uredništva: Delavska enotnost, 
Ljubljana, Kopitarjeva 2/IV.

Rešitve pošljite najkasneje do 
4. februarja. Prosimo, da ne 
pozabite na pisemski ovitek 
napisati »Za nagradno slikov
no uganko«, rešitvam pa pri' 
ložite kupone.

Med pravilnimi rešitvami 
bo žreb določil osem nagra
jencev, ki bodo prejeli na
slednje nagrade:

1. nagrada 7009 din,
2. nagrada 5000 din,
3. nagrada 3000 din
in 5 nagrad po 1000 din.

— V gorivu je 70 % alkohola!

BREZ BESED

ca«©®

-Tragedija je v tem, ker jaz pravzaprav obožujem smučanje, 
le sneg mrzim iz dna duše.

In tu, poglejte: tisti človek že 18 let čaka na rešitelje.

— Vsekakor je pomota.. 
Jaz sploh nimam telefona..

— Nikar ne joči! še nekaj 
mesecev in svoboden bom . • •

Saj v gledališkem sporedu piše, da se drugo dejanje doga
ja v bifeju...

—Ta labirint je pa res zabaven. — Ali vi to imenujete ribolov?


